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Bu gün muzeylərdə 
“Açıq qapı” günü olacaq

1  ay Beynəlxalq uzeylər 
ünü ilə əlaqədar ölkənin mu-

zeylərində Açıq qapı  günü elan 
olunub. ətəndaşlar və qonaqlar 
gün ərzində  muzeylərimizi ödə-
nişsiz ziyarət edə biləcəklər.

Sünikdə (Zəngəzur) göm-
rük-logistika mərkəzinin 
tikintisi üçün Avropa Yeni-
dənqurma və İnkişaf Bankı 
(AYİB) bir müddət bundan 
əvvəl Ermənistana  2 milyo-
nu qrant, 10 milyonu kredit 
olmaqla 12 milyon avro 
ayırmağı nəzərdə tutub. 

Ermənistan KİV-in yay-
dığı məlumata görə, artıq 2 
milyon avro dəyərində qrant 
sazişi imzalanıb. Bununla da  
Sünikdə gömrük və logistika 
mərkəzinin tikintisinə başlanıl-
ması qərarı verilib. Razılaşma 
sənədi  AYİB-in  İrəvanda ke-

çirilən illik iclası zamanı Ermə-
nistanın maliyyə naziri Vahe 
Ovannisyan və adıçəkilən 
bank nümayəndələri tərəfin-
dən təsdiqlənib.   

Yeri gəlmişkən, “Vətən 
uğrunda Tavuş” hərəkatının 
lideri, arxiyepiskop Baqrat 
Qalstanyan AYİB-in İrəvanda 
bununla bağlı keçirilən biz-

nes forumunu hər hansı va-
sitə ilə pozmağa çalışsa da, 
məqsədinə nail ola bilməyib. 
Arxiyepiskop bu fəaliyyətini 
baş nazir Nikol Paşinyanın 
indiyədək hər hansı bir təşəb-
büsünün ölkəyə fayda gətir-
məməsi, Sünikdə gömrük və 
logistika mərkəzinin tikintisinin 
də belə bir layihə olacağı ilə 
əlaqələndirib. Paşinyan haki-
miyyəti isə fərqli düşündüyü-
nü,  sözügedən infrastruktu-
run işə salınmasından sonra 
Şimal–Cənub magistralının 
Sisian–Kacaran hissəsinin 
Ermənistan iqtisadiyyatına 
müsbət təsir göstərəcəyini, 
ölkəni asılı vəziyyətdən çıxa-
racağını, adıçəkilən magistra-
lın yüksək səviyyəli təhlükəsiz 
beynəlxalq yola çevriləcəyini 
bildirib. 

ard  i sə i ədə

Ankaradan dünyaya 
yeni düzən mesajları

rezident Rəcəb Tayyib Ərdoğan Türkiyə ürcüstan  
Azərbaycan nəqliyyat qovşağını dövrün çağırışı adlandırdı

Artıq Cənubi Qafqaz ölkələri arasında münasibətlərin bütün sahələrdə durul-
mağa doğru getdiyi mərhələ başlanıb. “Qafqaz evi”nin sakinləri olan Azərbay-
can, Gürcüstan, Ermənistan və onların yaxın qonşuları – Rusiya, Türkiyə və 
İran (“3+3” formatı - red.) sülh və əmin-amanlıq şəraitində qarşılıqlı faydalı 
əməkdaşlığa söykənən uğurlu gələcəyi qurmaq barədə düşünürlər. 

ürcüstanın Baş naziri İrakli Kobaxid- 
zenin Türkiyəyə rəsmi səfərinə məhz bu 
nöqteyi-nəzərdən yanaşmaq daha doğru 
olardı. ürcüstanın hökumət başçısı An-
karaya səfəri çərçivəsində Türkiyə Prezi-
denti Rəcəb Tayyib Ərdoğanla təkbətək 
və geniş tərkibdə görüşlər keçirib. İ.Ko-
baxidzenin Türkiyə lideri ilə görüşündə iki 
ölkə arasında ticarət, ener i və nəqliyyat 
sahələri başda olmaqla, qarşılıqlı müna-
sibətləri müzakirə edilib. Həmçinin regio-
nal və beynəlxalq əlaqələrin də gündəm-
də olduğu görüşlərdə, xüsusilə, Cənubi 
Qafqazdakı son vəziyyət ətrafında fikir 
mübadilələri aparılıb.

Qeyd edək ki, bu səfərlə bağlı yerli 
ekspertlər ürcüstan və Türkiyənin Şərq–
Qərb nəqliyyat marşrutu üzərində tranzit 
ölkələr kimi daha çox əməkdaşlıq etməyə 
qadir olduğuna diqqəti yönəldirlər. Onla-
rın qənaətinə görə, Zəngəzur dəhlizinin  
açılması       Türkiyə– ürcüstan–Azərbaycan 
nəqliyyat qovşağının əhəmiyyətini daha 
da artıracaq. Bu görüşün regional əmək-
daşlıqda yeni mərhələnin başlanğıcı ola-
cağına əminliklərini bildirirlər.

ard   sə i ədə

Bakı–Minsk: liderlərin dostluğu 
iki dövləti daha da yaxınlaşdırıb

Belarus Prezidenti Aleksandr Lukaşenkonun Qarabağa 
getməsi onun Azərbaycanla sadəcə tərəfdaş deyil, həm 
də sədaqətli dost olmasının mesajı idi.

Azərbaycan özünə dost 
bildiyi ölkələr üçün daim eti-
barlı strate i tərəfdaş olub və 
olaraq qalmaqdadır. Bu gün 
Bakı bütün dünya ilə səmi-
mi və açıq danışır, ayrı-ayrı 
ölkələrlə münasibətlərini də 
məhz bu müstəvidə qurur. 
Azərbaycanın özünə səmimi 
dost, etibarlı tərəfdaş saydığı 
ölkələrdən biri də Belarusdur. 
Diplomatik əlaqələrin quruldu-

ğu otuz bir il ərzində iki ölkə 
arasında əməkdaşlıq yük-
sələn xətlə inkişaf edib. Azər-
baycan və Belarus prezident-
ləri İlham Əliyev və Aleksandr 
Lukaşenko arasında dost, 
yaxın münasibətlərin iki ölkə 
arasında əlaqələrə sirayət et-
diyi göz qabağındadır.

ard   sə i ədə

Belarus Prezidenti Aleksandr Lukaşenkonun Azərbaycana dövlət səfəri

Belarus Qarabağ və Şərqi Zəngəzurun 
dirçəlişinə öz töhfəsini verəcək

Füzuli Beynəlxalq Hava Limanında qarşılanma

Azərbaycan Respublikasında dövlət səfərində olan Belarus 
Respublikasının Prezidenti Aleksandr Lukaşenko mayın 17-də 
Füzuli rayonuna gəlib.

Füzuli Beynəlxalq Hava Li-
manında ali qonağın şərəfinə 
fəxri qarovul dəstəsi düzülmüş-
dü.

Belarus Respublikasının 
Prezidenti Aleksandr Lukaşen-
konu Azərbaycan Respublika-
sının Prezidenti İlham Əliyev 
qarşıladı.

“Azərbaycan Hava Yolları” 
Qapalı Səhmdar Cəmiyyətinin 
prezidenti Samir Rzayev Bela-
rus Prezidentinə Füzuli, Zəngi-
lan və Laçın Beynəlxalq Hava 
limanları barədə məlumat verdi.

Bildirildi ki, “Qarabağın hava 
qapısı” adlandırılan Füzuli Bey-
nəlxalq Hava Limanı 2021-ci il 
oktyabrın 26-da istifadəyə ve-
rilib. Ən müasir səviyyədə inşa 
olunan bu aeroport istənilən tip 
hava gəmisini qəbul etmək im-
kanına malikdir. Uçuş-enmə zo-
lağının uzunluğu 3000, eni isə 
60 metrdir. Hava limanının müa-
sir infrastrukturla təchiz olunan 
terminalı saatda, ən azı, 200 
sərnişinə xidmət etməyə im-
kan verir. Zəngilan Beynəlxalq 
Hava Limanının açılışı 2022-ci 
il oktyabrın 20-də olub. Bu hava 

limanı bütün növ təyyarələri, 
o cümlədən genişgövdəli ağır
yük təyyarələrini qəbul edir. 
Təməli 2021-ci ildə qoyulan La-
çın Beynəlxalq Hava Limanının 
inşasının bu il tamamlanması 
planlaşdırılır. Hava limanının 
uçuş-enmə zolağının uzunluğu 
3000 metr, eni isə 60 metr ola-
caq. Bu hava limanları bölgəyə 
səfərə gələnlərin rahatlığını 
təmin edəcək, işğaldan azad 
olunmuş ərazilərimizdə aparı-
lan quruculuq işlərinin daha da 
sürətlənməsinə töhfə vermək-
lə, ümumilikdə, Qarabağın və 
Şərqi Zəngəzurun sosial-iqtisa-
di inkişafında müstəsna rol oy-
nayacaq.

Ermənistan Zəngəzurda yeni gömrük 
məntəqəsini nə məqsədlə yaradır?

Azərbaycan və Belarus prezidentləri 
Füzulinin dağıdılmış yerlərinə baxıb 

və Baş plan ilə tanış olublar 

Mayın 17-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev 
və Belarus Respublikasının Prezidenti Aleksandr Lukaşenko 
Füzuli şəhərinin dağıdılmış yerlərinə baxıb və şəhərin Baş planı 
ilə tanış olublar.

Ağdam, Füzuli və Xocavənd 
rayonlarında Azərbaycan Res-
publikası Prezidentinin xüsusi 
nümayəndəsi Emin Hüseynov 
Belarus Prezidenti Aleksandr 
Lukaşenkoya işğalçı Ermənista-
nın 30 il ərzində Füzuli rayonu-
nun ərazisində törətdiyi dağıntı-
lar, vandalizm aktları, həmçinin 
şəhərin Baş planına uyğun ola-
raq həyata keçirilən və görülə-
cək işlər barədə məlumat verdi.

min se no  Hörmətli 
cənab prezidentlər, sabahınız 
xeyir, xoş gəlmisiniz.

re iden  l am li e  Bu 
regiondakı xüsusi nümayəndə-
dir.  

re iden  leksandr ka
şenko  Üç rayonda?

re iden  l am li e  
Bəli, üç rayonda. Füzuli haqqın-
da danış. 

min se no  Füzuli 
bir vaxtlar əhalinin sıx yaşadı-
ğı, çiçəklənən şəhər idi. Şəhər 
azad ediləndən sonra biz onun 
xarabalıqlarını tapdıq. Bu, şəhə-
rin əsas yaşayış massivlərinin 

və ictimai binaların olduğu tarixi 
mərkəzidir. Tağın olduğu yerdə 
sovet dövründə məşhur “Araz” 
qəzetinin redaksiyası yerləşib. 
Yaxınlıqdakı üçbucaqlı bina 
Mədəniyyət evi olub. Sonra pro-
kurorluğun binası gəlir.  

re iden  l am li e  Si-
zin burada gördüklərinizin hamı-
sı, bütün bu ərazidə olanlar, de-
diyim kimi, Livanın ərazisindən 
1,5 dəfə çoxdur, təxminən, 15 
min kvadratkilometrdir. Hamısı 
xarabalığa çevrilib. Təkcə onla-
rın qanunsuz məskunlaşdığı iki-
üç yerdə tikililər hələ də qalırdı. 
Amma bu zona – Füzuli-Ağdam 
tamamilə yerlə-yeksan edilib.

ard  i sə i ədə
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Azərbaycan və Belarus prezidentləri Füzulinin  
dağıdılmıș yerlərinə baxıb və Baș plan ilə tanıș olublar
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rezident Aleksandr Lukaşenko: 
Amma burada heç nə bərpa olunmayacaq

rezident İlham Əliyev: Yox, bir hissə-
sini xatirə kimi saxlayacağıq. Bu hissə hamı-
nın buraya gəlməsi və bu vəhşiliyi görməsi 
üçün konservasiyada qalır. Şəhərin özü isə bu 
hissədə salınır, birinci məhəllə tikilir. Orada 
isə böyük park olacaq.

Emin Hüseynov: Bunlar şəhərin aşkar 
etdiyimiz bəzi fotoşəkilləridir. Biz Füzuli 
şəhərini bu vəziyyətdə gördük, faktiki olaraq 
o, yer üzündən silinmişdi. Bizim səkkiz belə 
şəhərimiz var.  

rezident Aleksandr Lukaşenko: İlham 
Heydər oğlu deyir ki, ən başlıcası, bunlar dö-
yüşlər zamanı deyil, işğal dövründə baş verib. 
Sadəcə, məqsədyönlü şəkildə dağıdırdılar. 

Emin Hüseynov: 30 il ərzində sistemli 
şəkildə hər şeyi  bizim milli, tarixi, mədəniy-
yət obyektlərimizi dağıdıb, talayıb və məhv 
ediblər.

rezident İlham Əliyev: Qəbiristanlığı 
yerlə-yeksan ediblər. Qəbiristanlıqlarda kənd 
təsərrüfatı məhsulları əkib-becəriblər. 

Emin Hüseynov: Bu, təkcə İslam dininə, 
tarixinə və mədəniyyətinə aid obyektlər deyil. 
Orada pravoslav kilsələri də var.  

rezident İlham Əliyev: Pravoslav kil-
səsini də dağıdıblar. Bunun fotoşəkilləri var.

rezident Aleksandr Lukaşenko: Bu, su 
anbarıdır

rezident İlham Əliyev: Bəli, su anbarı-
dır, biz oradan keçdik.

Emin Hüseynov: Bu, Sizin təyyarənizin 
endiyi aeroportdur. Buradan şəhərin mənzərə-
si görünür.  

rezident İlham Əliyev: Bu isə şəhərdir. 
rezident Aleksandr Lukaşenko: Bu, 

şəhər olacaq
Emin Hüseynov: Bu, birinci məhəllədir. 

İkinci məhəllə iki hissədən ibarətdir. çüncü 
məhəllədə isə artıq tikilmiş 1 nömrəli məktəb 
var. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: Aşa-
ğıda çay axır.

Emin Hüseynov: Bu çay aykənd adla-
nır.  

rezident İlham Əliyev: Orada çay, su 
anbarı var. Həmin çay birbaşa parkın ərazisin-
dən keçəcək.

Emin Hüseynov: Bu hissə şəhər parkıdır, 
şəhərin mərkəzi parkı, bu isə cənab Preziden-
tin dediyi kimi, memorial parkıdır. Şəhərdə 
yeganə yerdir ki, biz gələcək nəsillərə çatdı-
rılması üçün bu xarabalıqları qoruyacaq, kon-
servasiya edəcəyik. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: D a ha  
sonra yenə şəhər olacaq    

Emin Hüseynov: Yaşayış massivləri, bi-
nalar olacaq. Sonra ikimərtəbəli, üçmərtəbəli 
bloklu binalar və özəl tikililər gəlir. Bura isə 
bizim inzibati mərkəzimizdir.

rezident İlham Əliyev: Necə görünəcə-
yini slaydlarda göstər.

Emin Hüseynov: Bax, bu, qarşımızdakı, 
gözlərimizin önündəki tikilmiş birinci məhəl-
lədir. Burada artıq 822 ailə məskunlaşıb. On-
lar çox razıdırlar, xoşbəxtdirlər və çalışırlar. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: İşlə-
yirlər

Emin Hüseynov: Bəli, onların hamısı 
işlə təmin edilib, əsasən, tikintidə, amma həm 
də dövlət və özəl müəssisələrdə işləyirlər.    

rezident İlham Əliyev: Məktəbdə, Ya-
radıcılıq Mərkəzində, polisdə, tibb sahəsində, 
yəni, dövlət müəssisələrində və sahibkarlıq 
üzrə. 

Emin Hüseynov: Artıq 300 müraciət var, 
onlardan 100-nü seçmişik.

rezident İlham Əliyev: İctimai, ticarət, 
xidmət obyektləri. 

Emin Hüseynov: Bu, belə görünür. 
Yaxınlıqda isə artıq ikinci kompleksdir. 
Onun tikintisinə ilin sonunda başlayacağıq, 
layihələndirmə işləri aparılır. Kompleks iki 
hissədən ibarətdir, ümumilikdə, 653 mənzil 
olacaq. Burada 2 min 288 nəfər yaşayacaq. 

rezident İlham Əliyev: İndi nə qədər-
dir

Emin Hüseynov: İndi 3 min 127. Onun 
yaxınlığındakı üçüncü məhəllədir. Burada 
863 mənzil olacaq. Sentyabra qədər 3 mindən 
çox sakin köçürüləcək. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: Sonra 
yekunda 10 min nəfərə yaxın olacaq. 

Emin Hüseynov: Füzuli şəhərində, təx-
minən, 10 min nəfər. mumilikdə, Füzuli 
rayonunda isə, təqribən, 25 min sakin məs-
kunlaşacaq.

rezident İlham Əliyev: Biz hazırda 
kəndləri də bərpa edirik. Bu rayonda yalnız 
10 kənd var.

rezident Aleksandr Lukaşenko: Bu, 
Füzuli şəhəridir, bəs başqa şəhərlər

rezident İlham Əliyev: Digər şəhərlər 
 açın tam məskunlaşdırılıb, orada proses 

gedir, artıq 450 ailə köçüb. Ağdam indi tikilir. 
Növbəti ildə təhvil verəcəyik. 

Emin Hüseynov: Bu ilin sonunadək üç 
kəndi təhvil verəcəyik.

rezident İlham Əliyev: Bu yaxınlarda 
ilk dəfə keçmiş köçkünlər, qaçqınlar Şuşada 
məskunlaşıblar. Başqa yerlərin hamısında ti-
kinti işləri gedir. Bu il əbrayılda, həmçinin 
Kəlbəcərdə də. Yəni, bu il 20 minə yaxın in-
sanı yerləşdirəcəyik.  

rezident Aleksandr Lukaşenko: Beş 
rayon var idi və 2-si qismən işğal edilmişdi

rezident İlham Əliyev: Bəli, üstəlik, 
keçmiş Dağlıq Qarabağ Muxtar Vilayəti də.

rezident Aleksandr Lukaşenko:  
Deməli, bu beş rayonda rayon mərkəzləri var 
idi.

rezident İlham Əliyev: Bax Füzuli ra-
yonunun mərkəzi onlardan biridir.

rezident Aleksandr Lukaşenko: Beş 
rayonun hamısında tikinti işləri gedir

rezident İlham Əliyev: Yeddisində.
rezident Aleksandr Lukaşenko :  Y e d -

disinin hamısında, üstəlik, keçmiş vilayətin 
daxilində...

rezident İlham Əliyev: Keçmiş Dağlıq 
Qarabağda. Orada azərbaycanlılar da yaşayır-
dılar. Məsələn, onların soyqırımı törətdikləri 

ocalı şəhəri. Orada kəndləri bərpa edirik. 
Yəni, ilin sonunadək 20 min nəfərə yaxın, 
2026-cı ilin sonuna qədər isə 140 min nəfərə 
yaxın sakini yerləşdirməyi planlaşdırırıq. Bu, 
bizim minimum planımızdır. Amma daha çox 
ola bilər. 1993-cü ilə qədər bizdə 8 milyon in-
sana 1 milyon qaçqın və köçkün düşürdü.

Emin Hüseynov: Ən böyük əmsaldır...
rezident İlham Əliyev: Adambaşına 

düşən ən böyük əmsaldır. Onlar çadırlarda, 
vaqonlarda, uşaq bağçalarında, yataqxana-
larda yaşayırdılar. Biz 2007-ci ildə çadır 
şəhərciklərini ləğv etdik, lakin hələ də ya-

taqxanalarda yaşayan insanlar var. Buna görə 
də onları oradan buraya köçürürük. Hər şey 
pulsuzdur. Onlar burada yaşayırlar. 

Bildirildi ki, Baş planda 2040-cı ilədək Fü-
zuli şəhərinin inzibati ərazisinin 1943 hektara, 
əhalisinin 50 min nəfərə çatdırılması nəzərdə 
tutulur. Müasir standartlara və memarlıq xüsu-
siyyətlərinə uyğun inşa ediləcək Füzuli işğal-
dan azad edilmiş ərazilərdə ən böyük şəhər-
lərdən biri olacaq. Füzuli şəhərinin dayanıqlı 
inkişafına, sakinlərin və sahibkarların rifahına 
töhfə verəcək rəqəmsal həllərdən istifadə et-
məklə, ənənəvi şəbəkə və xidmətlərin daha 
səmərəli olmasının təmin edilməsi məqsədilə 
hazırlanmış “Ağıllı şəhər” konsepsiyası irəli 
sürülüb. Şəhərdə rahat və müasir həyat şəra-
itinin təmin edilməsi üçün orta və azmərtəbəli 
yaşayış binaları, həyətyanı torpaq sahələri 
olan fərdi evlər inşa ediləcək, təhsil, səhiyyə, 
mədəniyyət, istehsalat müəssisələri, rekreasi-
ya, və digər təyinatlı zonalar yaradılacaq. 

Burada şəhərsalmanın bütün müasir 
tələblərinə cavab verəcək üç yaşayış komp-
leksi inşa olunur. Komplekslərdə, ümumilik-
də, 2462 mənzil olacaq. Baş plana əsasən, 
təxminən 22,5 hektar ərazidə Mərkəzi park 
yaradılacaq. Parkda istirahət zonaları, bota-
nika bağı, sıx meşə zonası, piknik və idman 
meydançaları, “Poeziya” meydanı, amfiteatr, 
kafe-restoranlar və s. fəaliyyət göstərəcək. 
Tikiləcək Füzuli Memorial Kompleksində da-
ğıdılmış binaların xarabalıqları olduğu kimi 
qorunub saxlanılacaq. Kompleksdə İşğal və 

əfər muzeyləri yaradılacaq. Füzulidə müa-
yinə və müalicənin yüksək səviyyədə aparıl-
ması üçün ən müasir tibbi avadanlıqla təchiz 
ediləcək 180 çarpayılıq Füzuli Rayon Mərkə-
zi əstəxanası inşa olunacaq.

O da bildirildi ki, 2021-ci ilin oktyabrın-
da təməli qoyulan və inşası sürətlə davam 
edən Ağdam Füzuli avtomobil yolu Qarabağ 
iqtisadi rayonu ərazisində icra olunan, işğal-
dan azad edilmiş rayon və kəndlərin sosi-
al-iqtisadi inkişafında mühüm rol oynayacaq 
layihələrdən biri sayılır. Bərdə Ağdam av-
tomobil magistralının davamı olan bu yolun 
uzunluğu 64,8 kilometrdir.
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Mayın 17-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev və Belarus 
Respublikasının Prezidenti Aleksandr Lukaşenko Şuşa şəhərinə səfər ediblər. 

Dövlət başçıları Şuşada birinci yaşayış 
kompleksində olublar.

Buraya avtobusla gələn dövlət başçıları-
na Şuşa rayonunda Azərbaycan Prezidentinin 
xüsusi nümayəndəsi Aydın Kərimov komp-
leks barədə məlumat verdi.

Aydın Kərimov: Hörmətli cənab  
Prezident qarşı tərəfdə bu yaxınlarda üçüncü 
kompleksin təməlini qoyub. 2026-cı ilin so-
nunadək Böyük Qayıdış proqramı üzrə şəhər-
də 111 çoxmərtəbəli ev tikiləcək. Bunlar, 
dördmərtəbəli, beşmərtəbəli, altımərtəbəli ev-
lər olacaq. Biz artıq onlardan 23-nü tikmişik.

Bura isə bayraq meydanımızdır. Bu bay-
rağı cənab Prezident ucaldıb. Burada əfər 
muzeyi, həmçinin digər yaşayış kompleksi 
tikiləcək.

rezident İlham Əliyev: Biz birinci ya-
şayış kompleksinə yaxınlaşırıq.

Aydın Kərimov: Bu,  əsrə aid me-
marlıq abidəsidir, gimnaziya olub. 

rezident İlham Əliyev: Bunlar yeni ev-
lərdir, Şuşa şəhərinin ənənəvi memarlıq üslu-
bunda tikilib. 

Aydın Kərimov: zləmədə yerli daşdan 
istifadə olunur. 

rezident İlham Əliyev: Qədim Şuşa ev-
ləri, əsasən, bu daşlarla tikilib. 

Aydın Kərimov: Buraya artıq 244 nəfər 
 58 ailə köçüb. 

Ali qonaq kompleksdə və mənzillərdə ya-
radılan şəraitlə tanış oldu. 

Bildirildi ki, 23 binadan ibarət yaşayış 
kompleksinin ümumi sahəsi 8 hektara yaxın-
dır. Kompleksin təməli 2021-ci il avqustun 
29-da qoyulub. Yaşayış kompleksi 28-i bir- 
otaqlı, 195-i ikiotaqlı, 190-ı üçotaqlı, 30-u 
dördotaqlı və 7-si beşotaqlı olan 450 mənzil-

dən ibarətdir. Mayın 10-da Prezident İlham 
Əliyev və birinci xanım Mehriban Əliyevanın 
iştirakı ilə birinci yaşayış kompleksinin açılışı 
olub. Artıq yaşayış kompleksinə köç qrafikinə 
əsasən, 58 ailə olmaqla 224 nəfər köçürülüb. 

***
Avtobusla şəhəri gəzən Belarus Prezi-

dentinə Şuşada görülən işlər barədə məlumat 
verildi. 

rezident İlham Əliyev: Burada, Şuşada 
xüsusi memarlıq üslubu mövcuddur. Vəhşilər 
gəldilər, hər şeyi dağıdıblar. Soldakı “Qara-
bağ” mehmanxanasıdır. Mənim atamın vax-
tında tikilib. Biz buraya qayıdanda o, artıq 
yarıdağılmış vəziyyətdə idi, vur-tut iki mərtə-
bəsi fəaliyyət göstərirdi. Biz onu əsaslı şəkil-

də təmir etdik. Saatlı məscidi də dağıdılmışdı, 
bax, soldadır. Biz onu da bərpa etdik.

Aydın Kərimov: Keçmiş baş poçtun bi-
nasıdır, indi bura dövlət xidmətləri mərkəzi 
olacaq. Bu park isə şuşalıların sevimli isti-
rahət yeri olub.

rezident İlham Əliyev: Meriyanın bi-
nası, Şuşanı azad edən vaxt bizim Bayrağımız 
burada ucaldılıb. İndi biz oranı da əsaslı şəkil-
də bərpa etmişik. 

***
Prezident İlham Əliyev və Prezident 

Aleksandr ukaşenko Azərbaycan ilə Belaru-
sun birgə istehsalı olan avtobusa və Belarus 
Prezidentinin hədiyyə etdiyi traktorlara bax-
dılar.

***
Dövlət başçıları Azərbaycanın tanınmış 

şəxsiyyətləri Natəvanın, Bülbülün və zeyir 
Hacıbəylinin işğal dövründə Şuşada ermə-
nilər tərəfindən gülləbaran edilmiş heykəllə-
rinə baxdılar.

Bildirildi ki, işğal zamanı ermənilər hə-
min heykəlləri rmənistana apararaq ərit-
mək istəyiblər. lu öndər Heydər Əliyevin 
təşəbbüsü ilə həmin heykəllər rmənistandan 
alınaraq Azərbaycana gətirilib və Bakıda İn-
cəsənət Muzeyinin həyətində saxlanılıb. Şuşa 

işğaldan azad olunduqdan sonra həmin hey-
kəllər Prezident İlham Əliyevin göstərişi ilə 
əvvəlki yerlərinə qaytarılıb.

Aydın Kərimov: Qıraqdakı iki heykəldən 
birincisi Azərbaycan klassik musiqisinin ba-
nisi, müsəlman Şərqində ilk operanın müəllifi 

zeyir Hacıbəylinindir. Sonuncu isə Polad 
Bülbüloğlunun atası, məşhur xanəndə Bül-
bülün heykəlidir. Ortadakı isə xan qızı Natə-
vandır. O, Qarabağ xanının sonuncu varisidir. 
Baxın, bu heykəllər 1992-ci ilədək burada  
Mədəniyyət evinin qarşısındakı bağın yaxın-
lığında yerləşirdi. 

rezident İlham Əliyev: Mədəniyyət evi 
dağıdılıb.  

Aydın Kərimov: Mədəniyyət evi yer-
lə-yeksan edilib, heykəllər isə vandalizmə 

məruz qalıb. Siz onların üzərində güllə yerlə-
rini görə bilərsiniz. Onları gülləbaran ediblər. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: Qoy, 
elə bu cür də qalsın.  

rezident İlham Əliyev: Bəli, məhz bu 
cür də qalır.

rezident Aleksandr Lukaşenko: Qoy 
hamı görsün. 

rezident İlham Əliyev: Bax, görürsü-
nüz, mən bunları 2021-ci ilin yanvarında bu-
raya gələndə gətirtmişəm. Onları əridilməyə 
göndərmişdilər, sonra isə Polad Bülbüloğlu 
heykəllərin əridilmək üçün ermənilər tərəfin-
dən Gürcüstana göndərildiyini öyrəndi. Onda 
o, atama müraciət etdi və biz onları satın al-
dıq, ölkəyə gətirtdik, şəhərin mərkəzindəki 
İncəsənət Muzeyinin həyətində yerləşdirdik, 
onlar demək olar ki, 30 il orada qaldı.   

rezident Aleksandr Lukaşenko:   
“5-45” avtomatıdır.

Aydın Kərimov: Daha sonra isə Polad 
Bülbüloğlu cənab Prezidentə müraciət etdi 
ki, onlar orada daha nə qədər qalacaqlar, gəlin 
onları Bakı şəhərindəki gözəl parklardan bi-
rinə qoyaq. Prezident bildirdi ki, qəti surətdə 
olmaz, biz onları Şuşadakı öz yerlərinə qay-
taracağıq. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: Düz-
dür. 

Aydın Kərimov: Bu, 11 12 il bundan əv-
vəl olub.

rezident İlham Əliyev: Şuşaya ilk dəfə 
gələndə mən onları buraya gətirtdim və ol-
duqları yerə qoydurdum. O, ( zeyir Hacıbəy-
li  red.) bizim himnimizin müəllifidir. Baxın, 
indi səslənən həmin himn budur. Ən maraqlısı 
odur ki, bu, 1918-ci il Azərbaycan Demokra-
tik Respublikasının himnidir, bu dahi bəstəkar 
həm də sovet Azərbaycanının himninin müəl-
lifidir. O, çox istedadlı bəstəkar, bənzəri ol-
mayan insan olub. zeyir Hacıbəyli iki himn 
bəstələyib, həm Azərbaycan Demokratik 
Respublikası üçün, həm də Azərbaycan Sovet 
Sosialist Respublikası üçün.  O, əslən Şuşa 
şəhərindəndir.

Aydın Kərimov: Onların hamısı Şuşa 
şəhərindəndir. Şuşa bir çoxlarının, onlarla 
məşhur insanın Vətənidir.

rezident İlham Əliyev: Bu, Qarabağın 
qurucusunun nəticəsi şairə Natəvandır. Onun 
həm də barmağını sındırmışdılar. Arxada-
kı bina isə onun sarayıdır, vaxtilə yaşadığı 
kompleksdir. O dağıdılıb. Bu isə bizim məş-
hur müğənnimiz Bülbüldür, ona bülbül quşu-
nun adı verilib.

rezident Aleksandr Lukaşenko: Bül-
bül  

rezident İlham Əliyev: Bu, onun təxəl-
lüsüdür. Onun da heykəli vandalizmə məruz 
qalıb. O da Şuşada doğulub. 

Aydın Kərimov: Şuşada doğulub və bö-
yüyüb. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: Bun-
lar danışan heykəllərdir. Maraqlı şəhərdir. 

rezident İlham Əliyev: Bəli, qaya üzə-
rində yerləşir.

Aydın Kərimov: Dəniz səviyyəsindən 
1400 1600 metr hündürlükdədir. Aşağıda 
qala divarının və Natəvanın sarayının qalıq-
ları görünür. 

***
Prezident İlham Əliyevə və Prezident 

Aleksandr ukaşenkoya Şuşanın Baş planı 
barədə məlumat verildi.

Qeyd edildi ki, şəhərin Baş planı hazır-
lanarkən onun tarixi simasının qorunub sax-
lanılması əsas götürülüb. Azərbaycanın mə-
dəniyyət paytaxtında həyata keçirilən bütün 
layihələr tarixlə müasirliyin vəhdəti üzərin-
də qurulub. Baş planda Şuşada orta, yüksək 
və qarışıq sıxlıqlı yaşayış binalarının inşası, 
şəhər mərkəzinin, yeni tikiləcək və qorunub 
saxlanılacaq tarixi binaların və abidələrin yer-
ləri əksini tapıb. Hazırda Baş plan əsasında 
Şuşada bərpa və yenidənqurma işləri davam 
etdirilir.

Aydın Kərimov: Bu, 20 illik perspektiv 
üçündür. Burada şəhər inşa edəcəyik, gördü-
yünüz kimi, onu çox yükləməyəcəyik.

rezident İlham Əliyev: Yükləməyəcə-
yik ki, yer çox olsun, sərbəstlik olsun.   

rezident Aleksandr Lukaşenko: T a m a -
milə doğrudur.

(ardı 3-cü səhifədə)
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Aydın Kərimov: Tarixi məhəllələr çox-
dur. Əlbəttə, bütün bu işlərə başlamaq üçün, 
cənab Prezidentin göstərişi ilə əvvəlcə əfər 
yolu, tunellər tikildi. Siz bu gün həmin yol-
dan keçdiniz. Bu, böyük həcmdə işdir  9 
viaduk, 7 tunel. Bu, bizim Füzulidən Şuşaya 
rahat getməyimiz üçündür. İlk işlər infrast-
rukturun bərpası üzrə aparılıb. Burada hər 
şey dağıdılmışdı. Hətta istilik şəbəkəsi çək-
dik, indi də şəhərə qaz çəkilib. Bizdə yaşayış 
kompleksində mərkəzləşdirilmiş istilik siste-
mi var. Orada artıq istilik və isti su verilir. Su 
təchizatı üçün dağlarda sututarlar yaratmışıq 
ki, daimi suyumuz olsun, su çatışmazlığını 
hiss etməyək. Küçə-yol şəbəkəsi. Bu, 56 ki-
lometr uzunluqda şəhərdaxili yol şəbəkəsi, 81 
küçə və müxtəlif kateqoriyalar  10-12 metr 
enindən dar yollaradək. Təbii ki, şəhər mədə-
niyyət paytaxtıdır. Hazırda bizdə rəsmi olaraq 
196 abidə var. akin təəssüf ki, gördüyünüz 
kimi, onların əksəriyyəti, demək olar, hamısı 
bu vəziyyətdədir. ənab Prezidentin və hör-
mətli Mehriban xanımın səyləri sayəsində biz 
onlardan bəzilərinin bərpasına başlamışıq. 
Biz bu məhəllədə bir neçə binanın konsepsi-
yasını hazırlayırıq. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: Pis 
olmazdı.   

rezident İlham Əliyev: ünki onun 
möhkəmliyinə də, necə istifadə olunmasına 
da baxmaq lazımdır. Dağılmış evlərin bir his-
səsi belə də qalacaq. Konservasiya olunaraq, 
burada nələrin baş verməsi barədə xatirə kimi 
saxlanılacaq. 

Aydın Kərimov: Bu, bərpa olunmuş abi-
dələrdən nümunələrdir  Mehmandarovların 
malikanəsi, Saatlı məscidi, Yuxarı məscid, 

alça evi, Vaqifin məqbərəsi.  
rezident İlham Əliyev: Şair Vaqifin 

məqbərəsi, onun köhnə şəkilləri yoxdur, yəqin 
ki, buradadır. O da tamamilə dağıdılmışdı. İlk 
bərpa etdiyimiz abidələrdən biridir. 

Aydın Kərimov: Bulaqlar bərpa olunur. 
Hər məhəllədə,  burada 16 məhəllə olub,  
məscid, bulaq və hamam olub. Hamamlardan 
yalnız biri qalıb, bulaqların hamısı, demək 

olar ki, yararsız vəziyyətə salınıb. Əsas bi-
naların yerləşəcəyi ümumi planlaşdırma 
belədir. Bəziləri artıq tikilib, bəziləri tikilir. 
Azad olunanda bu mərkəz belə görünüşdə 
idi. Beşmərtəbələr köhnə və əsasən dağılmış 
vəziyyətdədir. Yeni Baş plana uyğun olaraq, 
belə görünəcək. Bu yay onu təhvil verəcəyik. 
Tarixi ərazidə belə kiçik evlər olacaq. Bax, 
orada gözəl terraslı, yaşıllıqların olduğu belə 
kompleks tikiləcək. Həm ofislərin, həm ma-
ğazaların olduğu biznes-rayonun, habelə digər 
ərazinin də salınması nəzərdə tutulub. Bu, Si-
zinlə indicə olduğumuz həmin yaşayış komp-
leksidir. O belə planlaşdırmaya malikdir. Bu 
isə şəhər məktəbimizdir. Artıq tikilib və sent-
yabrda öz şagirdlərini qəbul etməyə hazırdır, 
300-ə yaxın şagird burada təhsil alacaq. 

rezident İlham Əliyev: Təxminən 1000 
nəfərlik olacaq.

Aydın Kərimov: Şəhər xəstəxanamız 90 
çarpayılıqdır. Payıza qədər onun tikintisi başa 
çatacaq. O şəhərin yuxarı hissəsində yerləşir. 
Bu, “realnı” məktəbinin binasıdır, o musiqi və 
incəsənət kolleci kimi fəaliyyət göstərəcək. 
Hazırda sahəsinə görə Şuşada ən böyük abi-
dədir. Bu isə poçt binası və dövlət xidmətləri 
mərkəzidir.   

rezident İlham Əliyev: O əvvəl belə 
idi.

Aydın Kərimov: Sovet modernizmi. 
Yəni, olduğu kimi.

rezident İlham Əliyev: Biz onu olduğu 
kimi, həmin üslubda bərpa edirik. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: Bəli, 
bu, gözəldir.

Aydın Kərimov: “Qarabağ”, “Şuşa” 
mehmanxanaları. Bu, “Yasəmən” mehmanxa-
nasıdır. Belə butikli tarixi otel. Şuşanın yaxın-
lığında Daşaltı kəndi var. 

rezident İlham Əliyev: Bax, bu, Şuşa-
dır. Yuxarı qayanı görürsən, bax, o, həmin qa-
yanın üstündədir. ç tərəfdən dik qayalardır.

Aydın Kərimov: Burada isə ətəkdə kənd-
dir. Həmin kənd hazırda özəl sektor tərəfin-
dən turizm obyekti kimi tikilir. 

rezident İlham Əliyev: Orada meh-
manxana da olacaq.

Aydın Kərimov: Bu yaxınlarda cənab 

Prezident bizim rayonda Şuşa ilə açın ara-
sında tikiləcək ilk qəsəbənin təməlini qoy-
du, buradan 18 kilometr məsafədədir. Turşsu 
qəsəbəsi. ox gözəl mənzərəli yerdir, 323 
ev, yəni, ailə. İlk 50 ailə artıq noyabr ayında 
köçəcək.

rezident İlham Əliyev: Bu il. 

***
Prezidentlər daha sonra Heydər Əliyev 

Fondu tərəfindən bərpa edilən Yaradıcılıq 
Mərkəzində “Heydər Əliyev və Qarabağ” sər-
gisinə baxdılar.

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
köməkçisi Anar Ələkbərov dövlət başçılarına 
Mərkəz və sərgi barədə məlumat verdi.

Bildirildi ki, Yaradıcılıq Mərkəzi  
Heydər Əliyev Fondu tərəfindən aparılan bər-
pa işlərindən sonra ötən il mayın 10-da istifa-
dəyə verilib. Bina ölkə əhəmiyyətli memarlıq 
abidələri siyahısındadır. “Heydər Əliyev və 
Qarabağ” sərgisində lu öndərin Qarabağ-
da sosial, iqtisadi, siyasi və mədəni inkişaf 
sahələrindəki xidmətlərini əks etdirən nadir 
fotoşəkillər, sənədlər və videomateriallar nü-
mayiş olunur. Həmçinin sərgidə mummilli 
liderin vaxtilə Qarabağa səfərlərinə, burada 
keçirdiyi görüşlərə, müxtəlif tədbirlərə aid 
fotolar yer alıb.

Məlumat verildi ki, 1969-cu ildən eti-
barən Qarabağın və Şərqi əngəzurun tarixin-
də böyük dönüş dövrü başladı. Doğma xalqı-
nın böyük təəssübkeşi olan Heydər Əliyev 
mürəkkəb tarixi şəraitdə bölgə həyatının bü-
tün sahələrində geniş islahatlar aparmağa nail 
oldu. 1979-cu il yanvarın 12-də mummilli 
liderin iştirakı ilə Ağdam ankəndi dəmir 
yolu açıldı. Bu, ulu öndər Heydər Əliyevin 
Qarabağın Azərbaycanın digər rayonları ilə 
təsərrüfat və iqtisadi cəhətdən daha çox bir-
ləşdirilməsi baxımından strate i addımı və 
böyük tarixi xidməti idi. lu öndər Şuşanın 
inkişafına da xüsusi əhəmiyyət verir və bu 
istiqamətdə ardıcıl tədbirlər həyata keçirirdi.

***
Sonra prezidentlər Bülbülün ev-muzeyin-

də oldular.
Muzey barədə məlumat verən Polad Bül-

büloğlu bildirdi ki, ümummilli lider Heydər 
Əliyevin göstərişi əsasında keçmiş Şuşa Şəhər 

alq Deputatları Sovetinin İcraiyyə Komitəsi 
1982-ci il 31 avqust tarixli qərarı ilə Bülbülün 
doğulduğu və yaşadığı evin muzeyə çevrilmə-
si barədə qərar qəbul edib. Bina 1982 1983-cü 
illərdə təmir olunub, muzey ekspozisiyası 
qurulub və önündə inzibati bina inşa edilib. 

v-muzeyi 1992-ci ildə Birinci Qarabağ mü-
haribəsi zamanı erməni vandalizminə məruz 
qalaraq fəaliyyətini dayandırıb. Şuşa işğaldan 
azad olunduqdan sonra isə Bülbülün ev-mu-
zeyində də bərpa işləri aparılıb və 2021-ci il 
avqustun 29-da muzeyin açılışı olub.

olad Bülbüloğlu: Aleksandr Qriqorye-
viç, sovet dövründə Heydər Əliyevin göstəri-
şinə əsasən burada Bülbülün muzeyi yaradı-
lıb. Atam SSRİ-nin alq artisti, ümumittifaq 
mükafatları laureatı olub. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: Bi-
lirəm, mənə artıq bu barədə deyilib.

olad Bülbüloğlu: Təsəvvür edirsiniz, 
belə bir vandallıq törədilib və güllələr heykə-
lin çənə hissəsində qalıb. 

rezident Aleksandr Lukaşenko: İko-
nalara və heykəllərə atəş açanlar vəhşidirlər.

olad Bülbüloğlu: Onlar bizim görkəmli 
şairəmiz Natəvanın, bəstəkarımız zeyir Ha-
cıbəylinin heykəllərini sürüyə-sürüyə apar-
mışdılar, daha sonra Heydər Əliyev bununla 
bağlı lazımi tədbirlər gördü, onları geri qay-
tarmağa nail oldu. Sonra İlham Heydər oğlu 
onları gətirdərək öz yerlərinə qoydurdu. ud-
mani evdir. Bu evdə mənim atam anadan olub. 

vin divarlarının qalınlığına baxın. Divarlar 
qalın olduğuna görə, ev qışda isti, yayda sərin 
olur. Burada ötən illərin xatirələri toplanıb. 
İnsanlar bax, belə yaşayıblar. Bu, sadəcə, et-
noqrafik nöqteyi-nəzərdən də maraqlıdır.   

rezident İlham Əliyev: Fotoşəkillərdə 
həmin dövrün ruhu əks olunub.  

olad Bülbüloğlu: Baxın, bu qardaşım-
dır, bunlar isə qohumlardır. Bu şəkildə isə 
atam 7-8 yaşındadır, onu artıq şənliklərə mah-
nı oxumağa dəvət edirdilər. Həmin məclis-
lərdən sonra o, müğənnilik etməyə başlayıb. 
Daha sonra onu Gəncəyə dəvət edirdilər. Son-
ra isə Tbilisiyə. Beləliklə, o, çox məşhur mü-
ğənni oldu. Burada biz beş dildə yazılmış belə 
bir lövhə hazırlamışıq. Atama mərkəzi küçədə 
abidə ucaltmışıq.   

rezident İlham Əliyev: Onun adını da-
şıyan küçədə.

olad Bülbüloğlu: Aleksandr Qriqor-
yeviç, qeyd etmək istərdim ki, 1926-cı ildə 
Bakıda artıq rus dilində afişalar var idi. Bu, 
bizim dahi bəstəkarımız zeyir Hacıbəylidir. 
Bu şəkildəki isə başqa bir məşhur Qarabağ 
xanəndəsi abbar Qaryağdıoğludur, o, 80 ya-
şına qədər zil səslə oxuyub. O, məşhur xalq 
mahnılarının və muğamlarının bilicisi olan 
bənzərsiz insan idi. Bu abidə İlham Heydər 
oğlunun sayəsində Bakıda onun xatirəsini yad 
etmək məqsədilə ucaldılıb. Baxın, burada elə 
soyadlar var ki, onların hamısını bütün dünya 
tanıyır, hətta onlar Bülbül haqqında xoş sözlə-
rini ifadə ediblər. Budur, Şostakoviç, Rostro-
poviç və dünyada məşhur olan digər incəsənət 
xadimləri.     

rezident İlham Əliyev: Stanislavski.
olad Bülbüloğlu: Bəli, Stanislavski. 

Onlar sovet dövrünün elitası idi. Bu isə, yeri 
gəlmişkən, atamın Böyük Teatrda 1959-cu 
ildəki sonuncu çıxışıdır. Moskvada Azərbay-
can dekadası keçirilirdi. Bu isə xalq qəhrəma-
nımız Koroğlunun obrazıdır. O vaxt Heydər 
Əlirza oğlu da çıxışlarının birində qeyd et-
mişdi ki, biz Koroğlu deyəndə gözlərimizin 
önünə Bülbül gəlir, Bülbülün adı çəkiləndə 
isə mütləq gözlərimizin önündə böyük xalq 
qəhrəmanımızın obrazı canlanır. 

Bu isə çox nadir əl yazısıdır, mən belə 
deyərdim, Heydər Əliyevin avtoqrafına 
tez-tez rast gəlmək mümkün olsa da, İlham  
Heydər oğlunun anası ərifə Əziz qızı Əliye-
vanın imzası olduqca nadirdir. ox gözəl əl 
yazısıdır. Onlar Bülbülün ev-muzeyində ay-
rı-ayrı vaxtlarda olsalar da, hər ikisi öz xatirə 
yazısını qeyd etməyi unutmayıblar və mən hər 

zaman İlham Heydər oğluna deyirəm ki, biz 
bu yazıları göz bəbəyimiz kimi qoruyuruq. 
O, hər zaman mənə və Müslümə (Maqoma-
yev  red.) himayədarlıq edib. ləcə də, ya-
radıcılıqla məşğul olmağa başlayan hər kəsə 
kömək göstərib. Özü fortepianoda çox gözəl 
ifa edirdi. Mən canlı şahidəm, ərifə xanım 
ifa edirdi, Heydər Əlirza oğlu isə oxuyurdu.   

***
Azərbaycan və Belarus prezidentləri  

ıdır düzündə də oldular. Prezident Aleksandr 
ukaşenkoya məlumat verildi ki, ıdır düzü 

Şuşanın rəmzlərindən biri, tarixən cıdır ya-
rışlarının və Qarabağ xanlığı dövründən yerli 
türk əhalinin Novruz bayramını və digər el 
şənliklərini keçirdiyi ərazidir.

***
Daha sonra dövlət başçıları Şuşa qala di-

varlarını ziyarət etdilər. 
Belarus Prezidentinə Şuşa şəhərinin ta-

rixi, qala divarlarının tikilməsi barədə məlu-
mat verildi. Bildirildi ki, Qarabağ xanı Pə-
nahəli xan tərəfindən inşa edilən qala uzun 
müddət şəhəri xarici müdaxilələrdən qoruyub, 
alınmazlıq rəmzi olub. İşğal dövründə qala 
divarları erməni vandalizminə məruz qalıb. 
Şuşa işğaldan azad edildikdən sonra qalada 
təmir-bərpa işləri aparılıb.

***
Sonra Azərbaycan Prezidenti İlham  

Əliyev və Belarus Prezidenti Aleksandr uka-
şenko Şuşada birgə nahar etdilər.

***
Qeyd edək ki, ali qonaqların Qarabağa 

səfərləri artıq ənənə halını alıb. Bu, qonaq-
lara işğalçının törətdiyi vandalizm aktlarını, 
Azərbaycan dövlətinin quruculuq siyasətini 
və sülh gündəliyini nümayiş etdirmək imkanı 
verir.

Mədəniyyət paytaxtı Şuşa ilə tanışlıq Be-
larus Prezidentində dərin təəssürat doğurub.

Belarus Prezidentinin  
Azərbaycana dövlət səfəri başa çatıb

Belarus Respublikasının Prezidenti Aleksandr Lukaşenkonun Azərbaycan 
Respublikasına dövlət səfəri mayın 17-də başa çatıb.

Hər iki ölkənin Dövlət bayraqlarının 
dalğalandığı Füzuli Beynəlxalq Hava Li-
manında ali qonağın şərəfinə fəxri qaro-
vul dəstəsi düzülmüşdü.

Prezident Aleksandr Lukaşenkonu 
Azərbaycan Respublikasının xarici işlər 

naziri Ceyhun Bayramov, Ağdam, Füzuli 
və Xocavənd rayonlarında Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin xüsusi nü-
mayəndəsi Emin Hüseynov və digər rəs-
mi şəxslər yola saldılar.

Hikmət Hacıyevin ABŞ görüşləri

Azərbaycan Prezidentinin köməkçisi – Prezident Administrasiyasının Xarici 
siyasət məsələləri şöbəsinin müdiri Hikmət Hacıyev Ağ evdə ABŞ Prezidentinin 
milli təhlükəsizlik üzrə müşaviri Ceyk Sallivanla görüşüb.

H.Hacıyev bu barədə “X”dəki hesa-
bında yazıb.

Ağ evdə ABŞ Prezidentinin milli təh-
lükəsizlik üzrə müşaviri Ceyk Sallivan ilə 
çox məzmunlu görüş baş tutdu və biz 
ölkələrimiz arasında ikitərəfli əməkdaşlı-
ğı və əlaqələrimizin gələcək inkişaf pers-
pektivlərini nəzərdən keçirdik. Həmçinin 
regional və qlobal məsələlər də müzakirə 

olunub. Biz, həmçinin regionda sülhün 
inkişafı və Ermənistan–Azərbaycan mü-
nasibətlərinin normallaşması prosesi ilə 
bağlı fikir mübadiləsi apardıq , – deyə  
H.Hacıyev qeyd edib.

Prezidentin köməkçisi səfər çər-
çivəsində ABŞ dövlət katibinin siyasi 
məsələlər üzrə müavini Con Bass, dövlət 
katibinin Avropa və Avrasiya məsələləri 

üzrə köməkçisinin birinci müavini Yuri Kim 
və dövlət katibinin demokratiya, əmək və 
insan hüquqları üzrə köməkçisi Robert 
Cilkristlə də görüşüb.

Bildirilib ki, görüşlərdə ikitərəfli mü-
nasibətlər, mövcud regional və qlobal 
təhlükəsizlik mühiti, habelə Azərbaycanla 
Ermənistan arasında münasibətlərin nor-
mallaşması prosesini əhatə edən geniş 
spektrli məsələlər müzakirə olunub.

X Q
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Azərbaycan Baş nazirinin Efiopiya  
Baş naziri müavini ilə görüşü

Azərbaycan Respublikasının 
Baş naziri Əli Əsədov mayın 16-da 
Efiopiya Federativ Demokratik Res-
publikası Baş nazirinin müavini Te-
mesgen Tirunehin rəhbərlik etdiyi 
nümayəndə heyəti ilə görüşüb.

Nazirlər Kabinetinin mətbuat 
xidmətindən verilən məlumata 
görə, görüşdə Azərbaycanın Af-
rika dövlətləri, o cümlədən, Efio-
piya ilə əlaqələrin inkişafına əhə-
miyyət verdiyi bildirilib. İki ölkə 
arasında beynəlxalq təşkilatlar 
çərçivəsində həyata keçirilən 
əməkdaşlıqdan məmnunluq ifa-
də olunub.

İkitərəfli səviyyədə müna-
sibətlərin möhkəmləndirilməsi 
üçün mövcud imkanlardan istifa-
də edilməsinin önəmi vurğulana-
raq, xüsusilə dövlət xidmətlərinin 

göstərilməsi və sosial innovasi-
yalar sahəsində əməkdaşlığın 
son vaxtlar yaxşı dinamika nüma-
yiş etdirdiyi qeyd olunub.

Efiopiya Baş nazirinin müa-
vininin səfəri çərçivəsində imza-
lanmış və “ASAN xidmət” kon-
sepsiyası əsasında bu ölkədə 
dövlət xidmətlərini həyata keçirə-

cək mərkəzlərin yaradılmasını 
nəzərdə tutan Anlaşma Memo-
randumunun əhəmiyyəti vurğu-
lanıb.

örüşdə Azərbaycan–Efiopi-
ya əlaqələrinin bir sıra istiqamət-
lərdə genişləndirilməsi ilə bağlı 
məsələlər müzakirə olunub. 

İlham Əliyev Kasım-Jomart Tokayevi təbrik edib
Mayın 17-də Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev Qazaxıstan Respub-
likasının Prezidenti Kasım-Jomart Tokayevə 
zəng edib.

Prezident İlham Əliyev Kasım- omart Tokaye-
vi ad günü münasibətilə təbrik edib, ona cansağ-
lığı və dövlətçilik fəaliyyətində uğurlar arzulayıb.

Kasım- omart Tokayev göstərilən diqqətə və 
təbrikə görə təşəkkürünü bildirib.

Telefon söhbəti zamanı yüksək səviyyəli 
qarşılıqlı səfərlərin əməkdaşlığımızın daha da 

möhkəmlənməsi işinə xidmət etdiyi vurğulanıb, 
bu baxımdan bir müddət əvvəl Qazaxıstan Pre-
zidentinin ölkəmizə səfərinin önəminə toxunu-
lub. 

Dövlət başçıları Azərbaycan ilə Qazaxıstan 
arasında dostluq münasibətlərinin bundan sonra 
da uğurla inkişaf edəcəyinə əminliklərini bildirib-
lər, əməkdaşlığın perspektivləri və gələcək tə-
maslar barədə fikir mübadiləsi aparıblar. 

re iden in ə b a   
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Baș prokurorun Düșənbə görüșləri
Xəbər verildiyi kimi, Baş prokuror Kamran Əliyevin rəhbərlik 

etdiyi nümayəndə heyəti İqtisadi Əməkdaşlıq Təşkilatına (İƏT) 
üzv dövlətlərin baş prokurorlarının 5-ci iclasında iştirak etmək 
məqsədilə Düşənbə şəhərində işgüzar səfərdədir.

Mayın 17-də keçirdiyi gö-
rüşlərdə Baş prokuror Müzə ər 
Ali Baş Komandanın rəhbərliyi 
altında Azərbaycanın ərazi bü-
tövlüyünün tam şəkildə bərpa 
olunduğunu, dövlət başçısının 
və ölkəmizin Birinci vitse-prezi-
denti Mehriban xanım Əliyevanın 
diqqət və qayğısı ilə Qarabağda 
sürətli bərpa və quruculuq işləri-
nin aparıldığı barədə həmkarları-
nı məlumatlandırıb.

Tacikistanın Baş prokuroru 
Yusuf Raxmonla keçirilmiş gö-
rüşdə qarşılıqlı hüquqi yardım 
sahəsində əməkdaşlıq üzrə fay-
dalı fikir mübadiləsi aparılaraq, 
həm ikitərəfli, həm də çoxtərəfli 

formatda, beynəlxalq təşkilatlar 
çərçivəsində qarşılıqlı fəaliyyətin 
səmərəliliyindən danışılıb.

İranın Baş prokuroru Məhəm-
məd Azad Movahedi ilə keçiril-
miş görüşdə prokurorluqlarımız 
arasında əlaqələrin dinamikası 
müsbət qiymətləndirilib. Kamran 
Əliyev iranlı həmkarını ölkəmizə 
rəsmi səfərə dəvət edərək əmək-
daşlığın bundan sonra yüksələn 
xətlə inkişaf edəcəyinə ümidvar 
olduğunu bildirib.

Bundan başqa, Baş prokuror 
İƏT-in Baş katibi Xosrov Noziri 
ilə görüş keçirib. Baş Katib bildi-
rib ki, baş prokurorların Düşənbə 
görüşü ötən ilin sentyabrında Ba-

kıda keçirilmiş iclasın uğurundan 
bəhrələnir. Kamran Əliyev ölkə-
miz tərəfindən İƏT-lə əlaqələrə 
hər zaman böyük önəm verildiyi-
ni qeyd edib.

örüş zamanı təşkilatın işi-
nin təkmilləşdirilməsi, təşkila-
ta üzv olan dövlətlər arasında 
hüquqi müstəvidə qarşılıqlı mü-
nasibətlərin, cinayətkarlığa qar-
şı mübarizə, eləcə də qarşılıqlı 
beynəlxalq hüquqi yardım üzrə 
birgə fəaliyyətin inkişaf etdirilmə-
si, əməkdaşlığın gələcək pers-
pektivləri mövzusunda müza-
kirələr aparılıb.

Həmçinin Baş prokuror Pakis-
tanın Baş prokurorunun müavini 
Raşdin Navaz Kasuri ilə görü-
şüb. İki dost və qardaş dövlətlər 
arasında hərtərəfli əməkdaşlıq 
əlaqələrindən məmnunluq ifadə 
edilib, prokurorluqlarımız arasın-
da əməkdaşlığın inkişaf etdiril-
məsinin zəruriliyi vurğulanıb.

Səfər çərçivəsində 2021-ci 
ilin noyabrın 1-də Bakıda təsis 
edilmiş Türk Dovlətləri Təşkila-
tının Baş prokurorlarının görü-
şü keçirilib. örüşdə TDT çər-
çivəsində gələcək əməkdaşlıq 
perspektivləri, o cümlədən, cari 
ilin iyul ayında Qırğızıstanda ke-
çiriləcək Şuranın 3-cü iclası ilə 
bağlı təşkilati məsələlər müzakirə 
edilib.

X Q

Siyasi partiyaların növbəti dialoqu
Siyasi partiyalarla dövlət orqanları arasında konstruktiv əməkdaşlığın qurulması və inkişaf etdiril-
məsi məqsədilə Prezident Administrasiyası tərəfindən Milli Məclis Aparatının, Mərkəzi Seçki Ko-
missiyasının, Hesablama Palatasının, Ədliyyə və Maliyyə nazirliklərinin, habelə 25 siyasi partiyanın 
nümayəndələrinin iştirakı ilə mayın 16-da görüş təşkil olunub. 

Bu barədə verilən məlumatda qeyd olunur ki, 
görüşdə çıxış edən Prezident Administrasiyası-
nın Siyasi partiyalar və qanunvericilik hakimiyyəti 
ilə əlaqələr şöbəsinin müdiri Ədalət Vəliyev dövlət 
siyasətində demokratik prinsip və dəyərlərə daim 
sadiq qalan Prezident İlham Əliyevin təşəbbüsü ilə 
ölkədə davamlı olaraq müxtəlif siyasi qüvvələr ara-
sında konstruktiv əməkdaşlıq, sağlam siyasi dialoq 
və ümummilli məsələlərdə həmrəylik mühitinin təş-
viq olunduğunu bildirib, bu istiqamətdə indiyədək 
görülmüş çoxsaylı işlər barədə ətraflı məlumat verib. 

Şöbə müdiri siyasi partiyaların cəmiyyətdə artan 
rolunu ölkəmizdə formalaşmaqda olan yeni siyasi 
konfiqurasiyanın əsas elementlərindən biri kimi xü-
susi vurğulayaraq təşkil olunmuş görüşün, həmçinin 
siyasi partiyaların mövcud potensialının dövlət si-
yasətinin və ictimai münasibətlərin daha da inkişa-
fına yönəldilməsi imkanlarının genişləndirilməsinə 
xidmət etdiyini bildirib. Ə.Vəliyev sağlam əməkdaş-
lığın, milli həmrəyliyin sabitliyi və dayanıqlı inkişafı 
təmin edən amillərdən olduğunu diqqətə çatdırıb.

Sonra tədbirdə müxtəlif dövlət orqanlarının nü-
mayəndələri çıxış edərək “Siyasi partiyalar haqqında” 
Azərbaycan Respublikasının Qanunundan irəli gələn 
məsələlər barədə təmsil etdikləri orqanların aidiyyəti 
üzrə gördüyü işlər barədə məlumat veriblər. Ədliyyə 
Nazirliyinin nümayəndəsi siyasi partiya üzvlərinin 
reyestrinin aparılması, siyasi partiyalarla iş üzrə fər-
di kabinetdən istifadə, qanunvericiliyin pozulmasına 
görə məsuliyyət, Maliyyə Nazirliyinin nümayəndəsi 
siyasi partiyalarda mühasibat uçotunun aparılması, 
siyasi partiyalara dövlət maliyyə yardımının ayrılma-
sı, Mərkəzi Seçki Komissiyasının nümayəndəsi siyasi 
partiyaların maliyyə hesabatı, siyasi partiyalar tərə-
findən ianələrin qəbul olunması, Hesablama Palata-
sının nümayəndəsi isə siyasi partiyalara dövlət büd-

cəsindən ayrılmış maliyyə yardımının xərclənməsinin 
yoxlanılması kimi məsələlərə aydınlıq gətiriblər.

Daha sonra siyasi partiyaların nümayəndələri 
çıxış edərək müzakirə olunan mövzulara münasibət-
lərini bildiriblər. Cəmiyyəti narahat edən məsələlərin 
daha təkmil həlli yollarının müəyyənləşdirilməsində 
siyasi partiyaların mühüm rol oynaya biləcəyi nəzərə 
çatdırılaraq milli maraqlar və milli birliyin qorunma-
sı naminə ölkənin bütün vətənpərvər və intellektu-
al qüvvələrinin səfərbər olmasının vacibliyi, habelə 
mövcud dialoq mühitinin qorunub saxlanılmasının 
əhəmiyyəti vurğulanıb.

Tədbir dövlət orqanlarının təmsilçiləri tərəfindən 
siyasi partiya nümayəndələrinin çoxsaylı suallarının 
cavablandırılması və müzakirələrlə davam edib.

İştirakçılar bu qəbildən olan tədbirlərin mütəmadi 
təşkilinin və hər bir siyasi qüvvənin belə təşəbbüs-
lərdə fəal iştirak etməsinin faydalı olacağını diqqətə 
çatdırıblar. 

Tədbirdə aşağıdakı siyasi partiyaların nümayən-
dələri iştirak ediblər:

Yeni Azərbaycan Partiyası, Vətəndaş Həmrəyliyi 
Partiyası, Ana Vətən Partiyası, Ədalət, Hüquq, De-
mokratiya Partiyası, Böyük Quruluş Partiyası, De-
mokratik İslahatlar Partiyası, Vəhdət Partiyası, Azər-
baycan Demokratik Maarifçilik Partiyası, Milli Cəbhə 
Partiyası, REAL Partiyası, Haqq Ədalət Partiyası, 
Azərbaycan Milli İstiqlal Partiyası, Azərbaycan Ümid 
Partiyası, Azərbaycan Demokrat Partiyası, Azərbay-
can Xalq Partiyası, Böyük Azərbaycan Partiyası, 
Ədalət Partiyası, Klassik Xalq Cəbhəsi Partiyası, 
Milli Dirçəliş Hərəkatı Partiyası, A  Partiyası, Azad 
Vətən Partiyası, Müasir Müsavat Partiyası, ələcək 
Azərbaycan Partiyası, Yeni Zaman Partiyası, Müsa-
vat Partiyası.

X Q

Milli Məclis Lüksemburq parlamentinin  
qərəzli qətnaməsini rədd edir

Milli Məclisin Beynəlxalq münasibətlər və parlamentlərarası 
əlaqələr komitəsi 2024-cü il mayın 16-da Lüksemburqun Depu-
tatlar Palatasının qərəzli və obyektivlikdən uzaq qətnamə qə-
bul etməsinə qəti  etirazını bildirir və ölkəmizi hədəf alan bu 
hərəkəti şiddətlə qınayır. 
Sözügedən qətnamədə Azər-

baycanın Qarabağ bölgəsi ilə 
bağlı həqiqət və faktlar nəzərə 
alınmamış, regionda mövcud ol-
muş münaqişənin kökündə daya-
nan Ermənistanın Azərbaycana 
qarşı ərazi iddiaları və Azərbay-
can əhalisinin etnik təmizləməyə 
məruz qoyulması tamamilə 
diqqətdən kənarda qalmışdır. 
Ermənistanın ölkəmizə qarşı 30 
il ərzində törətdiyi hərbi işğal nə-
ticəsində 4000-ə yaxın itkin düş-
müş azərbaycanlının aqibətinin 
gözardı edilərək,  itkin düşmüş er-
mənilərin vurğulanması ölkəmizə 
qarşı sərgilənən ikili standartların 
bariz nümunəsidir. 

Bəyanatda qeyd edilir ki, Azər-
baycanın 2023-cü il sen tyabrın 

19-20-də həyata keçirdiyi lokal xa-
rakterli antiterror tədbirlərinin mə-
ram və məqsədləri təhrif edilərək 
ölkəmizə qarşı əsassız iddialar 
səsləndirilmişdir. Bu mənada, hə-
min tədbirlərin Azərbaycana qarşı 
davam edən hərbi təhdidlərin ara-
dan qaldırılmasına və qanunsuz 
hərbi birləşmələrin mövcudluğuna 
son qoyulmasına yönəldiyi qətiy-
yən nəzərə alınmamışdır.

Ermənistan ilə Azərbaycan 
arasında normallaşma prosesinin 
irəliyə aparılması üçün tədbirlərin 
görüldüyü, ikitərəfli danışıqlar for-
matının müsbət şəkildə irəlilədiyi, 
xüsusən sərhədlərin delimitasiya-
sı və demarkasiyası istiqamətində 
uğurlu nəticələrin əldə edildiyi döv-
rdə Lüksemburq Deputatlar Pa-

latasının və onun havadarlarının 
məqsədi həmin ikitərəfli danışıqlar 
formatını və sülh prosesini poza-
raq regiona müdaxilə etməkdir.

Milli Məclisin Beynəlxalq mü-
nasibətlər və parlamentlərarası 
əlaqələr komitəsinin bəyanatında 
bildirilir ki,  ölkəmizə qarşı nüma-
yiş etdirilən bu ədalətsiz yanaşma 
qətiyyətlə rədd edilir. Bu, Lüksem-
burq Deputatlar Palatasının daxi-
lində reallığı dərk etmək qabiliy-
yətinin və istəyinin olmamasının 
bariz nümunəsidir.                         

X Q

Cenevrədə VI Ümumdünya Konfransı
arlament sədrlərinin  

növbəti görüşü 
Cenevrədə Parlament Sədrlərinin VI Ümumdün-

ya Konfransı Təşkilat Komitəsinin 1-ci iclası çərçi-
vəsində Azərbaycan və Ermənistan parlamentlərinin 
sədrlərinin ikinci görüşü keçirilib. 

örüşdə Azərbaycan və Ermənistan arasında 
aparılan sülh danışıqları fonunda iki ölkənin parla-
mentlərinin sülh prosesinə necə dəstək verə biləcəyi 
ilə bağlı məsələlərin müzakirəsi davam etdirilib. 

örüş konstruktiv atmosferdə keçib. Tərəflər 
parlamentlər arasında dialoqun davam etdirilməsi 
barədə razılığa gəliblər.

Milli Məclisin İ ilə 
Anlaşma Memorandumu 

İsveçrənin Cenevrə şəhərində Azərbaycan Res-
publikası Milli Məclisi ilə Parlamentlərarası İttifaq 
arasında Birləşmiş Millətlər Təşkilatının İqlim Də-
yişikliyi üzrə Çərçivə Konvensiyası Tərəflər Kon-
fransının 29-cu sessiyası – COP29 çərçivəsində 
Parlament görüşünün təşkili ilə əlaqədar Anlaşma 
Memorandumu imzalanıb. Sənədi Milli Məclisin 
Sədri Sahibə Qafarova və Parlamentlərarası İtti-
faqın Baş katibi Martin Çunqonq imzalayıblar.

Mərasimdə çıxış edən Sahibə Qafarova sənə-
din əhəmiyyətini qeyd edərək deyib ki, bu, COP29 
çərçivəsində keçiriləcək tədbirlərə parlament plat-
formasında dəstək verəcək. Onun sözlərinə görə, 
bu tədbir parlamentarilərə fikir mübadiləsi aparmağa 
və iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə təkliflərlə və yeni 
fikirlərlə çıxış etməyə imkan yaradacaq. 

O bu sənədin Milli Məclis ilə aparılan danışıqlar 
nəticəsində ərsəyə gəldiyini bildirərək parlament gö-
rüşünün parlament diplomatiyası və qlobal çağırış-
lara qarşı birgə mübarizə baxımından da tarixi bir 
hadisə olacağını söyləyib.

BMT-nin Cenevrə  
ofisində görüş

Cenevrədə işgüzar səfərdə olan Milli Məclisin 
Sədri Sahibə Qafarova BMT-nin bu şəhərdəki ofisi-
nin Baş direktoru Tatyana Valovaya ilə görüşüb.

BMT-nin Cenevrədəki ofisindəki “Azərbaycan 

otağı”nda keçirilən görüşdə bu təşkilatla ölkəmiz 
arasında münasibətlərə dair müzakirələr aparılıb. 
Qeyd edilib ki, Azərbaycan BMT və onun institutları 
ilə yaxından əməkdaşlıq edir. örüşdə müasir qlo-
bal çağırışların həllində parlament ölçüsünün əhə-
miyyəti diqqətə çatdırılıb.

“Azərbaycan otağı”nın Heydər Əliyev Fondu 
tərəfindən bərpa olunduğu vurğulanaraq, fondun 
çoxşaxəli fəaliyyəti yüksək qiymətləndirilib, o cümlə-
dən, Heydər Əliyev Fondunun BMT-nin layihələrin-
də fəal iştirakı təqdir edilib.

Spiker bu sessiya çərçivəsində Parlamentləra-
rası İttifaqla Milli Məclisin birgə təşkilatçılığı ilə ke-
çiriləcək parlament konfransı haqqında da məlumat 
verib.

örüşdən məmnunluğunu bildirən BMT-nin Ce-
nevrədəki ofisinin Baş direktoru Tatyana Valova-
ya Azərbaycanın BMT üçün bir sıra istiqamətlərdə 
əməkdaşlıq baxımından mühüm tərəfdaş olduğunu 
diqqətə çatdırıb. 

Baş direktor Azərbaycanın COP29-a evsahibliyi 
etməsindən məmnunluğunu ifadə edərək ölkəmizin 
“yaşıl ener i” sahəsində atdığı uğurlu addımların 
əhəmiyyətini vurğulayıb.

li ismə    
X Q

Qayıdış Proqramının icra  
monitorinqlərinin nəticələri

Mayın 15-17-də Nazirlər Kabinetinin Aparatının rəhbəri Rüfət 
Məmmədovun rəhbərliyi ilə “Azərbaycan Respublikasının 
işğaldan azad edilmiş ərazilərinə Böyük Qayıdışa dair I Dövlət 
Proqramı”nın icrası ilə bağlı 2023-cü ildə və 2024-cü ilin 4 ayı 
ərzində aparılan monitorinqlərin nəticələrinə dair müşavirə 
keçirilib. 

Tədbirdə Dövlət Proqramının 
icrası ilə bağlı aidiyyəti dövlət qu-
rumlarının rəhbərlərinin müavin-
ləri və digər məsul şəxslər iştirak 
ediblər.  2023-cü il və cari ilin 4 
ayı üzrə monitorinq hesabatları 
təqdim olunub, təkliflər dinlənilib 
və Dövlət Proqramının növbəti 
mərhələdə qarşıda duran və-
zifələrinin icrasına dair müza-
kirələr aparılıb.

Müzakirələr zamanı müşahi-
də olunan əsas çətinliklər və növ-
bəti müddətdə diqqət yetirilməli 

istiqamətlər vurğulanıb, Dövlət 
Proqramının icrası müddətində 
həyata keçirilən məqsədyönlü və 
genişmiqyaslı layihələr, aparılan 
quruculuq işlərinin Qarabağ və 
Şərqi Zəngəzur iqtisadi rayonla-
rının sürətlə dirçəlməsini, əhalinin 
dayanıqlı məskunlaşmasını təmin 
edəcəyi qeyd olunub. 

Müşavirədə, həmçinin Nazir-
lər Kabinetinin 2023-cü il 13 de-
kabr tarixli 942s nömrəli Sərənca-
mı ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan 
Respublikasının işğaldan azad 

edilmiş ərazilərində 2024-2026-cı 
illərdə əhalinin məşğulluq imkan-
larının artırılmasına dair Tədbir-
lər Planı”nın icrası ilə əlaqədar 
əhalinin qayıdış ardıcıllığı nəzərə 
alınmaqla məşğulluq imkanlarının 
qiymətləndirilməsi, vakansiyalar 
üzrə işin aparılması, peşə təhsi-
linin və hazırlığının təşkili, ictimai 
işlərə və özünüməşğulluq proq-
ramına cəlb edilməsi və digər bu 
kimi aktiv proqramların dəstəklən-
məsi istiqamətində işlərin icrası-
nın gedişi barədə də müzakirələr 
aparılıb.

Dövlət Proqramının icrasına 
nəzarət işlərinin operativ və da-
yanıqlı həlli üçün aidiyyəti dövlət 
qurumlarına müvafiq tövsiyə və 
tapşırıqlar verilib.

X Q



18 may 2024-cü il, şənbə 5Xalq qəzeti
SİYASƏT

Balasanyan üçün 
Bakı həbsxanası
Separatçının “arsaxlaması” 

növbəti sarsaqlamasıdır
Qarabağdakı separatçı rejimdə təhlükəsizlik şurası 
kimi oyuncaq qurumun katibi olmuş, Xocalı cəlladı, 
Birinci Qarabağ müharibəsində əli yüzlərlə günahsız 
azərbaycanlının qanına batmış, meyit alveri ilə var-
lanmış Vitali Balasanyan “zühur edib”. Daha doğrusu, 
jurnalistlər onu İrəvanda Tavuş arxiyepiskopu Baqrat 
Qalstanyana dəstək üçün gəldiyi Surb Anna kilsəsinin 
həyətində yaxalayıblar. 

Media təmsilçilərinin mikrofonlarını görən Balasanyan, 
necə deyərlər, gözünü yumub, ağzını açıb başlayıb “artsax-
lamağa”, daha doğrusu, sarsaxlamağa. Axırda da ən böyük 
arzusunu dilə gətirib. Əslində, o, istəyini arzu şəklində ifadə 
etməyib. Amma belə nəticəyə gəlmək olar ki, keçmiş separat-
çı xi ət çəkir. Nəyin xi ətini? Bu barədə sonda söz açacağıq. 

Beləliklə, V.Balasanyan sir-sifətini ciddiləşdirərək siyasət-
çi obrazına girib. O, heç “s” hərfini düz-əməlli anlamadığı si-
yasətin ayrı-ayrı cəhətlərinə diqqət yetirdiyini bildirərək deyib 
ki, 2018-ci ildən sonrakı hadisələrin xronologiyasına nəzər 
salınsa, Qarabağı kimin təslim etdiyi başa düşüləcək. 2018-ci 
ildən sonra Ermənistanda hakimiyyətə hazırkı baş nazir Nikol 
Paşinyan gəlmişdi. Balasanyan Qarabağdan danışır, ancaq 
qorxusundan müqəssir qismində Paşinyana köklənə bilmir. 
Yaxşı anlayır ki, iqtidar komandası cəmiyyətdə heç bir nüfuz 
sahibi olmayan, antipatiya bəslənilən keçmiş separatçı re imin 
istənilən təmsilçisinin ağzını böyük şövqlə yuma bilər. Bala-
sanyanın ağzı isə özü kimi çox balacadır. Yəni yummaq heç 
bir çətinlik törətməz.  

V.Balasanyan onu da deyib ki, guya, 2018-ci ildən son-
rakı müsahibələrinə diqqət yetirilsə, erməni varlığının hansı 
siyasət yeritdiyini, Qarabağın itirilməsinin və hazırda Ermənis-
tanın çətin duruma düşməsinin səbəblərini görmək mümkün 
olacaq. Aydındır ki, o, bu fikri dilə gətirərkən, canını tapşır-
mış, özünün də təmsil olunduğu re imin daxilindəki konfliktləri 
nəzərdə tutur. Axı həmin vaxt Vito ləqəbli bu cani separatçıba-
şı Arayik Arutyunyanın “şaykası” tərəfindən gözdən salınmış-
dı, onunla hesablaşan yox idi. İndi bu xəstə məxluq özünün 
yaşadığı lokal intriqaları böyük siyasət kimi qələmə vermək 
istəyir. uya ki, əvvəlki müsahibələrində nə isə deyibmiş. 

Balasanyan Qarabağın itirilməsini “cinayət” adlandırıb. 
Bildirib ki, bu cinayət əməlinə görə hər kəs cavab verəcək. 
“Vəzifə tutanların hamısı, o cümlədən mən”, – deyən Xoca-
lı cəlladı söhbətinin başından böyük daha bir hissəsinə ke-
çid alaraq, Azərbaycan, Rusiya və Ermənistan liderlərinin 10 
noyabr 2020-ci il tarixli üçtərəfli Bəyanatı üzərində dayanıb. 
O bəyanatın ki, onu pozan Ermənistan tərəfi olmuşdu. Sən 
demə, sənədi imzalayanlar sazişin icrasına cavabdeh imişlər. 

uya, bilmirdik və sən demə, cavabdehlik Qarabağ ermənilə-
rinin bölgədəki varlıqlarını qorumaları məqsədi daşıyırmış. 
Ona görə Balasanyan bir sıra müddəalarının pozulmasına 
əhəmiyyət vermədiyini deyərək, sənədin hələ də qüvvədə qal-
dığını dilə gətirib, isteriyaya qapılmağı da yaddan çıxarmayıb: 
“Onlar (üçtərəfli Bəyanatı imzalayanlar – red.) “Artsax xalqı”-
nın qayıtmasını təmin etməyə borcludurlar”.

Məlumdur ki, baş nazir N.Paşinyan 2023-cü ilin sentyab-
rında Azərbaycanın keçirdiyi lokal xarakterli antiterror tədbir-
lərindən sonra Qarabağı tərk etmiş ermənilərin bölgəyə qa-
yıtmalarına nikbin yanaşmayıb. Hərçənd, başlanğıcda rəsmi 
İrəvan məsələni Azərbaycanla danışıqların predmetinə çe-
virməkdə israrlı idi. Lakin bu ambisiyanın mümkünsüzlüyü 
meydana çıxanda Nikol bildirmişdi ki, Qarabağ ermənilərinin 
hazırkı şərtlər altında öz evlərinə dönmələri yolverilməzdir. 
Daha doğrusu, baş nazir bölgənin erməni əhalisinin dilindən 
danışmış, indiki durumda onların geri qayıtmaq arzularının 
olmadığını demişdi. Balasanyanın Paşinyanın mövqeyinə 
münasibəti isə gülməlidir. “Ayının min oyunu bir armudun 
başında” olduğu kimi, Vito da söhbəti üçtərəfli Bəyanatın 
üzərinə gətirir və deyir ki, N.Paşinyan sənədi imzalayan şəxs 
kimi, onun öz qüvvəsini saxlamasına, yenidən bərpasına ca-
vabdehdir.

O da məlumdur ki, işğal illərində Qarabağın erməni əhalisi 
Ermənistan tərəfindən ayrılmış büdcə hesabına ayaqda qa-
lıb. Separatçı re im həmin büdcədən çox az miqdarda sadə 
ermənilərə ayırıb, qalanlarını isə özü mənimsəyib. Mənim-
səyənlər içərisində V.Balasanyan da olub. Rəsmi İrəvana isə  
Qarabağ ermənilərinin Ermənistan ərazisində təminatı üçün 
elə də böyük məbləğ lazım deyil. Hərçənd, Paşinyan və ko-
mandası hay-küy qaldıraraq, xaricdən ölkəyə vəsait də cəlb 
edib və etməkdədir. Balasanyan isə hökumətdən Qarabağın 
erməni əhalisinə təzminatla bağlı heç nə deyilmədiyini bildirib. 
Ardınca vətənşüvənliyini işə salaraq çərənləyib ki, Qarabağ 
erməniləri Paşinyan iqtidarından ev yox, öz evlərini istəyirlər. 
Yəni, tərk edib qoyduqları evlərini. Balasanyana görə, bunun 
üçün üçtərəfli Bəyanat icra olunmalıdır.

Hazırda rus sülhməramlıları Qarabağı tərk edirlər. V.Ba-
lasanyan isə bildirir ki, onların səlahiyyət müddəti 2025-ci 
ildə bitir, həmin vaxtadək geri dönüşlə bağlı iş aparılmalıdır. 
Adam, həqiqətən, xəstədir. Ancaq urnalistin sualı bu xəstəni 
sanki qəflət yuxusundan ayıldır. Sual, təxminən, belədir: Siz 
Qarabağdan necə və hansı yolla çıxıb Ermənistana gələ bil-
misiniz? Vitonun cavabı biabırçıdır: “Sakitcə, gördüm ki, heç 
kəs yoxdur, mən də gəldim. Qoy, bu sirr olaraq qalsın. Aidiy-
yatı dövlət qurumları müraciət edəndə, necə gəldiyimi deyə-
cəm. Orada işarələrin olduğunu görəcəklər”.

Əlbəttə, V.Balasanyan kimi qorxaq, gücü dinc əhaliyə ça-
tan birinin hansı yolla Qarabağı tərk etdiyini təsəvvürə gətir-
mək çox da çətin deyil. Ola bilər qadın paltarında qaçıb... On-
dan hər şey çıxar. Başlıca məqam belə bir məxluqun bölgəyə 
yenidən dönmək istəməsidir. Elə bu yerdə söhbətimizin əvvə-
linə qayıdaq və Vitonun nəyin xi ətini çəkdiyi ilə bağlı ehtima-
lımızı irəli sürək. Nəzərə alsaq ki, Balasanyan Qarabağ cəl-
ladıdır, Xocalı qatilidir, əslində, onun qalmalı olduğu yer Bakı 
həbsxanasıdır. Ömrünün qalan hissəsini həbsxanada Arayik 
Arutyunyanla, Bako Saakyanla, Ruben Vardanyanla və digər 
separatçılarla hücrə yoldaşı kimi keçirmək fikrinə düşübsə, o 
zaman Həkəri sərhəd buraxılış məntəqəsinə ayaq basması ki-
fayətdir. Buna görə urnalistlər qarşısına çıxıb yarımçıq bildiyi 
siyasətə baş vurmasına ehtiyac yoxdur. 

Ə TƏ  
XQ

RE LİKAErmənistanda rekviyem melodiyası
Kilsə, dövlətsizlik şüuru və iflas kabusu

Bir sıra siyasi ekspertlər hazırda Ermənistanda baş verən proseslər 
fonunda erməni dövlətçiliyi üçün təhlükənin mövcudluğunu qabardırlar. 
Bununla bağlı düşüncələr get-gedə daha ciddi xarakter almağa başlayır. 
Təsviri psixoloji mahiyyət daşıyan durumda qəribə trayektoriya sezilir. 
Sanki, hansısa gözəgörünməz qüvvə erməni varlığını, belə demək 
mümkünsə, dövlətsizlik zamanına sürükləyir. Belə təsəvvür yaranır ki, 
həmin qüvvəni görən və hiss edən yalnız baş nazir Nikol Paşinyandır. 

Paşinyan və komandası ötən 
müddətdə sırf erməni xisləti ilə 
davranmağın bütün mümkün im-
kanlarını işə saldı, sınaqdan ke-
çirdi. 44 günlük müharibənin baş 
vermə səbəblərinin timsalında 
deyə bilərik ki, hətta özündən əvvəl 
mövcud olmuş iqtidardan da betər 
ermənilik fikrinə düşdü. Savaşdan 
sonra da erməniliyin faydası eh-
timalları üzərində dayandı. Lakin 
iqtidar komandası yekunda bütün 
cəhdlərin səmərəsizliyini gördü. 
Həqiqətən görübmi və ya yenə er-
mənilik etməyəcək ki, bu barədə 
qəti söz demək müşküldir. Fakt 
ortadadır. Paşinyan hakimiyyətinin 
təmsilçiləri Azərbaycanla sülhün 
tərəfdarı qismində çıxış edirlər. 

Delimitasiya və demarkasiya 
işlərinin yenicə start götürdüyünü 
nəzərə alsaq, sülh prosesinin köv-
rək mahiyyəti vurğulanmalıdır. Onu 
da nəzərə alaq ki, Azərbaycan–Er-
mənistan sərhədinin hələ çox cüzi 
bir hissəsi müəyyənləşib. Qarşıda 
problemlərin çıxması mümkündür. 
Hər bir halda birbaşa ikitərəfli danı-
şıqlar ənənəsinin formalaşmasını 
müsbət tendensiya kimi vurğula-
maq olar. Ancaq müsbət tenden-
siyaları süngü ilə qarşılayanlar 
var. Tavuş arxiyepiskopu Baqrat 
Qalstanyan və onun kimilər sülhə 
əngəl törədirlər, özlərini Paşinyanı 
hakimiyyətdən uzaqlaşdırmaq niy-
yətinə kökləyir, saxta vətənpərvər-
lik şüarları səsləndirirlər. 

Lakin onların başlatdıqları 
hərəkatın uğur qazanmaq, hazır-
kı iqtidarı uzaqlaşdırmaq şansı bir 
o qədər yüksək qiymətləndirilmir. 
Onlar yalnız erməni dövlətçiliyinin 
məhvinə aparan simptomlardır. O 
zaman diqqət yetirib görək Ermə-
nistan dövlətinin mövcudluğunu 
zəruriləşdirən hansı amil olub? 
Ermənilərin özlərinin uydurduqları 
və artıq gülüş predmetinə çevrilmiş 
rəvayət və hekayələrmi?.. 

Erməni ictimai şüurunun, belə 
demək mümkünsə, dərki plat-
forması kilsədir. Üzərindən neçə 

müddət keçsə də, kilsə amili cə-
miyyət üçün aktuallığını qoruyur. 
Niyə? Ona görə ki, erməni şüuru 
onun ictimai, elə həm də siyasi 
həyata təsirlərindən qurtula bilmir. 
Bu yerdə yada N.Paşinyanın rito-
rik tərzdə səsləndirdiyi “Nə üçün 
ümumerməni hərəkatına din xadi-
mi rəhbərlik etməlidir?” sualı düşür. 
Erməni cəmiyyəti suala cavab verə 
bilmir, köhnəlikdən çıxmağı bacar-
mır. Nəticədə baqratlar, qareginlər 
at oynadırlar. 

* * *
Eməni kilsəsinin yanaşma tərzi 

fundamentallıqdan uzaqdır. Onu 
dövlətçiliyin ideolo i məktəbi rolun-
da təsəvvürə gətirsək, təlqin etdiyi 
nə varsa, fəlsəfilikdən, yəni gerçək 
dövlətçilik ruhundan uzaq şeylər-
dir. Çünki kilsənin illərlə aşıladığı 
nifrət, qəzəb, quldurluq, soyğun-
çuluq, qətllər və sair naqisliklərdir. 
Fəlsəfi əsasda üstünlük qazanmalı 
olan dövlətçilik ruhu tipik erməni 
anlayışından uzaq məsələdir. 

Ermənilərə ideya-fəlsəfi çıxış 
nöqtəsi heç lazım da olmayıb. 
Oğurluqlar, quldurluqlaq, qətllər 
gerçəkləşdirmək üçün nə fəlsəfə? 
Digər tərəfdən, erməni qövmünün 
dövlətçilik ruhuna sahiblənməmə-
sinin bir səbəbi də millətin daxili 
dünyagörüşüdür. Ermənilər hər 
zaman çalışıblar ki, kimlərsə on-
lar üçün nə isə etsin? Bu gün də 
eyni xarakterdədirlər. Diqqət ye-
tirək, ictimai-siyasi xadimlər, elə-
cə də sabiq dövlət rəsmiləri indiki 
acınacaqlı durumdan danışırlar, öz 
aləmlərində çıxış yolu axtarırlar. 
Tapdıqları budur - bizə yaxşı müt-
təfiq lazımdır. O müttəfiq ki, gəlib 
mübarizə aparsın, vuruşsun, öldür-
sün. Bunlar isə it arabanın kölgə-
sində yatıb onu öz kölgəsi bildiyi 
kimi qürrələnsinlər. 

Əminliklə deyə bilərik ki, ermə-
ni varlığının son iki yüz ilə yaxın 
müddətdəki fəaliyyəti kimlərinsə 
onlar üçün nəyisə etməsinin do-
ğurduğu mənzərələr toplusudur. 
Maraqlı, əslində, faciəvi haldır ki, 

ermənilər həmin “mənzərələri” ta-
rix kimi qələmə veriblər. Kimlərinsə 
oyunları naminə alətə çevrildikləri-
nin fərqinə varmayıblar. Düşünmə-
yiblər ki, hər bir alətin istifadə müd-
dəti var və sonda lazımsız əşya 
kimi kənara atılır. 

Tarixdən və alətə çevrilməkdən 
söz düşmüşkən, ermənilər 1830-
cu ildə Cənubi Qafqaza “istifadə 
olunmaq” üçün köçürüldülər. Kö-
çürüldülər ki, türk dünyası arasın-
da xristian bufer zonası yaransın. 
“Plan” Qərbdə işlənilmişdi. Məqsəd 
Osmanlı dövlətini zəiflətmək, onun 
açılım nöqtələrinin qarşısını kəs-
mək idi. Bu, Rusiyaya da sərf edir-
di, fars şovinizminə də. Ona görə 
də “plan” kifayət qədər yaxşı işlə-
di. O qədər yaxşı işlədi ki, erməni 
qövmü 1918-ci ildə dövlət qazandı. 
Azərbaycanın əzəli və əbədi tor-
paqları, qədim türk yurdları hesabı-
na formalaşmış dövlət. 

Özünə aid olmayana sahib-
lənmək iddiasını içində daşıyan 
erməni qövmü əldə olunmuşlarla 
kifayətlənmədi, yeni torpaqlar ələ 
keçirməyə qalxdı. Elə o zamandan 
XX əsrdə Azərbaycanla münaqişə-
sinin yeni “əsasları” meydana 
çıxdı. Bu münaqişə SSRİ-nin ya-
randığı ilk illərdə daha bir ulu türk 
yurdunun – Zəngəzurun Ermənis-
tana güzəştə gedilməsi ilə “ahəng-
darlıq” qazandı. Növbədə Qarabağ 
idi.

Nəhayət, XX əsrin sonlarına 
doğru sabiq SSRİ-nin süqutu yeni 
reallıqlar doğurduğu kimi, ermə-
nilərin Qarabağ avantürasına da 
məxsusi “çalarlar” qazandırdı. 
Həmin “çalarlara” görədir ki, Azər-
baycan xalqı otuz ilə qədər davam 
etmiş işğalla üzləşdi. İşğal türk 
dünyası qarşısındakı bütövləşmə 

maneələrini dərinləşdirdi. Demə-
li, haqqında söz açdığımız “plan” 
daha “məhsuldar” oldu. 

* * *
Lakin zaman ötdü. Azərbaycan 

gücləndi. Bu güclənmə, bütöv-
lükdə, türk dünyasının təşəkkülü 
müstəvisində getdi. Diqqət yetirək, 
ölkəmizin möhtəşəm Zəfəri ilə 
başa çatmış 44 günlük müharibə-
dən sonra sözügedən trayektoriya 
fərqli şəkil aldı. Bu şəkillənmənin 
adı Zəngəzur dəhlizidir. 

Erməni cəmiyyəti onu da dərk 
edə bilmir ki, hazırda türk dünya-
sı qlobal faktordur və Ermənistan 
onun qarşısında dayanmaq üçün 
çox xırda, əzib-keçilməsi asanlıq-
la mümkün olan maneədir. Ermə-
ni cəmiyyəti hələ də Tiqran, N de, 
Aşot kimi yolkəsənləri, Andranik 
kimi tayqulaq cəlladları qəhrəman 
qiyafəsində görür. Bu qövm üçün 
saxta tarix sərsəmliyi gələcəyə da-
şımaq vasitəsi olduğundan, vəziy-
yətlə barışa bilmir. Nəticə etibarilə 
Ermənistan cəmiyyəti daxilində 
baş verənlər aqonik mərhələyə 
çatır. 

Bəli, əvvəldə vurğuladığımız 
fikrə qayıdaraq bir daha deyək ki, 
Ermənistan dövləti özünün məh-
vinə doğru gedir. Ermənilər bunu 
dərk etməyəcək qədər huşsuz 
haldadırlar. Bugünkü Ermənistan 
dövlətçilik təfəkkürünün işləmədiyi 
bir toplumun faciə yaşantısındakı 
dramatik tamaşanı xatırladır. Er-
məni cəmiyyətinin, böyük ölçüdə 
duruma qarşı çıxacaq nə ideolo i 
sistemi, nə də həmin sistemə bağlı 
daxili müqavimət hissi var. 

Ə A AN  
XQ

Boris Navasardyanın etirafları Hayastanı silkələdi
“Regionda “Afərin”ə layiq olan yeganə lider İlham Əliyevdir...”
Bu günlərdə ermənilərin Noyan Tapan televiziyasında bir videosöh-
bətə baxdım. Mat qaldım. Bəzi erməni ziyalıları Azərbaycan həqiqətlə-
rini nə yaxşı qiymətləndirirlərmiş? Onlar Rusiya və üç Cənubi Qafqaz 
dövlətləri arasındakı münasibətləri, baş verən siyasi prosesləri və 
ayrılıqda hər dövlətin uğurunu və ya səmərəsiz fəaliyyətini avropa-
lılardan yaxşı bilirlərmiş. Bu söhbətə Avropanı da qatmağımız təsa-
düfi deyil. Çünki avropalıların Cənubi Qafqaz hesablamaları dürüst və 
ya ədalətli olsaydı, onlar ordusu məhv edilmiş, iqtisadiyyatı çökmüş, 
dövlətçiliyi laxlamış Ermənistanın deyil, gündən-günə inkişaf edən, 
səsi dünyanın hər yerində eşidilən Azərbaycanın yanında olardılar. 
Olmadılar. Öz işləridir, özləri bilərlər... 

Haqqında söz açdığımız vide-
olentdə region həqiqətlərini məhz 
olduğu kimi dilə gətirən erməni si-
yasətçisi İrəvan mətbuat klubunun 
prezidenti Boris Navasardyan idi. 
O çəkinmədən deyir ki, yaranmış 
vəziyyətdən çıxmaq üçün Azər-
baycanın atdığı addımlar nəinki 
Ermənistan və ürcüstanın addım-
larından, hətta, Rusiya Federasiya-
sının cəhdlərindən də uğurlu oldu: 
“Elə buna görə də “Afərin!” ifadəsi 
Azərbaycan Prezidentinin ünvanı-
na səsləndirilməlidir”. O əlavə etdi 
ki, “regionda “Afərin”ə layiq olan ye-
ganə lider  İlham Əliyevdir...”

İndi kimsə deyə bilər ki, bu 
fakt, bütün cəbhələrdə idmançı-
lar demiş “böyük hesabla” uduz-
muş ermənilərin növbəti qərəzli 
addımı ola bilər. Elə düşünənlərə 
Boris Navasardyanın sonrakı fikir-
lərini də xatırladırıq: “İlham Əliyev 
 2020-ci ilin noyabrındakı üçtərəf-
li bəyanatın mətnini öz istədiyi 
kimi quranda Ermənistanın bütün 
imkanlarını əlindən almışdı. O, 
2022-ci il fevralın 22-də Moskvada 
“Azərbaycan Respublikası ilə Ru-
siya Federasiyası arasında   müt-
təfiqlik qarşılıqlı fəaliyyəti haqqın-
da Bəyannamə”ni imzalayanda 
isə bu Cənubi Qafqaz ölkəsinin 
SSRİ-yə qayıdış yolunu birdəfəlik 
bağlamışdı. İlham  Əliyev Pribaltika 
ölkələrindən sonra bu addımı atan 
ilk dövlət başçısı oldu”. 

Yeri gəlmişkən, bu müsahi-
bə  Boris Navasardyanın obyektiv 
adam olduğunu sübut edən ilk fakt 
deyildi. O, ötən il sentyabrın 9-da 
“1in.am” kanalına verdiyi müsahi-
bədə demişdi ki, bizim iki yolumuz 

var  və istənilən halda ərazilərimizi 
itirəcəyik:  “Düşünürəm ki, hakimiy-
yət orqanlarımız başa düşdülər ki, 
onların iki açıq seçimi var, bunların 
heç biri bizim milli maraqlarımıza 
uyğun deyil. Birincisi Azərbaycanla 
müharibədir, ikincisi tamamilə Ru-
siyanın protektoratına çevrilmək-
dir ki, bu da istənilən halda ərazi 
itkilərimizin ola biləcəyini göstərir. 
Və əslində, bu iki az-çox ehtimal 
olunan alternativ geosiyasi kursu 
dəyişdi”.  

Erməni ekspert həmin müsahi-
bəsində əlavə edirdi ki, son 10 ildə 
biz qeyri-ardıcıl siyasətimizin və 
birtərəfli populist siyasi oriyentasi-
yamızın təhlükəsizlik zəmanətləri-
mizin azalmasına səbəb olduğunu 
gördük və dövlət olaraq daha az 
agentlik saxlayırıq... Beynəlxalq 
ictimaiyyət tərəfindən Ermənista-
na inamsızlıq artıb. Çünki biz sabit 
mövqeyə malik deyilik, bir tərəfdən 
o biri tərəfə qaçırıq. Bu cür qey-
ri-müəyyənlik Azərbaycanla danı-
şıqlar prosesində də heç bir ciddi 
vasitəçi üçün Ermənistanla mühüm 
işlərin görülə biləcəyinə inandırıcı 
şərt ola bilməz. 

Bəli, onun 2023-cü ilin sen-
tyabrında dilə gətirdiyi xəbərdarlıq-
lar Ermənistan rəhbərliyini ayılda 
bilmədi və nəticədə bir sutkalıq an-
titerror əməliyyatı ilə növbəti dəfə 
uduzdular. Ona görə də Navasard-
yan indi Azərbaycan reallıqlarını 
dilə gətirməkdən başqa yol görmür. 
Fikrimizcə, bu zaman onun məqsə-
di Ermənistan rəhbərliyini sülh 
müqaviləsini daha tez imzalamağa 
çağırmaqdır. 

Ancaq Azərbaycan Prezidenti-

nin siyasi müdrikliyini təkcə işğalçı 
ölkənin təmsilçiləri deyil, qardaşları-
mız da dilə gətirirlər. Məsələn, ötən 
ay qardaş özbək xalqının qələm 
sahiblərindən birinin maraqlı fikir-
lərini oxumuşdum: “Siyasətçilərin 
məsuliyyəti  elmlə, mədəniyyətlə, 
iqtisadiyyatla məşğul olanların mə-
suliyyəti ilə müqayisə edilə bilməz. 
Çünki həmin sahələrdəki uğursuz 
addımların xalq üçün bir o qədər də 
böyük fəsadları olmur. Siyasətçilə-
rin fəaliyyətindəki uğursuzluq isə 
nəinki fəsad yaradar, hətta , xalq 
həlli mümkün olmayan problemlərlə 
də üzləşə bilər”.  

Əslində, burada qeyri-adi bir 
arqument yox idi. Amma bu həm-
karımızın yazdıqlarında məni məm-
nun edən xüsusi  bir məqam var idi. 
O, yazırdı ki, müasir türk dünyasın-
da Rəcəb Tayyib Ərdoğan, İlham 
Əliyev,  Şavkat Mirziyoyev və Ka-
sım– omart Tokayev kimi liderlərin 
olması bizim qürur mənbəyimizdir. 
İndi kimsə deyə bilər ki, dörd si-
yasətçi arasında Azərbaycan Pre-
zidentinin adının ikinci yerdə çəkil-
məsi elə də fəxr edilməli fakt deyil. 
Ancaq mənim fikrimcə, özbək qar-
daşımızın bu sıralaması ilə hər bir 
azərbaycanlı fəxr edə bilər.  

Dövlət başçımızın siyasi fəa-
liyyətinə əks cəbhədən olan iki 
həmkarımızın verdiyi qiymətləndir-
məni yada saldıq. Zənnimcə, bu 
arqumentlərimizi bir avropalının  
dilindən eşitmək də yerinə düşər-
di. Məsələn, mütərəqqi Avropanın 
aydın təfəkkürlü simaları dəıfələrlə 
deyiblər ki, Azərbaycan dövləti də, 

bu ölkənin Prezidenti də, daim zəif-
lərin yanında olduğuna görə dünya 
miqyasında hörmət və ehtirama la-
yiqdir.  Son zamanlar bu faktla daha 
tez-tez rastlaşırıq. Biz zəiflərin ya-
nında olduğumuza görə, Allah da 
daim bizim yanımızdadır. 

Nəhayət, Avropadan eşitdiyi-
miz  qiymətləndirmə. Roma papası 
Fransisk 2016-cı ilin oktyabrında 
Bakıda olarkən demişdi: “Bu günə 
qədər keçdiyiniz yol dövlətin iqtisa-
di və vətəndaş cəmiyyətinin inkişa-
fına şərait yaratmaq və təsisatları 
gücləndirmək üçün göstərilmiş mü-
hüm səyləri aydın şəkildə büruzə 
verir. Bu yol hamıya, xüsusən zəif-
lərə daim diqqətin göstərilməsini 
tələb edir. Bu yol multikulturalizmin 
və mədəniyyətlərin bir-birini lazımi 
qaydada tamamlanmasının müsbət 
cəhətlərini tanıyan cəmiyyət sayə-
sində mümkündür. Bu, vətəndaş 
cəmiyyətinin müxtəlif komponentlə-
ri və fərqli dini konfessiyalara mən-
sub olan şəxslər arasında qarşılıqlı 
əməkdaşlıq və hörmət münasibət-
lərinin yaranması üçün edilir”.

...İndi isə Roma papasından çox 
xristianlıq etmək istəyən Emmanuel 
Makron və ətrafındakılar bizə han-
sısa məsələdə dərs vermək istəyir-
lər. Yazının əvvəlində göstərdiyimiz 
kimi, erməni cəmiyyəti Azərbayca-
nın uğurlarını etiraf edir. Makron 
isə Ermənistanı silahlandırmaqla 
nəyəsə nail olmağa çalışır. Qoy, ça-
lışsın. Onsuz da son zamanlar, o, 
uduza-uduza gedir...

A AY
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Əslində, Avropanın Lüksemburq kimi cırtdan ölkəsinin Deputatlar Palatasının 
Ermənistanın müdafiəsinə yönəlmiş qətnaməsinə nəzər salmamaq da olardı. 
Lüksemburq nədir ki, onun çıxardığı qətnamə də nə ola? Digər yandan, Ermə-
nistana qətnamə məntiqi ilə göstərilən dəstəyin özünün əhəmiyyətsiz bir şey 
olduğu sübuta yetirilmiş həqiqətdir. 

Ancaq hesab edirik ki, Lüksem-
burqun Deputatlar Palatasının çıxardı-
ğı qətnamənin üzərində dayanmaq iki 
cəhətdən zəruridir. Birincisi, sənəddə 
ümumən dünyanın erməniləri müdafiə 
trayektoriyasındakı ayrı-ayrı tezislər var. 
Yəni ki, hazırda Avropanın və dünyanın 

hansı ölkəsi, hansı beynəlxalq təşkilatı 
Ermənistanı müdafiə xarakterli qətnamə 
çıxarsaydı, mətni Lüksemburqunkundan 
fərqlənməyəcəkdi. 

İkinci məsələ bilavasitə Lüksem-
burqun özü ilə bağlıdır. Məlumdur ki, bu 
sayaq sənədlər erməni lobbi və diaspor 
təşkilatlarının yastığının altından çıxır. 

örünür, dünya erməniliyi artıq “cırtdan”-
lardan istifadə mərhələsinə keçib. Avro-
pada Lüksemburqdan savayı bu sayaq 
iki-üç cırtdan ölkə var. San-Marino, Lix-
tenşteyn... maraqlıdır növbədə hansıdır?

Bəli, Lüksemburqun Deputatlar Pala-
tasının Ermənistanı dəstəkləmək, region-
da sülh və sabitliyin qərarlaşması naminə 
qəbul etdiyi bildirilən qətnaməsi ermə-
nipərəst təəssübkeşlik məntiqində yer 
alan ənənəvi köhnəlmiş fikirlər yığınıdır. 
Nədir həmin fikirlər? Birincisi, qətnamədə 
bildirilir ki, Azərbaycanın, guya, əsassız 
şəkildə həyata keçirdiyi hərbi əməliyyat 
nəticəsində 100 mindən çox erməni Qa-
rabağdan məcburi köçmək məcburiyyə-
tində qalıb. 

İkincisi, sənəddə Beynəlxalq Ədalət 
Məhkəməsinin 17 noyabr 2023-cü il ta-
rixli qərarı üzərində manipulyasiyaya yol 
verilib. Bildirilib ki, həmin qərara əsasən, 
beynəlxalq hüquq normalarına hörmətlə 
yanaşılmalı, eləcə də erməni hərbi əsir-
lər dərhal azadlığa buraxılmalıdır. Demə-
li, lüksemburqlu parlamentarilərin bey-
nəlxalq hüquqdan anlayışları yoxdur. Hər 
halda, Azərbaycan tərəfi erməni hərbi 
əsirləri Ermənistan ərazisində saxlama-
yıb. Belə olan halda hansı hüquq əsas 
götürülür? Çox güman ki, Lüksemburqun 
özünün balaca hüquq sistemi var. 

Üçüncüsü, Lüksemburqun deputat-
larına yeni tezislər də ötürülüb. Onlar 
qətnamələrinə 1991-ci ilin Alma–Ata Bə-
yannaməsini əlavə ediblər. Sən demə, 
Azərbaycan və Ermənistan arasında 
sərhədlər bu bəyannamə əsasında regi-
on ölkələrinin ərazi bütövlüyünün qarşı-
lıqlı şəkildə tanınması prinsipinə uyğun 
müəyyənləşməli imiş. Əslində, diqqət 
yetirirsinizsə, sərhədlərin bu qaydada 
müəyyənləşməsinin vacibliyinin bildi-
rilməsi ilə erməni əsirlərin beynəlxalq 
hüquqa zidd olaraq saxlanılması deyimi 
arasında ziddiyyət var. Çünki Alma–Ata 
Bəyannaməsi keçmiş SSRİ-nin müttəfiq 
respublikalarının bir-birinin ərazi bütöv-
lüklərini tanımalarını əsas götürürdüsə, 

o zaman həmin sənədə uyğun olaraq, 
erməni hərbçilər Azərbaycan ərazisində 
olmamalı idilər. Olublarsa, deməli, ən azı 
sərhədi qanunsuz keçiblər. Hələ törədə 
biləcəkləri başqa cinayət ehtimallarını 
bir kənara qoyuruq. Sözümüz ondadır ki, 
“cırtdanlar” bir qətnaməni də düz əməlli, 

məntiqi şəkildə yazıb hazırlaya bilmirlər. 
Dördüncüsü, sən demə, Ermənistan 

demokratik yolla gedirmiş və ölkənin 
mövcud istiqamətdəki əzminə dəstək 
verilməlidir. öründüyü kimi, yenə köhnə 
havalara köklənmə var. Ermənistan ha-
kimiyyəti də əlinə düşən hər fürsətdəcə 
özünün, guya, demokratik olduğunu vur-
ğulayıb beynəlxalq siyasi dividend əldə 
etməyə çalışır, onların havadarları da 
eyni məntiqi qabardırlar. Belə görünür ki, 
erməni demokratiyası “xəmiri” hələ çox 
su aparacaq. O cümlədən, İrəvanın Bey-
nəlxalq Cinayət Məhkəməsinin Roma 
Statutuna qoşulması da. Lükemburqlu 
deputatlar buna görə, Ermənistanı möh-
kəmcə tərifləyiblər. uya, Roma Statutu-
nun ratifikasiyası demokratiklik imiş.  

Beşincisi, qətnamənin indi haqqında 
söz açacağımız xüsusunda iki hissə var. 
Bunlardan birincisi Avropa İttifaqı–Ermə-
nistan siyasi münasibətləri ilə bağlıdır. Bu 
münasibətlərin məğzini isə Aİ-nin Azər-
baycan-Ermənistan şərti sərhədindəki 
mülki müşahidə missiyası təşkil edirmiş. 
Lüksemburqlu deputatlar Bakı–İrəvan 
münasibətlərinin tənzimlənməsində sö-
zügedən missiyanın rolunun artırılmasını 
təklif ediblər. örəsən, başqa istəkləri və 
arzuları varmı? Nə deyək, ola bilər, qət-
namənin qeyd etdiyimiz hissəsi köhnədir. 
Çünki hazırda nəinki Aİ-nin müşahidəçili-
yinin, heç qurumun şurasının rəhbəri Şarl 
Mişelin vasitəçi rolundan əsər-əlamət 
yoxdur. Qətnamənin bu bölümündəki 
ikinci hissəyə gəlincə, lüksemburqlu par-
lamentarilər, əslində, Aİ-nin Ermənistanı 
iqtisadi, elm və təhsil əlaqələrinin güclən-
dirilməsi üçün himayəyə götürmək fikirini 
irəli sürürlər ki, bu da məzlum ermənilər 
obrazının yaradılması üçündür. 

Sonda bir məqama yenidən qayıdaq. 
Bəli, Ermənistan hakimiyyətinin, eləcə 
də dünya erməniliyinin anti-Azərbaycan 
təbliğat ritorikasındakı qətnamə məntiqi, 
belə demək mümkünsə, özünün qürub 
çağlarını yaşayır. Lüksemburq kimi Avro-
pa “cırtdan”ının işə salınması bundan xə-
bər verir. ərək, erməni lobbi və diaspor 
təşkilatları “köhnə qitə”dən “qara qitə”yə 
keçsinlər. Nəzərə alaq ki, Afrikada da 
“cırtdan” ölkələr var. Məsələn, Svazilend, 
Lesoto... 
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Bakı–Minsk: liderlərin dostluğu  
iki dövləti daha da yaxınlaşdırıb
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Belarus Kollektiv Təhlükəsizlik Müqa-
viləsi Təşkilatına (KTMT) üzv olmasına 
baxmayaraq Ermənistan–Azərbaycan 
münaqişəsində ölkəmizin ədalətli növqe-
yini dəstəkləməkdən çəkinməyib. 44 gün-
lük Vətən müharibəsinin gedişində Nikol 
Paşinyan KTMT-ni Azərbaycana qarşı 
“döyüşməyə” çağıranda Aleksandr Luka-
şenko qəti surətdə buna qarşı çıxmışdı. 
2022-ci ilin oktyabrında KTMT-nin növ-
bədənkənar sessiyasında Ermənistan 
baş nazirinin haqsız ittiham və iddiaları 
qarşısında onun Azərbaycanı necə mü-
dafiə etdiyini yaxşı xatırlayırıq. Yəni İlham 
Əliyevin Belarus liderini ölkəmizin böyük 
dostu adlandırması heç də təsadüfi deyil. 
Dünən A.Lukaşenkonun Qarabağa – Fü-
zuli və Şuşaya səfər etməsi bu dostlu-
ğun bir daha təsdiqi sayılmalıdır. Onun 
bu addımı təkcə Ermənistana deyil, eyni 
zamanda, bütün dünyaya verilən açıq 
mesa dır. Bakı və Minskin öz aralarında 
“saat əqrəbləri”ni nizamlamaq fürsətin-
dən yararlanmaları, nədənsə, İrəvanda 
təlaş doğurub. 

Biz Prezident Aleksandr Lukaşenko 
tərəfindən həmişə belə yanaşmanın şa-
hidi olmuşuq. Belarus və Azərbaycanın 
istər regional, istərsə də beynəlxalq plat-
formalarda sıx əməkdaşlıq ənənəsi var. 
Eyni zamanda, Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyev çətin sosial və iqtisadi situ-
asiya ilə üzləşən Belarusa maliyyə yardı-
mı göstərib. Bir sözlə, son 30 ildə iki ölkə 
arasındakı münasibətlər liderlərin etibarlı 
dostluğu fonunda yalnız müsbət məcrada 
inkişaf edib. Təməlində qarşılıqlı etimadın 
və dostluğun dayandığı siyasi dialoq bu 
gün özünün ən yüksək nöqtəsinə çatıb. 
Azərbaycan–Belarus iqtisadi əməkdaşlı-
ğının böyük potensialından xəbər verən 
fakt: son illər postsovet məkanında Ru-
siya və Qazaxıstanla yanaşı, Belarus 
ölkəmizin ilk üçlüyündə yer alan ən böyük 
ticarət tərəfdaşıdır.

Qarabağa  
Belarus dəstəyi

Azərbaycanı dəstəkləyən dost və 
qardaş ölkələr – Türkiyə, Qazaxıstan, 
Özbəkistan, Qırğısızıstan, Türkmənistan, 
Pakistan kimi, Belarus da işğaldan azad 
olunmuş ərazilərimizin bərpası və yeni-
dən qurulmasında iştirak edə bilər. Bu 
təklifi Bakıda dövlət səfərində olan Bela-
rus Prezidenti Aleksandr Lukaşenkonun 
diqqətinə çatdıran Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyev yaxın gələcəkdə ikitərəf-
li münasibətlərin yeni hüdudlarını, yeni 
müəssisələri, yeni iş yerlərini, həmçinin 
əməkdaşlığın yeni istiqamətlərini görə-
cəyinə əmin olduğunu söylədi: “Mən artıq 
bu barədə danışmışam, bir daha demək 
istəyirəm ki, Belarus şirkətlərini Qarabağ 
və Şərqi Zəngəzur bölgələrinin bərpa-
sında fəal iştirak etməyə dəvət etmişəm. 
Hazırda gördüyümüz və həyata keçirəcə-
yimiz işlərin miqyası çox genişdir”.

Belarus şirkətlərini Qarabağda bər-
pa-quruculuq işlərinə fəal qoşulmağa 
dəvət edən dövlətimizin başçısı Minskin 
çox yaxşı şəhərsalma təcrübəsi, müasir 
texnologiyaları, aqroşəhərciklərin inşası 
üzrə təcrübəsinin olduğunu deyib. 

Belarus Prezidenti Aleksandr Lu-
kaşenko öz növbəsində Azərbaycana 
işğaldan azad edilmiş ərazilərin bərpa-
sında yardım təklif edib. “Bu torpaqları 
dirçəltməyin, insanları geri qaytarmağın 
vaxtı gəlib çatıb. Qalib gəldiniz, qələbə-
ni qorudunuz, indi torpaqları dirçəltmək 
lazımdır”, – deyən A.Lukaşenko bu işin 
çox vaxt, böyük əmək tələb edəcəyini və 
Belarusun bu istiqamətdə Azərbaycana 
dəstək göstərməyə hazır olduğunu xüsu-
si vurğulayıb. 

Şuşa dostların məkanıdır
Oxucuların diqqətini bir daha Azər-

baycanda dövlət səfərində olan Belarus 
liderinin Qarabağa getməsi faktına yönəlt-
mək istərdik. A.Lukaşenkonun səfərinin ən 
yaddaqalan məqamı onun məhz Qaraba-
ğa– Füzuliyə, Şuşaya getməsi oldu. Bu, 

bir növ, Azərbaycana səfərə gələn dövlət 
və hökumərt başçılarının rəsmi protoko-
lunda qeyd olunmamış qaydadır. Azər-
baycan Prezidenti dost və qardaş bildiyi 
qonağını Qarabağa, ilk növbədə, Şuşaya 
aparır. Məqsəd yüksək qonağa təkcə er-
məni vandallarının torpağımızda törətdik-
ləri vəhşilikləri öz gözü ilə görmək imkanını 
yaratmaq deyil, həm də onu doğma yurdu-
muzun gözəlliyi, burada aparılan nəhəng 
bərpa-quruculuq işləri ilə tanış etməkdir. 
Belarus Prezidenti Aleksandr Lukaşen-
ko da seçilmişlərin siyahısında olan dost 
ölkənin başçısıdır. Bu mənada, Şuşa Azər-
baycana səmimi münasibəti, dost vəfadar-
lığı ilə yanaşan qonaqlarımıza qapılarını 
açan müqəddəs məkana çevrilib.      

 Azərbaycanın ərazi bütöv-
lüyü uğrunda gedən hərbi əməliyyatlarda 
belarus millətindən olan vətəndaşlarımız 
da iştirak ediblər. Onlardan biri, gəncəli 
mayor Anatoli Davidoviç Birinci Qarabağ 
müharibəsində torpağımız uğrunda ca-
nını verib. O, ölümündən sonra Azərbay-
canın Milli Qəhrəmanı fəxri adına layiq 
görülüb. Bu gün onun anası qəhrəman 
oğluna görə Azərbaycandan təqaüd alır. 
2019-cu ildə isə Azərbaycan Prezidenti 
İlham  Əliyevin tapşırığına əsasən, müda-
fiə naziri Zakir Həsənov qəhrəman zabitin 
anasına hospitalda baş çəkib. Onun müa-
licəsi ilə bağlı bütün xərcləri Azərbaycan 
hökuməti öz üzərinə götürüb. 2015-ci 
ildə əncə şəhərindəki küçələrdən birinə 
Anatoli Davidoviçin adı verilib, onun xa-
tirəsinə ehtiram əlaməti olaraq xatirə löv-
həsi qoyulub. 

Dövlətimizin başçısı mətbuata verdiyi 
müsahibələrdən birində 44 günlük müha-
ribə zamanı Azərbaycanın yanında olan 
ölkələr ilə əlaqələrin inkişafına xüsusi 
önəm veriləcəyini bildirib. Həm də bu amilə 
görə Belarus Qarabağımızın yenidən inşa-
sında iştirak edən dost ölkələrin sırasına 
daxildir. Bu, eyni zamanda, beynəlxalq və 
regional miqyasda baş verən proseslərin, 
qlobal çağırışların yaratdığı zərurətdir.
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Bu kontekstdən yanaşanda, Ermə-
nistanın bölgə ölkələri ilə əlaqələrini 
normallaşdırması və regiona yenidən in-
teqrasiyası üçün ürcüstanın müsbət rol 
oynayacağı şəksizdir. Türkiyə Prezidenti 
Rəcəb Tayyib Ərdoğanın bir müddət bun-
dan əvvəl “Bölgədə üçtərəfli əməkdaşlı-
ğı dəstəkləyirik” və “ ürcüstan regional 
əməkdaşlığın açarıdır” kimi şərhləri bö-
yük əhəmiyyət daşıyır. 

Bölgəyə tezliklə sülhün 
gələcəyinə böyük inam
Ankarada ikitərəfli görüşdən son-

ra Türkiyə Prezidenti ilə ürcüstan Baş 
naziri mediaya birgə açıqlama veriblər. 
“XQ” Türkiyənin “TRT haber” telekanalına 
istinadla xəbər verir ki, Prezident Rəcəb 
Tayyib Ərdoğan hazırda ürcüstanda 
baş verənlərə münasibətini bildirib. O, 

ürcüstanda gedən siyasi proseslərin 
gürcü xalqının xeyrinə nəticələnəcəyinə 
ümid və arzu etdiyini vurğulayıb. R.T.Ər-
doğan, həmçinin Türkiyənin ürcüstanın 
suverenliyi və ərazi bütövlüyünü dəstək-
lədiyini  qeyd edib. Türkiyə liderinin urna-
listlər qarşısında çıxışında diqqət çəkən 
məqamlardan biri onun Azərbaycan və 
Ermənistan arasında imzalanacaq sülh 
sazişinin region ölkələri üçün tarixi für-
sət yaradacağı barədə açıqlaması oldu.   
Türkiyənin ürcüstana güclü dəstək ver-
diyini bir daha vurğulayan R.T.Ərdoğan 
iki ölkə arasında ticarət həcmini 5 milyard 
dollara çatdırmağı hədəflədiklərini bildi-
rib. Orta dəhlizin əsası olan Bakı–Tbili-
si–Qars dəmir yolunun yenidən tam gücü 
ilə fəaliyyətə başlaması üçün işin davam 
etdirildiyini söyləyən Türkiyə lideri ür-
cüstanın hava limanları, yollar kimi böyük 
infrastruktur layihələrini dəstəkləyəcəyini 
diqqətə çatdırıb. R.T.Ərdoğan ürcüs-
tanın Baş naziri ilə regional və qlobal 
məsələləri, eləcə də Qəzzadakı vəziyyəti, 
Rusiya ilə Ukrayna arasındakı müharibə-

ni müzakirə etdiklərini bildirib.  
İrakli Kobaxidze öz növbəsində Bakı 

və İrəvanın sonda sülh razılaşmasına nail 
olacağına inandığını deyib: “Azərbaycan-
la Ermənistan arasında imzalanacaq sülh 
sazişinin əhəmiyyəti böyükdür. Biz bu iki 
ölkənin nəticə etibarilə sülh sazişi üzrə ra-
zılıq əldə edəcəklərinə inanırıq”. 

Tarixi fürsətdən 
yararlanmaq məqamı 
ürcüstan Baş nazirinin Türkiyə 

səfəri, ilk növbədə, bölgə ölkələri arasın-
da əməkdaşlığın perspektivləri ilə bağlı 
məsələlərə müəyyən qədər aydınlıq gə-
tirdi.  Bəli, Ankara kimi, Tbilisi də Bakı və 
İrəvan arasında münasibətlərin normal-
laşmasında birbaşa maraqlı olan tərəflər-
dir. Ən azı, ona görə ki, bu dövlətlərin ikisi 
də bölgə ölkələridir. Və Cənubi Qafqazda 
sülhün, sabitliyin, həmçinin əməkdaş-
lıq mühitinin formalaşması və yeriməsi 
həm Türkiyənin, həm də ürcüstanın 
maraqlarına tam cavab verir. Türkiyə 
Prezidentinin dediyi kimi, doğrudan da, 
Azərbaycanla Ermənistan arasında mü-
nasibətlərin nizama salınması və yekun 
sülh sazişinin imzalanması üçün mövcud 
tarixi fürsətdən yararlanmağın məqamı-
dır. Bu prosesə zəmin qatan amillər onun 
reallaşmasına mane olan  əngəlləri artıq 
arxa plana keçirib. Yəni  Azərbaycan özü-
nün ərazi bütövlüyünü və suverenliyini 
təmin edib, Ermənistanla sərhədlərin de-
limitasiya və demarkasiyasına başlanıb, 
üstəgəl, vasitəçisiz ikitərəfli təmaslar in-
tensivləşib. Deməli, indiki reallıq Cənubi 
Qafqazda “suların durulmasına” mane 
olan üçüncü qüvvələrin, xüsusilə ABŞ və 
Fransanın proseslərə müdaxiləsini, faktiki 
olaraq, sıfıra endirib.  

Artıq regional ölkələrin hamısı, o cüm-
lədən Ankara və Tbilisi Azərbaycanla 
Ermənistan arasında sülhlə bağlı inamlı, 
müsbət mesa lar verirlər. R.T.Ərdoğanın 
dediyi kimi, Azərbaycanla Ermənistan 
arasında imzalanacaq sülh sazişi, doğ-

rudan da, tarixi fürsət olacaq. Yuxarıda 
qeyd etdik ki, bölgədə “3 3” platforma-
sının formalaşması, ilk növbədə, region 
ölkələrinin qarşılıqlı faydalı əməkdaşlığı 
üçün geniş imkanlar yaradacaq. Bunun 
nəticəsində kənar aktorların bölgəyə öz 
“bayraqlarını sancmaq” planlarının da bir-
dəfəlik sonu gələcək. 

Hamı üçün aydındır ki, Azərbaycanla 
Ermənistan arasında münasibətlərin nor-
mallaşmasında Türkiyə qədər ürcüstan 
da maraqlıdır. Axı, ürcüstan hər iki ölkə 
ilə qonşudur, ortaq sərhədə malikdir. Tbili-
si Bakı ilə olduğu kimi, İrəvanla da normal 
qonşuluq, bərabər səviyyəli əməkdaşlıq 
münasibətlərinə malikdir. Aşkar görünən 
həqiqət odur ki, indiki vəziyyətdə Azər-
baycan və Ermənistan arasında gərginli-
yin davam etməsi ürcüstanın milli ma-
raqlarına qətiyyən uyğun gəlmir. Tbilisi 
yaxşı bilir ki, yaxın qonşuları arasında 
“umu-küsüyə” son qoyulması, barışığın 
əldə olunması, nəhayət, yekun sülh sazi-
şinin imzalanması, bütövlükdə, regionun, 
o cümlədən də onun xeyrinə işləyəcək. 
Bölgədə iki və üçtərəfli münasibətlərin 
normal məcraya düşməsi, regional sağ-
lam əməkdaşlıq mühitinin yaradılması 
bölgə dövlətlərinin iqtisadi dirçəlişinə, 
xalqların rifah halının yaxşılaşmasına sə-
bəb olacaq.

İndi növbə İrəvanındır
ürcüstan Baş naziri İrakli Kobaxid-

zenin Ankarada çıxışı zamanı üçtərəfli 
əlaqələrin inkişafına toxunması təsadü-
fi deyildi. O, bu zaman Türkiyə–Azər-
baycan– ürcüstan əməkdaşlığının hər 
üç ölkə üçün nə qədər vacib olduğuna 
diqqəti çəkmək istədi. Məhz üçtərəf-
li əlaqələrin inkişafı yaxın gələcəkdə 

ürcüstan və Rusiya arasında mövcud 
problemlərin həllinə, “buzların ərimə-
si”nə də səbəb ola bilər. Bu müstəvidə 
Bakı Tbilisi və Moskva arasında uğurlu 
vasitəçilik missiyasını yerinə yetirə bilə-
cək ən optimal variantdır.

Beləliklə, Türkiyə və ürcüstan lider-
ləri Cənubi Qafqazla bağlı Ankaradan 
dünyaya yeni və mühüm mesa lar ver-
dilər. Bölgədə yeni düzəni nəzərdə tu-
tan bu mesa lar, aydın məsələdir ki, hər 
şeydən əvvəl, regional əməkdaşlıq baxı-
mından dəyərləndirilməlidir. İndi növbə 
İrəvanındır. 

Məlum məsələdir ki, İrəvanın Bakı-
nın irəli sürdüyü şərtlərə uyğun olaraq 
sülh sazişini imzalaması Ermənistanın 
Türkiyə ilə münasibətlərinə birbaşa tə-
sir göstərəcək. Türkiyə və Azərbaycan-
la münasibətlərin normallaşması yaxın 
perspektivdə rəsmi İrəvan üçün, indi ciddi 
ehtiyac duyduğu, yeni təhlükəsizlik çətiri-
ni formalaşdıra bilər. Artıq İrəvan Qərb və 
Rusiya arasında “iki stulda əyləşmək tak-
tikası”ndan, “böyük güclər”lə  “gizlənqaç” 
oyunundan vaz keçməli, Bakıdan, Anka-
radan, Tbilisidən edilən sülh və əməkdaş-
lıq çağırışlarına cavab verməlidir.  

Ə ƏN A A 
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Bircə Lüksemburq 
qalmışdı...

Yaxud “cırtdan”ın qətnamə hoqqası

Ankaradan dünyaya  
yeni düzən mesajları

G7-nin QHT-ləri COP29-u dəstəkləyir
İtaliyada G7 ölkələrinin Vətəndaş Cə-
miyyəti Sammitində iştirak edən bir sıra 
QHT-lər Azərbaycanı COP29-a ev sahibliyi 
edən ölkə kimi dəstəkləyən bəyanat 
yayıblar.

Sənədi 8 ölkədən 30 QHT, o cümlə-
dən Fransa QHT-ləri və UNESCO nü-
mayəndələri imzalayıblar.

Bəyanatda deyilir:
“Biz, aşağıda imzası olan vətəndaş 

cəmiyyəti təşkilatları dünya birliyini daya-
nıqlı gələcəyə doğru aparmaq kimi vacib 
missiya daşıyan, COP29 sədrliyini üzə-
rinə götürən və tədbirə ev sahibliyi edən 
Azərbaycanı dəstəkləyirik.

Vətəndaş cəmiyyəti təşkilatları ilə 
konstruktiv qarşılıqlı fəaliyyətə üstün-
lük verən Azərbaycan COP29-dakı mü-
zakirələri zənginləşdirəcək, inklüzivliyə 
töhfə verəcək və nəticədə Paris Sazişinin 
məqsədlərinə çatmaq üçün kollektiv səy-
ləri inkişaf etdirəcək. Bu nailiyyət Azər-
baycanın səmərəli çoxtərəfli diplomatiya 

bacarığını nümayiş etdirir və onun gələ-
cək nəsillər üçün dayanıqlı gələcəyin for-
malaşmasında həlledici rolunu vurğulayır.

İnanırıq ki, COP29 dövlətlər arasında 
əhəmiyyətli əməkdaşlığa töhfə verəcək, 
iddialı vədləri artıracaq və konsensusa 
aparacaq.

Biz, COP29-a sədrlik edən Azərbay-
can və dünyanın digər vətəndaş cəmiyyəti 
qrupları ilə iqlim dəyişmələrinin qarşısını 
almaq və planetimiz üçün gələcək vəd 
edən səylərimizlə həmrəylik üçün birləşi-
rik”.
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“Gilar” xəzinəsinə  
qapı açılır

Azərbaycanda qızıl, gümüş və mis hasilatı ilə məşğul 
olan Böyük Britaniyanın “Anglo Asian Mining” şirkəti 
2024-cü ilin sonuna kimi “Gilar” yatağından ilk filiz 
hasilatına başlamağı planlaşdırır.

Şirkətin bununla bağlı yaydığı məlumatda bildirilir ki, “ i-
lar” mədəninin işlənməsinə 2023-cü ildə başlanılıb və ilk fili-
zin 2024-cü ilin sonunda hasil ediləcəyi gözlənilir. Qeyd olu-
nur ki, “ ilar” yatağından zəngin filizlərin emalını gözləyərək 
“ ədəbəy” mədənində flotasiya qurğusunun məhsuldarlığı iki 
dəfə artırılaraq saatda 160 tona çatdırılıb.

Hazırda “Anglo Asian Mining” “ ədəbəy” və “Qoşa” 
müqavilə sahələrindən qiymətli metal hasil edir. “ ədəbəy” 
yatağından ilk qızıl hasilatına 2009-cu ildə, gümüş hasilatına 
2010-cu ildə başlanılıb. Şirkət 2013-cü ilin sentyabr ayında 
“Qoşa” müqavilə sahəsinin işlənməsinə başlayıb.

Qeyd edək ki, “ ilar” yatağının ehtiyatları 249 min 83 un-
siya qızıl, 46 min 466 ton mis və 48 min 786 ton sink olaraq 
qiymətləndirilir.

4 ayda 254 ədəd  
yük avtomobili

2024-cü ilin yanvar–aprel aylarında Azərbaycanda 
254 ədəd yük avtomobili istehsal edilib ki, bu da əv-
vəlki ilin eyni dövrü ilə müqayisədə 75,2 faiz çoxdur. 
Bunun da nəticəsində mayın 1-nə ölkədə 73 ədəd ha-
zır məhsul ehtiyatı yaranıb.

Dövlət Statistika Komitəsinin məlumatına görə, cari ilin ilk 
4 ayında  ölkədə 219,4 milyon manat dəyərində maşın və 
avadanlıqlar, sair nəqliyyat vasitələri, avtomobil, qoşqu və ya-
rımqoşquları istehsal edilib. Əvvəlki ilin yanvar–aprel aylarına 
nisbətən  avtomobil, qoşqu və yarımqoşquların istehsalı 22,5 
faiz artıb, maşın və avadanlıqların istehsalı 16,8 faiz, sair 
nəqliyyat vasitələrinin istehsalı isə 27,3 faiz azalıb.

Komitənin məlumatına əsasən, cari ilin ilk 4 ayında ölkə-
də 948 ədəd və ya 2023-cü ilin müvafiq ayları ilə müqayisə-
də 24,7 faiz az minik avtomobili istehsal olunub. Mayın 1-nə 
ölkədə 273 ədəd hazır məhsul ehtiyatı yaranıb. İlin ötən ay-
ları ərzində Azərbaycanda 233 ədəd traktor istehsal edilib.  
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İQTİSADİYYAT

Azərbaycanın qlobal iqlim təhlükəsizliyinə töhfələri
Bakıda keçirilən beynəlxalq Forumda ölkəmizin alternativ enerji təşəbbüsləri 
diqqət mərkəzində oldu. Bu ilin noyabr ayında respublikamızda BMT-nin dün-
yada ən irimiqyaslı tədbirlərindən biri hesab olunan İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçi-
və Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyası – COP29 keçiriləcək. 
İki həftə ərzində  Bakı dünyanın mərkəzinə çevriləcək və 70–80 minə yaxın xa-
rici qonağı qəbul edəcək. Bununla da  ölkəmiz həm COP29-a evsahibliyi etməsi, 
həm də enerji siyasətindəki uğurları və proseslərə diplomatik yanaşması ilə 
bir daha böhrandan həllə gedən yolda mühüm rol oynayan dövlət adını alması 
faktını təsdiqləyəcək.

Ümumiyyətlə, ölkəmizin COP29-a 
evsahibliyi etməsi respublikamızın bey-
nəlxalq nüfuzu baxımından mühüm önəm 
daşıyır,  baş verən proseslərə müşahidə-
çi yox, iştirakçı kimi qoşulduğumuzu dün-
yaya bir daha nümayiş etdirir.  Əlbəttə, 
bununla bağlı  məsuliyyətli məsələləri də 
Azərbaycan uğurla həll etməyə qadirdir.

Bütün bunlar barədə dünən Bakıda 
keçirilən “Ambisiyaların artılması və fəa-
liyyətə təkan: COP29 Dayanıqlı Biznes 
Forumu”nda ətraflı danışılıb. İqtisadiyyat 
Nazirliyinin tabeliyindəki Kiçik və Orta Biz-
nesin İnkişafı Agentliyinin (KOBİA) “yaşıl” 
biznes layihələrinin dəstəklənməsi və təş-
viq edilməsi üçün olan qrant proqramı çər-
çivəsində ümumi büdcəsi 200 min manat 
olan 11 layihə maliyyələşdirilib.

Beynəlxalq Maliyyə Korporasiyasının 
(IFC) Azərbaycandakı nümayəndəsi Aliyə 
Əzimova çıxışında önəmli bir məqama 
toxunub: “Hazırda Azərbaycanın əsas 
vəzifələrindən biri bərpaolunan ener i 
resurslarını inkişaf etdirməkdir. Ölkənin 
əhəmiyyətli günəş və külək resursları 
ener i sektorunun dekarbonizasiyasına 
təkan verir və gələcəkdə “yaşıl ener i” 
ixracı üçün şərait yaradacaq. Həmçinin 
istilik və nəqliyyat kimi sektorların dekar-
bonizasiyasını da dəstəkləyəcək”. 

A.Əzimovanın sözlərinə görə, bütün 
istehlakçı sektorları üzrə ener i səmərəli-
liyini dəstəkləmək prioritet istiqamət kimi 
qəbul edilməli, ənənəvi biznes modeli 
ilə müqayisədə 2030-cu ilə qədər yekun 
ener i tələbində 5 faiz, 2050-ci ilə qədər 
isə 15 faizə qədər azalmaya nail olmaq 
əsas vəzifə kimi diqqətdə saxlanılmalıdır.

Xatırladaq ki, Dünya Bankı və IFC-
nin dəstəyi ilə Azərbaycan üçün “Dənizdə 
külək ener isi üzrə Yol xəritəsi” hazırlanıb. 
Yol xəritəsi respublikamızda dekarboni-
zasiya və dayanıqlı inkişaf prioritetlərinə 
uyğun olaraq uzunmüddətli perspektiv-
də infrastrukturun inkişafı və investisiya 
cəlb edilməsilə 2040-cı ilə qədər dənizdə 
7,2 QVt ümumi qoyuluş gücündə külək 
elektrik qurğularının quraşdırmaq poten-
sialının olduğunu göstərir. Bununla belə, 
sənəddə aşağı artım ssenarisinə də 
baxılır ki, bu ssenari üzrə potensial 1,5 
QVt həcmində qiymətləndirilir.

Forumda bildirilib ki, Azərbaycan 
COP29-a evsahibliyi etməklə qlobal iq-
lim dəyişikliyi istiqamətində dünyaya 
önəmli töhfələr verməyi, davamlı inkişaf 

məqsədlərinə nail olmağl qarşıya mü-
hüm vəzifə kimi qoyub. Bir sözlə, ener i 
siyasətindəki uğurları, bərpaolunan ener-
i resurslarına sərmayə qoymaq istəyi və 
iqlim dəyişikliyi ilə mübarizə əzmi respub-
likamızın davamlı gələcək üçün atdığı 
addımların təzahürüdür. Beynəlxalq aləm 
Azərbaycanın bu platformada liderliyi  
gerçəkləşdirməsi ilə dünyada iqlim dəyi-
şikliyi ilə mübarizədə birgə səylərin yara-
dılmasına töhfə verəcəyinə də əmindir.  

Qeyd edilib ki, Azərbaycanın “yaşıl in-
kişaf”ına nail olmaq məqsədilə qısa müd-
dətdə ener i sahəsində yeni qanunverici-
lik bazası yaradılıb, elektrik ener isində 
bərpaolunan ener inin payının artırılması 
və neft-qaz əməliyyatlarının, o cümlədən 
Səngəçal terminalının karbonsuzlaşdı-
rılması üçün 2027-ci ilədək 8 sənaye 
miqyaslı elektrik stansiyasının istismara 
veriləcəyi nəzərdə tutulub. Eyni zaman-
da,  Xəzər dənizinin 157 qiqavat külək 
ener isi potensialı əsasında “yaşıl elektrik 
ener isi” və “yaşıl qaz”ların ixracı məqsə-
dilə Azərbaycan, ürcüstan, Rumıniya 
və Macarıstanı əhatə edən “yaşıl ener i 
dəhlizi”nin icrasına başlanılıb. ABŞ ilə bu 
ener i dəhlizi üzrə əməkdaşlıq imkanları 
da nəzərdən keçirilib.

“Ambisiyaların artılması və fəaliy-
yətə təkan: COP29 Dayanıqlı Biznes 
Forumu”nda qeyd edilib ki, Azərbaycan 
Respublikası ətraf mühitin qorunmasına, 
iqlim dəyişmələrinin qarşısının alınması-
na xüsusi əhəmiyyət verir. Azərbaycanın 
2030-cu ilədək sosial-iqtisadi inkişafa 
dair milli prioritetlərindən birinin “Təmiz 
ətraf mühit və yaşıl artım ölkəsi” kimi 
müəyyənləşdirilməsi, Qarabağ və Şərqi 
Zəngəzur iqtisadi rayonlarının, eyni za-
manda,   Naxçıvan Muxtar Respublikası-
nın “yaşıl ener i” zonası elan olunması bu 
sahədə aparılan məqsədyönlü və ardıcıl 
dövlət siyasətinin təzahürüdür.

Tədbirdə Azərbaycanın COP29-un 
əsas mövzusu olan ener i keçidində ma-
liyyələşdirmə mexanizmlərinin təmin 
edilməsi məqsədilə bütün maraqlı tərəf-
lərlə işləməyə hazır olduğu da diqqətə 

çatdırılıb. İqtisadiyyat nazirinin müavini 
Sahib Məmmədovun sözlərinə görə, bey-
nəlxalq maliyyə təşkilatları bu məsələdə 
mühüm tərəfdaşlardır: “Bununla yanaşı, 
prosesə özəl sərmayənin cəlb edilməsi-
nin təşviqi əsas prioritetlərdəndir. Azər-
baycan hökümətinin Milli Prioritetləri və 
2022– 20226-cı illərdə sosial-iqtisadi in-
kişaf Strategiyası ilə qarşıya qoyduğu 
hədəflərin dünyanın “yaşıl” gündəliyi ilə 
uyğunluq təşkil etməsi iqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizədə ölkəmizin fəaliyyətinə əlavə 
stimul verir”. 

S.Məmmədov bildirib ki, Azərbay-
canın bərpaolunan ener i mənbələrinin 
potensialından səmərəli şəkildə istifadə 
olunması məqsədilə respublikamızın 
qanunvericiliyi müntəzəm olaraq qlobal 
mühitin dinamik iqtisadi tendensiyaları-
na uyğunlaşdırılır: “Ölkə iqtisadiyyatına 
yeni texnologiyaların və innovasiyaların 
cəlb edilməsi, əlverişli investisiya mü-
hitinin yaradılması, investorların hüquq 
və qanuni mənafelərinin müdafiəsi və 
digər mühüm məsələlər e ektiv şəkildə 
tənzimlənir. Bundan əlavə, “Dövlət-özəl 

tərəfdaşlığı haqqında” və “Elektrik ener-
isi istehsalında bərpaolunan ener i mən-
bələrindən istifadə haqqında” qanunların 
qəbulu müvafiq sahələrə investisiyaların 
cəlbi üçün mühüm önəm daşıyır”.  

Forumda “yaşıl iqtisadiyyat”ın sti-
mullaşdırılmasında vergi siyasətinin rolu 
nəzərə alınaraq, bərpaolunan ener i 
mənbələrinə sərmayə qoyuluşunun, elə-
cə də istehsal sektorunda və ixrac olunan 
məhsullarda “karbon izi”nin azaldılması-
na yönələn siyasətin vergi alətləri vasitə-
silə dəstəklənməsi məsələsinin də daim 
diqqətdə olduğu vurğulanıb. 

Xatırladaq ki, ölkəmizdə tətbiq olunan 
şə af vergi re imi, sahibkarlara imtiyazla-
rın təklif olunması, eləcə də müxtəlif təş-
viq mexanizmləri, o cümlədən qurulan 
müasir infrastruktur hesabına formala-
şan əlverişli biznes mühiti çərçivəsində 
beynəlxalq tərəfdaşlarımızın artması ilə 
yanaşı, yerli şirkətlər də inkişaf edir və 
bununla “yaşıl iqtisadiyyat”ın böyümə-
sinə töhfə verilir.
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Şimal–Cənub dəhlizinin Astara qapısı
on  ildə terminalın yükaşırımı 3 dəfə artıb

Azərbaycan Dəmir Yolları (ADY) Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti Şimal–
Cənub Beynəlxalq Nəqliyyat Dəhlizi üzrə əhəmiyyətli dərəcədə 
artmaqda olan yükaşırmaların daha böyük sürətlə həyata keçiril-
məsini təmin etmək məqsədilə Astara terminalında yenidənqurma 
işlərini uğurla başa çatdırıb. 

Azərbaycan Dəmir Yolları 
QSC-dən verilən məlumata görə, 
terminalda aparılmış bərpa işlə-
ri çərçivəsində yük anbarı müasir 
standartlara uyğun təmir edilib, 
əməliyyatların təhlükəsiz və daya-
nıqlı həyata keçirilməsi üçün zəruri 
texnikalarla təchiz olunub. Ərazi ti-
kanlı məftillərlə əhatələnib, 54 ədəd 
hərəkətli və sabit mühafizə video-
kamerası quraşdırılıb, tam işıqlan-
dırma təmin edilib. Bundan əlavə, 
qəbul edilən yüklərin çəkisinin 
müəyyən edilməsi üçün terminalda 
tərəzi quraşdırılıb.

5,5 hektar ərazidə yerləşən ter-
minalda Dövlət ömrük Komitəsi 
ilə birgə gömrük məntəqəsi yaradı-
lıb, məntəqəyə sürətli internet xətti 
çəkilib, bütün lazımi avadanlıq və 
kompüterlər quraşdırılıb.Terminal-
da ekspeditor şirkətlərinə yeni xid-
mətlər paketi – multimodal daşıma 
servisləri təqdim olunur. ömrük 
nəzarəti altında terminala daxil 
olan yüklər aşırılaraq təyinatı üzrə 
sürətli şəkildə çıxarılır. Terminalın 
əsas üstünlüklərindən biri də qəbul 
edilən yüklərin daşınması və aşırıl-
ması üçün yük sahiblərinə endirimli 
tariflərin tətbiq olunmasıdır.

Xatırladaq ki, Şimal–Cənub 
Beynəlxalq Nəqliyyat Dəhlizi üzrə 
multimodal daşıma xidmətləri bu 
günə kimi yalnız ADY-nin İran İslam 
Respublikasının Astara şəhərin-
də fəaliyyət göstərən terminalın-
da həyata keçirilirdi. Bu terminalın 
tikintisi barədə saziş 2017-ci ildə 
imzalanıb, terminalda yükaşırma 
əməliyyatları 2018-ci ildən həyata 

keçirilir. Terminalda inşaat işlərinin 
bu ilin sonunadək tamamlanması 
planlaşdırılır. İran ərazisindəki As-
tara–Rəşt dəmir yolu xəttinin isti-
fadəyə verilməsindən sonra hər iki 
Astara terminalı vasitəsilə qəbul 
edilən tranzit yüklərin əhəmiyyətli 
dərəcədə artacağı gözlənilir.

Azərbaycan Dəmir Yolları QSC-
dən bildirdilər ki, “Astara Terminal” 
MMC tərəfindən 2018-2023-cü illər-
də 2,5 milyon tondan çox yük aşırı-
lıb. Həmin dövr ərzində aşırılan yük-
lərin illik həcmi 3 dəfədən çox artıb. 
Belə ki, 2018-ci ildə burada 211 min 
789 ton yük aşırıldığı halda, ötən il 
bu rəqəm 692 min 402 tona çatıb. 
2024-cü ilin 4 ayında isə bu termi-
nalda 284 min 688 ton yük aşırılıb ki, 
bu da əvvəlki ilin eyni dövrünə nis-
bətən, 14 faiz artım deməkdir. 

Xatırladaq ki, Şimal–Cənub 
Nəqliyyat Dəhlizinin təməli 2000-
ci il sentyabrın 12-də Rusiya, İran 
və Hindistan arasında imzalanmış 
hökumətlərarası saziş əsasında 
qoyulub. Dəhlizin yaradılmasında 
məqsəd Hindistandan Rusiyaya, 
eləcə də Şimali və Qərbi Avropaya 
gedən yüklərin çatdırılma müddəti-
ni azaltmaqdır. Ötən müddətdə 13 
ölkə sözügedən sənədi ratifikasiya 
edib. Yeri gəlmişkən, hazırda möv-
cud marşrutla Hindistandan Ru-
siyaya yüklərin çatdırılması üçün 
6 həftədən artıq vaxt tələb olunur. 
Beynəlxalq nəqliyyat dəhlizinin tam 
fəaliyyətə başlamsı isə bu müddətin 
iki dəfə azalmasına səbəb olacaq. 

Şimal–Cənub Nəqliyyat Dəhli-
zinin formalaşmasında tranzit ölkə 

kimi mühüm rol oynayan Azərbay-
can bu sazişə 2005-ci ildə qoşu-
lub. Avrasiya materikinin şimal və 
cənub hissələri arasında mühüm 
nəqliyyat-logistika rolunu oynayan 
dəhlizin Azərbaycan ərazisindən 
keçən hissəsində ötən müddətdə 
böyük infrastruktur layihələri həyata 
keçirilib. Bu baxımdan Bakı Dəniz 
Ticarəti Limanı xüsusi əhəmiyyət 
daşıyır. Son illər limanın yükaşırma 
qabiliyyətinin artırılması ilə bağlı 
görülən işlər onun beynəlxalq statu-
sunu xeyli gücləndirir. Eyni zaman-
da, Ələt–Astara avtomobil yolunun 

yenidən qurulması, İran Astarası ilə 
Azərbaycan Astarası arasında yeni 
dəmir yolu körpüsünün istifadəyə 
verilməsi ölkəmizin tranzit rolunun 
xeyli artmasına səbəb olub. Bunun-
la yanaşı, Astara (Azərbaycan)–As-
tara (İran) dəmir yolu xəttinin As-
taraçay üzərindəki körpüyə qədər 
8,3 kilometr yeni yol tikilib, buradan 
İran İslam Respublikası ərazisində 
yaradılmış yük terminalına qədər 
1,4 kilometr yol çəkilib. 
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Əlverişli coğrafi mövqeyi ilə 
seçilən Azərbaycan Orta Dəh-
lizinin rəqabət qabiliyyətinin ar-
tırılmasına yönəlmiş layihələri 
uğurla həyata keçirərək dünya-
nın güc mərkəzlərinin diqqətini 
cəlb edir. Regionda güclü in-
frastruktura malik olan ölkəmiz 
nəqliyyat şəbəkələrinin inkişafı-
na böyük sərmayələr qoymaq-
la tranzit və nəqliyyat-logistika 
imkanlarının davamlı inkişafını 
təmin edir, strate i üstünlüyünü 
daha da möhkəmləndirir.  

Son zamanlar dünya iqtisa-
diyyatında rəqəmsal transfor-
masiyanın surətlənməsi qlobal 
logistikanın inkişafını şərtlən-
dirərək logistikanın Səmərəlilik 
İndeksinin artmasına şərait ya-
radır. Bu baxımdan, Şimal–Cə-
nub Beynəlxalq Nəqliyyat Dəh-
lizinin əsas hissəsini təşkil edən 
Astara terminalının istifadəyə 
verilməsi ilə əlaqədar olaraq 
bu ərazidə Dövlət ömrük Ko-
mitəsinin Astara ömrük İdarəsi 
tərəfindən gömrük nəzarətinin 
təşkili mühüm əhəmiyyət kəsb 
edir. Həmçinin, Şimal–Cənub 
Beynəlxalq Nəqliyyat Dəhlizi 
üzrə dəmir yollarını, gəmiçilik və 
limanları birləşdirən multimodal 
daşıma xidmətləri də Astara ter-
minalı hesabına reallaşacaq. 

Astara terminalının işə düş-
məsi Şimal–Cənub marşrutu 
üzrə tranzit yükdaşımaları cari 
ilin sonuna kimi 10-15 faizə qə-
dər artırmağa imkan verəcək. 
Yeri gəlmişkən, hazırda qəbul 
edilən yüklər arasında ümumi 

dövriyyənin, təqribən, 40 faizini 
təşkil edən taxta yükləri əsas 
paya sahibdir. Taxıl və taxıl 
məhsulları 35 faiz göstərici ilə 
ikinci ən çox qəbul edilən yük 
növüdür. Bundan əlavə, hazırda 
terminal vasitəsilə tikinti mate-
rialları, kimya məhsulları, mey-
və-tərəvəz, konservlər, qida və 
digər ərzaq məhsulları daşınır.

Yükdaşıma qabiliyyəti ildə 
orta hesabla 3,5–4 milyon ton 
nəzərdə tutulan bu terminalın 
istifadəyə verilməsinədək multi-
modal daşıma xidmətləri Şimal–
Cənub Beynəlxalq Nəqliyyat 
Dəhlizi üzrə İran İslam Res-
publikasının Astara şəhərindəki 
terminalında həyata keçirilirdi. 
Bütün bunlar, Astara terminalı-
nın istifadəyə verilməsi hesabı-
na Şimal–Cənub marşrutu üzrə 
tranzit daşımaların həcminin 
daha da artacagını şərtləndirir. 

Yeri gəlmişkən, 2024-cü ilin 
birinci rübündə Azərbaycan əra-
zisindən keçən nəqliyyat dəhliz-
ləri ilə 7 milyon 981 min ton yük 
daşınıb ki, bu da ötən ilin eyni 
dövrü ilə müqayisədə 5,3 faiz 
çoxdur. Bu ilin yanvar-aprel ay-
ları üzrə isə tranzit yükdaşıma-
lar əvvəlki ilin eyni dövrünə nis-
bətən 14 faiz artaraq 2 milyon 
517 min ton təşkil edib.  Hesabat 
dövründə Şimal–Cənub marşru-
tu ilə yükdaşımaların həcmi isə 
ötən ilin 4 ayı ilə müqayisədə 29 
faiz artaraq 260 min ton olub.  
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Azərbaycan Respublikası 
Nazirlər Kabinetinin Qərarı
      ak  şə əri   ma   il

A ər a an lət ən  Tama a-
lar T atr na ə ən ə lət ram 

T atr na milli  statusunun rilməsi 
a nda

“Teatr və teatr fəaliyyəti haqqında” 
Azərbaycan Respublikası Qanununun 
tətbiq edilməsi barədə” Azərbaycan Res-
publikası Prezidentinin 2007-ci il 6 fevral 
tarixli 529 nömrəli Fərmanının 2.1-ci bən-
dinə əsasən, Azərbaycan Respublikası-
nın Nazirlər Kabineti ərara al r

 Azərbaycan Dövlət ənc Tamaşa-
çılar Teatrına və əncə Dövlət Dram Te-
atrına “milli” statusu verilsin.

 Azərbaycan Respublikasının Mə-
dəniyyət Nazirliyi Azərbaycan Respub-
likasının Maliyyə Nazirliyi ilə birlikdə bu 
Qərardan irəli gələn məsələləri həll etsin-
lər.

Əli Ə Ə  
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“Ömrüm”də əbədiləşmiş ömür yolu

Milli Azərbaycan Ədəbiyyatı Muzeyində görkəmli alim və  dövlət xadimi, akade-
mik  Musa Əliyevin ömrünün son illərində qələmə aldığı xatirələrinin toplandığı 
“Ömrüm” adlı xatirələr kitabının təqdimatı keçirildi. 

Mərasimdə muzeyin direktoru akade-
mik Rafael Hüseynov bildirdi ki, haqqında 
düşüncələrimizi bölüşəcəyimiz yeni nəşr 
sadə bir kitab deyil,  xalqa, dövlətə qulluq 
örnəyinin şərəfli salnaməsidir. Zahirən bir 
insanın ömür yolu haqqında düşüncələr, 
onun görüb-eşitdikləri, ömründən keçən 
hadisələr barədə qeydlər təsiri bağış-
layan bu xatirələr elə bir tarix parçasını 
əks etdirir ki, o, sadə bir kitab olmaqdan 
kənara çıxıb epoxanın mənzərəsini can-
landıran salnaməyə çevrilib.       

R.Hüseynov Musa Əliyevin Azər-
baycan xalqı qarşısında xidmətlərindən, 
elmimizin inkişafında gördüyü önəmli iş-
lərdən, ölkəmizdən kənarda misilsiz fəa-
liyyətindən ətraflı danışdı. Akademik qeyd 
etdi ki, kitabın müəllifi unudulmaz elm və 
dövlət xadimi Musa Əliyev 1950–58-ci 
illərdə Azərbaycan Elmlər Akademiyası-
nın prezidenti olub. Kitabı vərəqlədikcə, 
onun  mürəkkəb dövrdən baş çıxarması, 
necə sağ qalması, vicdanını, ləyaqəti-
ni necə qoruması heyrət doğurur. Musa 
Əliyevin ömür yolu haqqında yazdıqlarını 
oxuduqca düşünürsən ki, o öz yeniliyini, 
düsturunu gətirməyə, öz yolunu açmağa 
çalışıb. Musa Əliyev elə bir ömür yaşayıb 
ki, övladları, nəslinin davamçıları, onu ta-
nıyanlar həmişə bu insanla fəxr ediblər.

Bildirildi ki, milli akademiya prezi-
dentinin rəhbərliyi ilə 1950–1970-ci illər 
üçün Azərbaycanın inkişaf perspektivlə-
ri ilə bağlı layihə hazırlanıb. Bunlardan 
Azərbaycanda metro, Milli Dram Teatrı, 
Milli Kitabxana, Şamaxıdakı Rəsədxana, 
Sumqayıtda Boru prokat zavodu, əncə-
də Alüminium zavodu, Elmlər Akademi-
yası və digər vacib əhəmiyyətli tikintiləri 
xatırlatmaq olar. Ömrünün son illərində 
Musa Əliyev xatirələrini, ömründən keçən 
hadisələri yazmağa başlayıb. Bu bir 
sənəddir, tarixin aynasıdır. 

AMEA-nın prezidenti, akademik İsa 
Həbibbəyli Musa Əliyevin Azərbaycan el-
minin inkişafındakı xidmətlərini xatırlatdı. 

O, bildirdi ki, akademiya rəhbərlərindən 
indiyədək memuar yazanı olmayıb. Onun 
bu kitabı ilk belə qiymətli əsərdir. Bu ki-
tabda müəllif, sanki, XX əsri bizə yenidən 
təqdim edir, akademiyanın tarixinin də 
yüksəliş dövrü barədə indiki nəslə dəyərli 
bilgi verir. 

Akademik Akif Əlizadə, AMEA  Tarix 
İnstitutunun şöbə müdiri Cəbi Bəhra-
mov, tarixçi alim Dilarə Seyidzadə Musa 
Əliyevin çoxcəhətli elmi-təşkilati və ic-
timai-siyasi həyatını müxtəlif yönlərdən 
səciyyələndirdilər, yeni nəşri qiymətli ta-
rixi-sənədli mənbə kimi dəyərləndirdilər.

Musa Əliyevin nəvəsi Cəmilə Paşa-
yeva-Seyidzadə Parisdə UNESCO-da 
babasının yubileyinin necə təntənə ilə ke-
çirildiyini xatırlatdı, onun ömür yolu ilə qü-
rur duyduqlarını dedi. ADA universitetinin 
rektoru, professor Hafiz Paşayev kitabı 
ərsəyə gətirənlərə və təqdimatın təşkilat-
çılarına təşəkkür etdi. Bu kitab və onun 
təqdimatı Musa Əliyevin həmişəyaşar ir-
sini bir daha xalqımıza qaytardı.
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Azərbaycan hərb elminin 
çağdaş döyüş sistemlərinə töhfəsi

Azərbaycan Milli Aerokosmik Agentliyində yerinə yetirilmiş kompleks tədqiqatların 
məntiqi nəticəsi kimi, Azərbaycan Respublikasının Elm sahəsi üzrə 2024-cü il üçün 
Dövlət Mükafatına təqdim olunmuş, texnika elmləri doktorları, professorlar Natiq 
Cavadov, Elçin İsgəndərzadə və Hikmət Əsədovun “Müasir hərbi döyüş sistemləri-
nin effektivliyinin yüksəldilməsi üzrə kompleks elmi tədqiqatlar” adlı fundamental 
araşdırmalar mütəxəssislərimiz tərəfindən təhlil edilmiş və əhəmiyyətli elmi-texniki 
tədqiqat işi kimi qiymətləndirilmişdir. 

Təqdim edilmiş tədqiqat işi on fəsildən 
ibarətdir. Kitabda tankların və digər yerüstü 
hərbi texnikanın infraqırmızı siqnaturlarının 
hesablanması və onların kəşfiyyat qurğula-
rından yayınma üsullarının təkmilləşdirilmə-
si məsələləri işıqlandırılmışdır. Yüksək elmi 
əhəmiyyətli nəticə kimi yaxın məsafədən 
ölçmələr üçün təklif edilmiş metodun uzaq 
məsafədə də tətbiqinin mümkünlüyü iki dal-
ğa uzunluqlu Dozier metodunda atmosferin 
buraxma əmsalının nəzərə alınması şəklində 
təqdim olunmuşdur.

Təqdim edilmiş tədqiqatda yerüstü hər-
bi texnikanın infraqırmızı siqnaturunun yeni 
model hesablanması metodikasının, onun 
yaxın və uzaq məsafədən ölçülməsi üsulları 
işlənilmişdir. 

Tədqiqat işində və infraqırmızı sahədə 
aşkarlanma əlamətləri və ondan qorunma 
üsulları işlənilmişdir. Yerüstü hərbi texnika-
nın termal şüalanmasının xarakteristikası, 
görülməli olan əks tədbirlər və üsullar təklif 
edilmişdir.

irehli texnikanın yüksək dəqiqlikli silah-
dan aktiv müdafiə sisteminin fəaliyyət prinsi-
pi, alqoritmi və layihələndirmə metodikası da 
müəlli ər tərəfindən işlənilmişdir. Bu zaman 
hiperspektral təsvirlərdə nöqtəvari hədə ərin 
aşkarlanması alqoritmi işlənmiş, bu alqoritm 
riyazi əsaslandırılmışdır. İnfraqırmızı təsvir-
lər ardıcıllığında hərəkət edən kiçik hədə ərin 
zaman xarakteristikaları əsasında aşkarlan-
ması məsələləri də tədqiq olunmuşdur.

Tədqiqat işində hərbi kəşfiyyat dronları-
nın yerdən vizual müşahidə edilməməsi üçün 
kolorimetrik-lüminessent metodikası da işlə-
nilmişdir. Dronların işıqlanma intensivliyinin 
idarə edilməsi üsullarının e ektivlik kriteri-
yası üzrə müqayisəsi yerinə yetirilmişdir.

Həmçinin lazer silahından müdafiə üsulu-

nun işlənilməsi məsələləri araşdırılmışdır. O 
cümlədən, lazer şüasının operativ aşkarlan-
ması və uçuş aparatlarının lazer şüalanmasın-
dan qorunması metodu və alqoritmlər hazır-
lanmış, hərbi təyinatlı uçuş vasitələrinin lazer 
silahından qorunmasını təmin edən idarəet-
mə-ölçmə sisteminin funksional əməliyyat 
alqoritminin blok-sxeminin və funksional 
sxeminin işlənilməsi üzrə müsbət nəticələr 
əldə olunmuşdur. 

Tədqiqat işi məhvetmə vasitələrinin 
yarım aktiv lazer özüyönələn başlığının la-
yihələndirilməsi məsələlərinə də həsr edil-
mişdir. adarın yaradılması problemlərinin 
tədqiqi məsələləri həll olunmuşdur. Bu fəsil-
də ladar sistemlərinin optimallıq kriteriyası 
müəyyənləşdirilmiş, qurğunun blok-sxemi, 
funksional sxemi və əməliyyat alqoritmi, at-
mosfer turbulentliyinin lazer şüasına təsiri, 
eləcə də, lazer sensorunun e ektivliyinə təsir 
edən faktorlar tədqiq olunmuşdur.

Aparılan araşdırmalarda daşınan lazer op-
tik-elektron dəfetmə qurğusunun yaradılması 
problemləri həll edilmişdir. Aparılmış tə-
dqiqatlar nəticəsində lazerin dalğa uzunluğu-
nun ener i kriteriyası, habelə, atmosferin təsiri 
də nəzərə alınmaqla lazerin dalğa uzunluğu-
nun optimal seçilməsi üçün analitik nəticələr 
əldə edilmişdir. 

Tədqiqat işində hava, su və yer mühitində 
fəaliyyət göstərən döyüş robotlarının mövqe 
dəqiqliyinin yüksəldilməsi metodikası da iş-
lənilmişdir. GNSS sisteminin qəbuledicisi 
əsasında qurulan mövqe təyinetmə qurğuları-
nın müqayisəli təhlili nəticəsində göstərilmiş-
dir ki, naviqasiyanın inersial texniki vasitələ-
rindən fərqli olaraq, peyk vasitələri mövqe 
xətasını zamana görə akkumulyasiya etmir-
lər. Peyk və inersial vasitələrin birgə istifadə 
edilməsi imkan verir ki, inersial naviqasiya 

vasitələrinin göstərişləri dövri şəkildə korrek-
siya olunsun. 

Bütün bu deyilənlər yekun olaraq, belə bir 
qənaətə gəlməyə əsas verir ki, təqdim edilmiş 
kompleks tədqiqat işi müasir hərbi yönümlü 
elm sahələrinin tam şəkildə tələbləri səviyyə-
sindədir və müvafiq hərbi-texniki sahələrin 
daha da inkişafına xidmət edəcəkdir. 

Müəlli ər tərəfindən aparılmış funda-
mental tədqiqat işlərinin aktuallığını, elmi 
yeniliyini, genişmiqyaslı nəzəri və təcrübi 
əhəmiyyətini nəzərə alaraq, texnika elmləri 
doktorları, professorlar Natiq avadov, lçin 
İsgəndərzadə və Hikmət Əsədovun “Müasir 
hərbi döyüş sistemlərinin e ektivliyinin yük-
səldilməsi üzrə kompleks elmi tədqiqatlar” 
adlı fundamental araşdırma işlərinə lm sahə-
si üzrə Azərbaycan Respublikasının Dövlət 
Mükafatı verilməsini tövsiyə edirəm.

Al ksandr   
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Ermənistan Zəngəzurda yeni gömrük  
məntəqəsini nə məqsədlə yaradır?
ə əli i sə i ədə

Qeyd edək ki, layihədə  gömrük və logis-
tika mərkəzinin Sünik rayonunun Şəki kəndi 
yaxınlığında (Sisianın 7 kilometrliyində),  
Şimal- ənub magistralına bitişik ərazidə 7,7 
hektar torpaq sahəsində tikilməsi planlaşdırı-
lıb. 

rmənistan KİV-in məlumatına görə, 
sözügedən mərkəzin ərazisində nəqliyyatın 
giriş-çıxışı istiqamətində hərtərə i yoxlanıl-
ması, gömrük rəsmiləşdirilməsi, yükdaşıma-
ların rentgen müayinəsindən keçirilməsi üçün 
binalar, sərnişindaşımaların rentgen müayinə-
si platforması və digər infrastrukturlar yaradı-
lacaq. Giriş-çıxış istiqamətində çəkisi 100 ton 
olan 5 yol və 2 tərəzi də inşa olunacaq.  

Gömrük və logistika mərkəzi hər cür 
şəraiti olan laboratoriyanın yaradılması, sər-

nişin daşımalarının, kiçik ölçülü yüklərin 
yoxlanılması, insanların skan edilməsi üçün 
rentgen avadanlığının, HF radiostansiyala-
rının quraşdırılması və s. ilə  təchiz ediləcək. 
Mərkəzdə avtonəqliyyat vasitələrinin yox-
lanılması (yük və sərnişin avtomobillərinin 
rentgen müayinəsi daxil olmaqla) və yüklərin 
rəsmiləşdirilməsi üçün meydançalar yaradıla-
caq. Bir sözlə, layihənin reallaşdırılması ilə 
gələcək Şimal- ənub magistralı ərazisində 
malların gömrük rəsmiləşdirilməsi sürətlənə-
cək və  “bir pəncərə” prinsipi ilə daşınma 
üçün bütün zəruri icazələrin verilməsi gerçək-
ləşəcək.     

rmənistan hakimiyyəti belə bir mərkəzə 
zəruri ehtiyacı həm də onunla izah edir ki, bir 
sıra yüklər sərhəddə deyil, ölkə daxilindəki 
gömrük anbarlarında rəsmiləşdirilir. Belə özəl 
anbarlar isə hər yerdə fəaliyyət göstərmir və 
heç də orada həmişə lazımi gömrük nəzarəti 
həyata keçirilmir.  

Beləliklə, erməni rəsmilərinin fikrincə, 
gömrük və logistika mərkəzi fəaliyyətə baş-
layandan sonra Şimal ənub magistralının 
Sisian Qacaran hissəsi, yəni, İran sərhədin-
dən rmənistana qədər olan mövcud yol xey-
li qısalacaq: Qacarandan Sisiana qədər olan 
məsafə 118 kilometrdən 60 kilometrə enəcək, 
orta gediş sürəti isə 50 kilometrdən 100 kilo-
metrədək yüksələcək. 

Magistral üç hissəyə bölünür: şimal, 
mərkəzi (Bərgüşat tuneli) və cənub. AYİB-in 
krediti ilə magistralın 24,2 kilometrlik  cənub 
hissəsində (Qacaran Barguşad tuneli)  5 kiçik 
tunel və 11 körpü tikiləcək. Planlaşdırılmaya 
əsasən, tikinti 2030-cu ilin noyabrında başa 
çatdırılacaq. 

rməni mütəxəssislərinin fikrincə, Sünik-
də yeni Sisian Kacaran avtomobil magistralı 
ölkə tarixində ən böyük yol tikintisi layihəsi-
dir. mumi dəyəri, təxminən, 1 milyard dollar 
qiymətləndirilən layihə çərçivəsində 27 körpü 
və 9 tunel tikiləcək. Bu yolun digər hissələ-
rinin tikintisini isə Avropa İnvestisiya Bankı,  
Asiya İnkişaf Bankı   və rmənistan hökuməti 
tərəfindən maliyyələşdiriləcək. 

rmənistanın “168.am” nəşrinin yaydığı 
məlumata əsasən, hökumətin qərarına əsasən, 

əngəzur vilayətində belə mərkəzin yaradıl-
ması prioritet məsələdir, çünki bu bölgədə iki 
müvəqqəti saxlama anbarı olsa da, onların 
kifayət qədər ərazi və tikinti şəraiti, o cüm-
lədən vilayət ərazisində xarici malların döv-
riyyəsinin gömrük xidmətinin səmərəli təşkili 
məqsədilə gömrük nəzarətinin həyata keçiril-
məsi üçün zəruri həcmdə texniki avadanlıq 
yoxdur. 

əngəzurda bu yeni mərkəzin tikintisi 
üçün ayrılan kredit və qrant vəsaitlərinə r-
mənistan hökumətinin ƏDV öhdəliklərinin 
yerinə yetirilməsinə yönəldiləcək birgə ma-
liyyələşdirməsi daxil deyil. Birgə maliyyələş-
dirmə 2,4 milyon avro təşkil edəcək ki, bunun 
da 2  milyon avrosu kredit vəsaitləri, 0,4 mil-
yon avrosu isə qrant vəsaitləri olacaq. 

rmənistan ilə AYİB arasında “ əngəzur 
Gömrük və ogistika Mərkəzinin kredit sazi-
şi” layihəsi rmənistan üçün əlavə maliyyə 
öhdəliklərinə səbəb olacaq. Mərkəzin inşası 
Avropa İttifaqının  rmənistan üçün iqtisadi 
və investisiya proqramı ilə planlaşdırılır və 
hazırda xarici iqtisadi fəaliyyət üçün xidmət 
mərkəzlərinin yaradılması üzrə qəbul edilmiş 
proqramın tərkib hissəsidir”,  deyə nəşr bil-
dirib.

lə  ka a na ə dim edilib
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rmənistan son zamanlar Rusiya ilə 

əlaqələrini zəi ədərək Avropa ilə yaxın-
laşmaq istiqamətində davamlı addımlar 
atır. Bu, uzun müddət əməkdaşlıq etdiyi və  
fəaliyyəti daha çox siyasi motivlərlə idarə 
olunan Avropa Yenidənqurma və İnkişaf 
Bankını  da “həvəsləndirir”. 

Bankın rmənistana 2030-cu ilə qədər 
loqistika təyinatlı layihələr üçün böyük 
həcmdə kreditlər ayırmasına dair planla-
rı da bu “istəkdən” qaynaqlanır. Ancaq bu 

seçimin nə qədər uğurlu olacağını zaman 
göstərəcək. Rusiya rmənistan münasibət-
lərində yaranmış gərginliyin nə ilə yekun-
laşacağı da heç kəsə bəlli deyil. Avropa da 
daxil olmaqla bütün dünyada hər kəs çox 
yaxşı bilir ki, rmənistan çar Rusiyası tərə-
findən Azərbaycan torpaqlarında yaradılmış 
bir dövlət, daha doğrusu, Rusiyanın ənubi 
Qafqazda forpostudur. Yəni, rmənistanın 
Rusiya qarşısında yazılmamış bir öhdəliyi 
var. Bu öhdəlikdən boyun qaçırmaq nə qə-
dər realdır  Bunu yaxın zamanda, şübhəsiz 
ki, hər kəs görəcək. 

rmənistanın kredit hesabına göm-

rük-logistika mərkəzini Şərqlə Qərbin maraq 
dairəsində olan əngəzur dəhlizinin keçə-
cəyi Mehridə və ya ona çox yaxın olan bir 
ərazidə deyil, 180 kilometr şimalda tikməkdə 
məqsədi nədir  Şübhəsiz ki, rmənistanın bu 
“seçimi” Azərbaycan və Türkiyənin əngə-
zur dəhlizi ilə bağlı planlarına qarşı atılan 
addımlar kimi dəyərləndirilməlidir. 44 gün-
lük Vətən müharibəsində ağır məğlubiyyət-
dən sonra  10 noyabr anlaşmasında nəzərdə 
tutulmuş kommunikasiyaların açılmasına 
dair öhdəlikləri yerinə yetirmək istəməyən 

rmənistan ötən müddətdə hər dəfə Mehri 
yolunun açılması məsələsi ortaya çıxdıqda 
Azərbaycanla Naxçıvanı birləşdirəcək yo-
lun bu istiqamətdə deyil, digər marşurutları 
təklif edib. Görünən budur ki, rmənistan bu 
məsələdə hələ də öz oyununu oynayır. 

rmənisatan Rusiya ilə münasibətlərin-
də yaranmış gərginliyin nə ilə nəticələnəcə-
yindən dolayı anlamalıdır ki, Azərbaycan 
və Türkiyənin dominant olduğu bir bölgə-
də onun bu gedişlərinin heç bir perspektivi 
yoxdur və bu addımlar mahiyyət etibarilə 
sülhə deyil, daha çox bu gün ölkədə çılğın-
lıq edən revanşistlərin baxışlarına xidmət 
edir. 

rmənistanın bu gün regionda nə Şərqə, 
nə də Qərbə çıxışı yoxdur. Şimal istiqamə-
tində isə torpaq iddiaları ilə mütəmadi ra-
hatsız etdiyi Gürcüstan yerləşir. Bu dövlətin 
yeganə ənuba  İrana çıxışı var. Qərblə 
hərbi ittifaqını dərinləşdirmək səbəbindən 
isə İranla da münasibətlərində sərinlik ya-
ranan rmənistan reallıqları olduğu kimi 
dəyərləndirə bilməzsə, onun bir dövlət kimi 
sonunun nə ilə yekunlaşacağına heç kim tə-
minat verə bilməz. 

ks er  rə i

Azərbaycan nümayəndə heyəti 
Mərakeş Krallığında səfərdədir

Mərakeş Krallığının Audiovizual Kommunikasiya üzrə Ali qurumunun rəhbəri 
xanım Lətifə Axarbaşın dəvəti ilə Azərbaycan nümayəndə heyətinin bu ölkəyə 
səfəri başlayıb. 

Audiovizual Şuranın sədri İsmət 
Səttarov, AZƏRTAC-ın İdarə Heyətinin 
sədri Vüqar Əliyev və Medianın İnkişafı 
Agentliyinin İcraçı direktoru Əhməd İsma-
yılovun daxil olduğu nümayəndə heyəti 
L.Axarbaşla görüşüb.

örüşdə iki ölkənin aidiyyəti qurumla-
rı arasında əməkdaşlığın cari durumu və 
gələcək perspektivlərinə dair fikir müba-
diləsi aparılıb. Həmçinin media sahəsin-
də tənzimləmə məsələləri, qanunvericilik, 
birgə layihələr və s. kimi məsələlərə də 
toxunulub.
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Zəfər təntənələrin mübarək, əziz Şuşa...
Otuz dəfədən çox xarici səfərdə, yüzlərlə şəhərdə olsam da, indiyədək bu hissləri 
ikicə dəfə yaşamışdım. Birincisində, sərhədi adlayıb Təbrizə doğru gedəndə ürə-
yim asıldığı yerdə dura bilmirdi. “Təbrizi görməyə tələsirdim” sözləri həmin an-
dakı əhvalımı tam ifadə edə bilməz. İkincisində, Ər-Riyaddakı “Mariott” otelindən 
çıxaraq, Məkkəyə doğru yol alanda elə bilirdim ki, müqəddəs məkana bir neçə 
saat gec çatsaq, ürəyim sözümə baxmayacaq. İndi də Şuşanın yolu sanki okean-
lardan, səhralardan, Elbrusun zirvəsindən keçirdi. Bir tərəfdən də, may ayına xas 
olmayan qatı duman vəziyyəti qəlizləşdirirdi. 

Duman döngələri, eniş-yoxuşu elə gö-
rünməz eləmişdi ki, yolun son 30 kilomet-
rini, sanki, piyada gedirmiş kimi, yavaş-ya-
vaş irəliləyirdik. Yaxşı ki, şəhərə çatanda 
hava bir qədər açılmışdı. Elə xalqımızı 
bu torpaqlara qaytaran yol da 30 il idi ki, 
məkrli qüvvələrin yaratdığı siyasət dumanı 
içərisində idi. 

* * *
Şuşaya yaşıl köynəklə getmişdim. 

Qorxurdum, hər tərəf gözümə şəhid qanı 
rəngində görünə. edib gördüm qalanın 
köynəyi daha yaşıl, libası daha əlvan, 
əyin-başı 30 il arzuladığı kimidir. Dedim: 
cah-cəlalın, təmtərağın mübarək, Şuşa! 
Amma, elə bil ki, şəhid qanını tapdala-
yacağımdan ehtiyatlanaraq gəzməyə 
qorxurdum...

* * *
Bu şəhərdə bir çiçəyə baş əydim. 

O çiçək Xarıbülbül olmasa belə, mə-
nim istədiyim, arzuladığım qədər gözəl 
idi. Təəssüf ki, adını bilmədim. 4 il əv-
vələ qədər mən üzgün olanda o çiçək 
də küskün idi, yəqin ki. İndi hər ikimizin 
əhvalı göylərdədir. Şəxsən mən 120-170 
qan təzyiqimi Bakıda qoyub getmişdim. 
Şuşada canımın bu problemindən əsər- 
əlamət yox idi. Həkimlərin dediyinə görə, 
hipertoniyalı adamın yüksək dağa qalxma-
sı təhlükəlidir. Sən demə, Şuşanın dağla-
rı... o dağlardan deyilmiş. Nə olsun ki, başı 
dumanlıdır. 

* * *
Qalada qulağıma Cabbar əminin səsi 

gəldi. “ ülə-gülə”ni oxuyurdu. Sanki tor-
pağa, daşa, təbiətə, gülə-çiçəyə naməh-
rəm olan murdar yadların bu diyara gəl-
məsinə etiraz edirmiş kimi deyirdi:

ar am şam bən şələr bi məsin  
ar əlibən l an nda məsin

Xar gəlmişdi, Cabbar əmi. 30 il gülün 
yanında ötdü və sonra Azərbaycan əsgəri 
onu “iti qovan kimi qovub gorbagor” elədi. 
Daha bu tərəflərə baxa bilməyəcək. Rahat 
yatın hamınız, ruhunuz şad olsun!

Şuşada addımlayanda atamın bu 
şəhərin işğalının 5 ili tamam olan gün-
lərdə dediyi sözləri xatırladım:  “Heydər 
Əliyev bərk dirəşib. O, Qarabağı qaytara 
bilər. Hayıf ki, təkdir. Ermənilərə kömək 
edənlər bizi təkləyirlər. Kaş Qarabağ azad 
edilə, mən yenə də oralara gedə biləm. 
(Atam təkcə Şuşada yox, Qarabağın ək-
sər şəhərlərində, həm də, dəfələrlə olmuş-
du)”. Amma bu günləri görmədi və Şuşaya 
gedə bilmədi. 

İndi mən yaşıma və səhhətimə görə 
Şuşaya özüm gəlməmişəm, oğlum Natiq 

gətirib. Həm də təkcə Şuşaya. Heydər Əli-
yevin oğlu isə təkcə xalqımızı deyil, dün-
yadakı bütün dostlarımızı, tərəfdaşlarımızı 
Şuşaya gətirdi. Həm də təkcə Şuşaya yox, 
işğaldan azad edilmiş bütün şəhər, kənd, 
oymaq, obalarımıza. 

* * *
Şuşa haqqında mənə ən müfəssəl mə-

lumatları ötən əsrin 90-cı illərində Əmək-
dar rəssam, İrəvanda doğulub böyümüş 
görkəmli ziyalı, Adriatik dənizi sahillərində 
partizan Mehdi Hüseynzadədən rəssamlıq 
dərsi almış Cabbar Quliyev danışmışdı. 
Bu isə o demək idi ki, Şuşa Bakıda, ən-
cədə, İrəvanda, Naxçıvanda, Urmiyada, 
Dərbənddə doğulmasından asılı olmaya-
raq, bütün azərbaycanlıların mübarək ün-
vanıdır. Cabbar müəllim Şuşaya olan sev-
gisini çox dəyərli tablolarında göstərmişdi. 

Qalada (tanıdığım şuşalıların əksəriy-
yəti şəhərin adını çəkmir, özlərinin Qala-
dan olduqlarını deyirdilər) qapısını açıb 
içəri keçdiyim ilk ünvan Azərbaycan Milli 
Xalça Muzeyinin Şuşa filialı oldu. Orada 
çox dəyərli fakt və məlumatlarla tanış ol-
dum. 

... Xatırladım ki, bir neçə il əvvəl ailə üzv-
lərimizlə birlikdə Bakıda Azərbaycan Milli 
Xalça Muzeyini ziyarət edəndə çox qürur-
verici faktla tanış olmuş və mətbuatda fəxr-
lə söz açmışdım. Söhbət ondan gedirdi ki, 
üzərinə Azərbaycan dilində kiril əlifbası ilə  
“1 yanvar 1971-ci il, Sərvərə anadan 

əbədi yadigar ad günü hədiyyəsi” sözləri 
yazılmış xalçanı işğalçı ermənilər hər yer-
də “Antik Ermənistan – Qarabağ xalçası” 
adı ilə təqdim edirlərmiş. Mütəxəssislərin 
“Bağçada güllər” adlandırdığı həmin xalça 
2017-ci ilin fevral ayında ABŞ-ın Los-An-
celes şəhərində keçirilən hərracda da 
satışa bu ad ilə çıxarılıbmış. Əslən azər-
baycanlı olan Amerika vətəndaşı Elşad 
Tahirov bu sənət incisini öz şəxsi vəsaiti ilə 
satın alaraq Azərbaycan Milli Xalça Muze-
yinə hədiyyə edibmiş”. İndi həmin xalça ilə 
Şuşada da salamlaşdım. Vətənə qayıdışın 
mübarək, “Bağçada güllər” xalçası!

Sabiq Ombudsman Elmira Süleyma-
novanın hədiyyə etdiyi uzun döşəmə xal-

çası da olduqca diqqətçəkən idi. Mənim 
üçün ən diqqətçəkən fakt isə ondan ibarət 
idi ki, işğaldan azad edilmiş ərazilərimiz-
də fəaliyyəti bərpa edilmiş obyektlərdən 
birində “Xatirə” kitabına ürək sözlərimi ya-
zırdım. 

Saatlı məscidində də olduq, Yuxarı 
övhər ağa məscidində də (yaşıma görə 

mənə məscidlərdə foto çəkdirməyə icazə 
verdilər), Şuşa qalasında da (Qalanın 
ikinci qatındakı mazğalların önündə və 
“ əncə qapısı”nda çəkdirdiyimiz fotolar-
da duman bizdən qabaqda görünür), Xan 
qızı bulağından su içdim (5-6 ildir ki, Bakı-
da çayın ümidinə qalmışam, su içmirəm), 
Bakıda dəfələrlə söz açdığım yaralı hey-
kəllərlə Şuşada da görüşdüm, İnzibati 
binanın möhtəşəmliyini alqışladım, sər-
gi-qalereya binasının memarlıq üslubu-
na və gözəlliyinə heyran oldum. Amma 
ən kövrək hissləri “Mən cahan mülkündə 
mütləq doğru halət görmədim” – deyən 
ustadın məzarı önündə yaşadım. Təkcə 
məqbərənin önündə yox, məzarın yanında 
da şəkil çəkdirdim. 

Vaqifin məqbərəsi olan həyətdə – ge-

niş meydandır – bir bülbül gah şairin sağ 
tərəfindəki güllərin üstünə, gah da soldakı 
cökə ağacına qonur, gah yox olur, gah da 
yenidən gəlirdi. Vəhşi ermənilərin xaraba-
ya çevirdiyi binaların həyətində isə nəinki 
bülbül, heç sərçə, sağsağan da görmədim. 

* * *
Biz Cıdır düzünə gələndə orada 2 gün 

əvvəl keçirilmiş festival üçün hazırlanan 
nəhəng səhnənin metal konstruksiyaları, 
bir də minlərlə dekorativ dibçək gülləri qal-
mışdı. Cıdır düzündən dağlara, qayalara, 
dərələrə baxmaq istəyənlər isə ucsuz-bu-
caqsız “duman gölü”ndən başqa heç nəyi 
görə bilmirdilər. Orada yaşlı bir qadının ya-
nındakı kişiyə (onlar da turistlər idi) verdiyi 

sual da mənim üçün maraqlı oldu, kişinin 
cavabı da. 

– Arif Babayev doxsan yaşında “Ay 
bəri bax!” mahnısını bu səhnədə oxumuş-
d u ?  

– Ay qız, o gün Arifi oxudan Şuşanın 
havası idi. O yaşda adam Bakıda elə oxu-
ya bilər? 

* * *  
Cənab Ali Baş Komandanımız işğal-

dan azad edilmiş ərazilərimizdə dövlət 
bayrağımızı qaldıra-qaldıra gedəndə mən 
bir yazıya sərlövhə vermişdim: “Bayraqla-
rın paradı”. İndi Şuşadan ayrılanda yolun 
kənarındakı yoxuşlarda, kiçik talalarda 
açılmış çiçəkləri görəndə konkret sərlövhə 
tapa bilmədim. Anlamadım ki, o mənzərə 
rənglərin festivalı idi, yoxsa güllərin “Yal-
lı”sı.

“Zəfər yolu”nun bəzi hissələrini dağı, 
qayanı yararaq çəkiblər. Həmin yerlərdə 
yolun kənarında, sanki, divar görünür. 
Havanın dumanlı olmasını axşam düş-
məsi bilən bir tülkü yola çıxdı və maşının 
yaxınlaşdığını görəndə “divara” dırmaş-
mağa cəhd etdi. Üç cəhddən sonra qalxa 

bilməyəcəyini biləndə yolun kənarı ilə qaç-
mağa başladı. Ürəyimdə dedim, qaç, tül-
kü, daha qalxa bilməyəcəksən. Revanşist 
olmayıb, neyləsəniz də, qalxa bilməyəcək-
sən. Çıxış yolun qaçmaqdadır. 

* * *
Şuşadan ayrılıb Füzuli tərəfə gedən-

də bir yanda viranəyə çevrilmiş və mina-
lanmış 100 hektarlarla köhnə üzümlüklər, 
digər tərəfdə nizamına oğlumun da mat 
qaldığı yeni salınmış bağlar, bir yanda 
Qarabağın bu həndəvərinə həyat gətirə-
cək Köndələnçay su anbarı, digər yanda 
Füzuli Beynəlxalq Hava Limanı, bir damı, 
daşı, darvazası, var-dövləti talan edilmiş 
Qarabağ evlərinin “ağzı heyrətdən açıq 
qaımış” adama oxşayan divarları, bir 
tərəfdə isə dam örtükləri müxtəlif rəng-
lərdə olan yeni binalar görünürdü. Mən o 
binaların dam örtüklərinin rəngini Bakıda 
söhbətini yazdığım Qazinin sinəsindəki 
orden-medalların rənginə bənzətdim. Elə 
bildim ki, o yerlər döyüşdən qalib çıxmış 
cüssəli Azərbaycan əsgəri, həmin rəng-
bərəng dam örtükləri isə onun təltifləridir. 

Bizi aparan yol Füzuli şəhərindəki 
möcüzəli dərəcədə gözəl görünən çox-
saylı yeni yaşayış binalarının yanından 
keçir. Füzulidə duman olmadığına görə, 
o binalara rahatlıqla baxa bilirdim. Beşinci 
mərtəbənin eyvanından yaraşıqlı yeniyet-
mə bir qız boylanırdı. Ürəyimdə dedim: 
Bax, boylan, qızım, nəvəm. Bir gün deyə-
cəksən ki, eyvana çıxdım, gördüm yar 
gəlir. Deyəcəksən, İnşallah! Ulu öndəri-
miz Heydər Əliyev sənin baba-nənələrinə 
demişdi ki, siz Füzuliyə qayıdacaqsınız və 
orada xoşbəxt həyat yaşayacaqsınız. Qa-
yıtmısınız, Allaha şükürlər olsun! Xoşbəxt 
həyatınız isə hələ qabaqdadır. 

tti a  Ə ƏY   
Əməkdar jurnalist 

ak   li  şa  ak  
 ma   il 

Sə ər d lar

Azərbaycanda əhalinin içməli suya 
olan tələbatını və kənd təsərrüfatının 
ehtiyacını ödəmək üçün potensial 
baxımından kifayət qədər su ehtiyatları 
yoxdur. Hazırda Cənubi Qafqazdakı su 
ehtiyatlarının cəmi 15 faizi Azərbay-
candadır. Bu səbəbdən içməli, suvarma 
və texniki su ilə bağlı problemlər ya-
ranır. Bununla bağlı akademik H.Əliyev 
adına Coğrafiya İnstitutunun torpaq 
ehtiyatları coğrafiyası şöbəsinin müdiri 
İsmayıl Quliyev bildirdi ki, Azərbaycan 
su ehtiyatı çox az olan ölkələr sırasın-
dadır. “Əsas çaylarımız Kür və Arazdır. 
Kürün bir çox qolları Türkiyə, Ermənis-
tan və Gürcüstandan qidalanır. Həmin 
respublikalarda, o cümlədən Azərbay-
canda çayın suyundan kənd təsərrüfatı, 
sənaye və məişətdə istifadə olunur. 

Ölkəmizdə formalaşan suyun cəmi 
2,5 faizi içməli sudur, 70 faizdən çoxu isə 
suvarmada istifadə olunur. Ən çox suva-
rılan ərazilər taxıl və pambıq sahələridir. 
Hər il əkin sahələri genişlənsə də, su eh-
tiyatı azalır. Təəssüf ki, müasir texnologi-
ya ilə təchiz olunan suvarma sistemləri 
olduqca azdır. Suyun çox hissəsi torpaq 
dibli kanallarda itkiyə getdiyindən torpaq 
sahələrinin şoranlaşmasına səbəb olur. 

Bundan başqa, hər il qonşu ölkələr-
dən daxil olan yerüstü sular da azalır. 
Digər tərəfdən qolobal istiləşmə bilava-
sitə atmosfer yağıntılarının və su ehtiyat-
larımızın miqdarının azalmasına gətirib 
çıxarır. Mütəxəssuslərin qiymətləndir-
mələrinə görə, bu səbəbdən su ehtiyat-
larımız 10–15 faiz azalıb. Nəticədə, Kür, 
Araz və Samurda vəziyyət ürəkaçan 
deyil. Məsələn, Kür çayının doluluğu 27 
faiz azalıb. Onun səviyyəsi o qədər aşağı 
düşür (2020-ci il) ki, yay aylarında çay-
da şirin su ehtiyatı tükənir və Xəzərdən 
çaya axan duzlu su bu ərazilərdə içmə-
li su problemi yaradır. Ümumiyyətlə, bu 
məsələ 15 ildən çoxdur ki, aktuallaşıb. 
Eyni vəziyyət digər çaylarımıza da aiddir: 
Araz çayında doluluq 34,58 faiz, Samur 
çayında 21,8 faiz, Qanıx çayında isə 
9,17 faizdir. Qafqazın şərq yamacından 
tökülən xırda çayların suyu yay aylarında 
Xəzər dənizinə gedib çatmır”.

İ.Quliyevin sözlərinə görə, iqlim də-
yişməsi yalnız aran rayonlarına deyil, 
dağlıq ərazilərə də təsir edir. “Vaxt vardı 

ki, su ilə bağlı narahatlıqlar Aran bölgələ-
rində müşahidə edilirdi. Artıq indi bizə 
müraciətlərin bir qismi dağ kəndlərindən-
dir. Yardımlı, ədəbəy və Qəbələnin dağ 
kəndləri bulaqları ilə məşhur idi. Bu gün 
həmin bulaqların suyu azalıb. Quruyan 
bulaqlar da az deyil. Yağış suyu və qar 
azaldığından dağ rayonlarında ekolo i ta-
razlıq pozulub”. 

İ.Quliyev daha sonra bildirdi ki, Kür 
və Araz çayları həm də Azərbaycanda 
şirin suyun əsas təchizatçılarıdır. Sənaye 
obyektlərinin texniki suya tələbatının tə-
min olunmasında əsas rol oynayırlar. 

Alimin qənaətinə görə, ölkəmizdə iç-
məli və texniki suyun ən az olduğu ərazi 
Abşeron yarımadasıdır. Vaxtilə bu ərazi-
də ovdanlar, quyular olub. Artıq onların 
suları da şoranlaşıb. Bu gün Abşeron 
yarımadasına içməli, suvarma və texniki 
su kənardan gətirilir. Məsələn, Taxtakör-
pü su anbarı suvarma işləri ilə bərabər, 
Bakının içməli su ilə təmin edilməsində 
mühüm rol oynayır. Taxtakörpü–Ceyran-
batan su kanalının çəkilməsi isə Ceyran-
batan su anbarında suyun səviyyəsinin 
lazımi ölçüdə saxlanmasına şərait yara-
dır. 

Oğuz–Qəbələ–Bakı su kəməri ilə 
Bakı şəhərinə özüaxımlı re imdə verilən 
su Abşeron, Yasamal, Nəsimi və Səbail 
rayonlarının bir hissəsini, eləcə də ma-
gistral xəttin marşrutu boyu yerləşən bəzi 
kəndləri təmin edir. Kür çayı və Şollardan 
da Abşeron yarımadasına su gətirilir. Bu 
mənbələr bu gün yarımadanın suya olan 
tələbatını təmin edir, amma 10-15 il son-
ra problem yarana bilər. Çünki əhalinin, 

sənaye obyektlərinin və turizm potensia-
lının böyük əksəriyyəti Abşeron yarıma-
dasındadır. 

Ən çox su ehtiyatı isə Qarabağdadır. 
Azərbaycanın yerli su ehtiyatlarının 25 
faizi bu ərazidə formalaşır. Su resursları-
nın əsas xüsusiyyəti, müsbət tərəfi odur 
ki, bunlar daxili mənbələr hesabına for-
malaşırlar.

Su ehtiyatlarından səmərəli 
istifadə olunmalıdır

 Çaylarda sululuğun və yağıntıların 
xeyli azalması, digər tərəfdən, əhali-
nin sürətli artımı, ölkə iqtisadiyyatının, 
o cümlədən kənd təsərrüfatının inkişafı 
respublikanın su təhlükəsizliyinin təmin 
edilməsi istiqamətində təxirəsalınmaz 
tədbirlərin həyata keçirilməsini şərtlən-
dirir. Buna görə də suvarma sistemində 
sulardan daha düzgün və səmərəli isti-
fadə olunması vacibdir. Bununla bağlı  
İ.Quliyev bildirdi ki, ilk növbədə məhdud 
su ehtiyatları şəraitində ölkənin su təc-
hizatı sistemi daha da yaxşılaşdırılmalı, 
ekosistemin inkişafı ilə uyğunluğu təmin 
olunmalı və bu məqsədlər üçün innova-
siyaların tətbiqi təşviq edilməlidir. “Həm 
təbiətimizi, həm kənt təsərüfatımızı, həm 
də məişətimizi qorumaq üçün iki yolumuz 
var. Birincisi, mövcud su ehtiyatları inteq-
rasiyalı idarə olunmalıdır. Bunun üçün 
yağıntı suları yığılıb saxlanılmalı və tələ-
batın çox olduğu yay aylarında səmərəli 
istifadə olunmalıdır. 

Çıxış yollarından biri də kiçik və böyük 
su hovuzları (su anbarları, su qovşağı, 

sututarlar) yaradılmasıdır. Ölkəmizin əra-
zisində təqribən 140-dan çox su anbarı 
var. Ən böyük su anbarı Mingəçevirdə 
yerləşir.  Hazırda Qəbələ – Şəki zonasın-
da yeraltı anbar tikilir. Son illər istifadəyə 
verilmiş və ümumi su tutumu 456 milyon 
kubmetr olan 4 su anbarı – Taxtakörpü, 
Şəmkirçay, Tovuzçay, öytəpə su anbar-
ları suyun idarə olunmasına hesablanıb. 
Artıq işğaldan azad olunmuş ərazilər-
də də bir neçə su anbarı  (Xaçınçay və 
Köndələnçay su anbarı) istifadəyə verilib. 
Həkəriçay və Bərgüşadçay üzərində yeni 
anbarların tikintisi nəzərdə tutulur.

Su ehtiyatlarından səmərəli istifadə et-
məyin digər yolu qənaət mexanizmidir. Bu 
məqsədlə yeni texnologiyalardan istifadə 
edilir. Artıq son zamanlar böyük təsər-
rüfatlar pilot suvarma, damcılı və çiləmə 
suvarmadan istifadə edirlər. Bu, haradasa 
suya 50-60 faiz qənaətə gətirib çıxarır. 

Eyni zamanda, çirkab sularının tə-
mizlənərək yenidən istifadə edilməsi də 
gündəmdədir. Hovsan təmizləyici qur-
ğularında pilot layihə həyata keçiriləcək. 
Bizim işğaldan azad olunmuş ərazilər-
də “ağıllı layihə”lər icra olunacaq. Emal 
olunmuş tullantı və yağış suları təmizlən-
dikdən sonra təkrar istifadəyə veriləcək.  
Bu məqsədlə Ağdamda təsdiqlənmiş la-
yihəyə uyğun olaraq, həm tullantı, həm 
də yağış sularını təmizləmə qurğuları ti-
kiləcək. Suyun mənbələrdən götürülməsi 
və idarə edilməsi SCADA sistemi vasitəsi 
ilə həyata keçiriləcək.

Su itkisinin qarşısını almaq üçün 
görülən tədbirlərdən biri də kanalların 

yenidən qurulmasıdır. Hazırda Şirvan su-
varma kanalı yenilənir. Azərbaycan Pre-
zidenti İlham Əliyev bununla bağlı deyib: 
“Son illər ərzində Azərbaycanda həyata 
keçirilən infrastruktur layihələri arasında 
bu layihənin xüsusi əhəmiyyəti var. Çünki 
Yuxarı Şirvan suvarma kanalı uzun illərdir 
fəaliyyət göstərir. Kanal torpaq məcralıdır 
və illər keçdikcə kanalın böyük hissəsi 
sıradan çıxıb. Təbii olaraq bu da itkilərə 
səbəb olub, su itkiləri kifayət qədər çox-
dur. İtkilərə və su sızmalarına görə ətraf 
torpaq sahələri şoranlaşmış, əkin üçün 
yararsız vəziyyətə düşmüşdür.”

Qarabağ kanalı da yenidən qurula-
caq. Onun inşası ilə əlaqədar texniki-iq-
tisadi əsaslandırma aparılacaq və bunun 
nəticəsində yeni layihə işlənib hazırlana-
caq. Kanalın inşasına gələn ildən baş-
lanılacaq. ələcəkdə yarana biləcək su 
qıtlığı probleminin e ektiv həlli məqsədi 
ilə Xəzər dənizinin suyunun içməli su sə-
viyyəsinə qədər təmizləməsi də diqqət 
mərkəzindədir. İndi bu layihə üzərində iş 
aparılır. Layihə həyata keçiriləndən son-
ra Xəzər dənizinin suyundan həm suvar-
ma üçün, həm də içməli su kimi istifadə 
ediləcək. 

Beləliklə, bu gün həyata keçirilən qa-
baqlayıcı tədbirlər gələcəkdə su ilə bağlı 
ciddi problemlərlə qarşılaşmamaq üçün 
çox önəmlidir. Unutmayaq ki, su sərvət-
dir, onu itirmək olmaz. Hər qorunan dam-
cı gələcək nəslimizə ərmağandır.

n an Ə ƏN Y   
XQ

Suyumuz kəsilməsin, agacımız qurumasın!əbiə in ara
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Bugündə dünənin mənəvi xəzinələri
Bu ilki beynəlxalq gün “Muzeylər, təhsil və tədqiqat” mövzusuna həsr edilib

Artıq yarım əsrə yaxındır ki, dünyanın muzey işçilərinin bayramı qeyd olunur. 
Xalqlar arasında mədəni mübadilə və əməkdaşlığın inkişafına kömək şüarı ilə 
keçirilən bu gündə muzeylər mənəvi dəyərləri toplayan, qoruyan və təbliğ edən 
müəssisələr kimi layiqincə qiymətləndirilir.

Azərbaycanda da muzeylər cəmiyyə-
tin həyatında çox mühüm rol oynayır. Düz 
105 il əvvəl – 1919-cu ildə dövlət səviy-
yəsində təməli qoyulmuş ilk milli muzey  
Azərbaycan Dövlət Muzeyi kimi fəaliyyətə 
başlayıb. Sonra onlarla muzey yaradılıb.  
2000-ci il martın 24-də “Muzeylər haqqın-
da” AR Qanunu qəbul olunub. Hazırda 
ölkəmizdə 60-a qədər ümumi və xatirə 
muzeyi, 72 tarix-diyarşünaslıq muzeyi və 
30-dan artıq ev-muzeyləri mövcuddur. 

Ulu öndər Heydər Əliyev respubli-
kada muzeylər şəbəkəsinin genişləndi-
rilməsini, onun maddi-texniki bazasının 
gücləndirilməsini daim diqqətdə saxlayıb. 
Azərbaycan mədəniyyətinin görkəm-
li simalarının memorial-xatirə, mənzil, 
bölgələrdə tarix-diyarşünaslıq muzeyləri 
məhz ulu öndərin şəxsi təşəbbüsü sayə-
sində yaradılıb. Hazırda ölkəmizin bütün 
şəhərlərində Heydər Əliyev Mərkəzlərinin 
mövcud olması muzey işinə son dərəcə 
həssaslıqla yanaşmış dahi şəxsiyyətin 
tam halal haqqıdır.   

Qarabağ və Şərqi Zəngəzurun 30 il-
lik işğalı zamanı əzəli yurd yerlərimizdə-
ki Azərbaycan muzeyləri də vandalizmin 
qurbanı olub. Həmin  ərazilərdə qalan 

762 mədəniyyət abidəsi və 1431 mədə-
niyyət müəssisəsi dağıdılıb.   Erməni fa-
şistləri 22 muzeyi, 4 rəsm qalereyasını 
yoxa çıxarıblar. Keçmiş SSRİ-də yeganə 
olan Ağdam Çörək Muzeyi şəhərin bom-
balanması zamanı tamamilə yerlə-yek-
san olub. Təkcə Şuşada 8 muzey fəaliy-
yət göstərirdi. Hamısının eksponatlarını 
ermənilər yağmalayaraq,  ərazidən çıxa-
rıblar. 44 günlük Zəfər yürüşündən sonra 
Qarabağdakı muzeylərimizin də yaraları 
sağaldılır. Əlavə olaraq, İşğal və Zəfər 
muzeyləri yaradılır, özü də açılış məra-
simlərində Prezident İlham Əliyev şəxsən 
iştirak edir. 

“Xalqımızın ən qədim zamanlardan 
müasir dövrədək tarixini və mədəniyyəti-
nin inkişaf yolunu əks etdirən Azərbaycan 
muzeyləri ölkəmizdə zəngin mədəni irsin 
qorunması və təbliğ olunması işində mü-
hüm rol oynayır”, – deyən dövlət başçı-
mız     bu sahəyə daim qayğı göstərir. 

Birinci vitse-prezident Mehriban 
Əliyevanın rəhbərliyi altında fəaliyyət 
göstərən Heydər Əliyev Fondu tərə-
findən muzeynlərimizin inkişafına dair 
görülən işləri də xüsusi vurğulamaq la-
zımdır. Mehriban xanımın böyük zəhməti 

sayəsində “Şirvanşahlar Sarayı Komp-
leksi”, Qız qalası və Qobustan Milli Ta-
rix-Bədii Qoruğu, “Xan Sarayı ilə birgə 
Şəkinin tarixi mərkəzi” UNESCO-nun 
Dünya İrsi Siyahısına daxil edilib. Fon-
dun həyata keçirdiyi müxtəlif layihələr 
çərçivəsində Qarabağ muzeyləri haqqın-
da məlumatlar mötəbər beynəlxalq təş-
kilatlara çatdırılıb. Hazırda ölkəmizdə 
fəaliyyət göstərən muzeylər və onların 
ekspozisiyaları vasitəsilə azərbaycançı-
lıq məfkurəsi uğurla təbliğ edilir. 

Mədəniyyət Nazirliyinin Muzey Mərkə-
zi paytaxtımızın ən böyük mədəniyyət 
mərkəzlərindən biridir. Muzeyin binasında  
Azərbaycan Dövlət Musiqi Mədəniyyəti 
Muzeyi, C.Cabbarlı adına Azərbaycan 
Dövlət Teatr Muzeyi, Azərbaycan “İstiqlal” 
Muzeyi, həmçinin Rəsm Qalereyası, Akt 
Zalı və təntənəli mərasimlərin keçirilməsi 
üçün şüşə günbəzli Dəyirmi Zal fəaliyyət 
göstərir.

Hər il Beynəlxalq Muzeylər ünü ilə 
əlaqədar ölkəmizdəki muzeylərdə “Açıq 
qapı” günləri olur. Paytaxtdakı aparıcı 
muzeylərdə, eləcə də ölkə üzrə muzey 
müəssisələrində rəngarəng şənliklər 
təşkil edilir. Belə tədbirlərdən biri dünən 
Azərbaycan Musiqi Mədəniyyəti Döv-
lət Muzeyində keçirilib. Bu gün isə Mil-
li Xalça Muzeyində axşamadək “Açıq 
qapı” aksiyası və ödənişsiz ekskursiya-
lar reallaşacaq. Eyni zamanda, dahi şair 
Məhəmməd Füzulinin 530 illiyinə həsr 
olunan “Sənətdə bənzərsiz eşq” sərgisi 
açılacaq.

Qeyd edək ki, Beynəlxalq Muzeylər 
ününün əsas mövzusu olan “Muzeylər, 

təhsil və tədqiqat” çətiri altında hərtərəfli 
təhsil təcrübəsinin təmin edilməsində mə-
dəniyyət ocaqlarının mühüm rolu vurğu-
lanır və daha şüurlu, dayanıqlı və inklüziv 
bir dünyanın yaradılmasına təkan verilir.

Bəli, muzeylər, mədəniyyət, elm, ma-
arif müəssisəsi olmaqla keçmişimiz və bu 
günümüz arasında körpü rolunu oynayır.

Ə Ə Y   
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İstedadlı ușaqları himayə edək!

Balakən Rayon İcra Hakimiyyətinin dəstəyi ilə şəhər Uşaq İncəsənət Məktə-
bində “Azərbaycan Respublikası Mədəniyyət Nazirliyinin tabeliyindəki musiqi, 
incəsənət, rəssamlıq, muğam, aşıq məktəb və mərkəzlərinə təhsilalanların 
qəbulu Qaydaları” haqqında Əmrə əsasən şagird qəbulu ilə əlaqədar təbli-
ğat-təşviqat işləri məqsədilə görüş keçirilib.

örüşdə rayon rəhbəri İslam Rzayev, 
təhsil sektorunun əməkdaşları, məktəb 
rəhbərləri, təhsil işçiləri iştirak ediblər. 
Uşaq İncəsənət Məktəbinin direktoru 
Arifə Tağıyeva çıxış edərək, ictimaiyyəti 
2024–2025-ci tədris ili üçün 1-ci sinfə qə-
bul qaydalarında olan yeniliklər haqqında 

məlumatla tanış edib. 
Tədbir geniş konsert proqramı ilə da-

vam edib, məktəblilərin çıxışları tamaşa-
çılar tərəfindən hərarətlə qarşılanıb. 

Ə ƏN   
nin l ə m iri

Gənc bəstəkarların sənət hesabatı
Bəstəkarlar İttifaqının Ü.Hacıbəyli Konsert salonunda Gənc bəstəkarların 

yaradıcılığına həsr olunmuş plenumun açılış mərasimi keçirilib.  

“Azərbaycan Bəstəkarlar İttifaqı – 90” 
tədbirləri çərçivəsində təşkil olunan ple-
numun ilk günü gənc bəstəkarların ka-
mera musiqisindən ibarət əsərlərinə həsr 
olunub.

Yaradıcılıq ittifaqının sədri, Xalq ar-
tisti, professor Firəngiz Əlizadə açılış 
mərasimində qeyd edib ki, 2007-ci ildən 
etibarən gənclərin musiqi yaradıcılığına 
həsr olunmuş 9 plenum keçirilib. Eyni 
zamanda, onların əsərlərindən ibarət 
konsertlər və inkişafa xidmət edən digər 
tədbirlər təşkil olunub. ənc bəstəkarla-
ra təqaüdlərin, mükafatların verilməsi də 
milli incəsənətimizin sabahına ittifaqın 
göstərdiyi qayğı və diqqət baxımından 
mühüm əhəmiyyət daşıyır.

Sonra gənc bəstəkarların əsərləri ifa 
olunub. Proqrama İlahə Qismət-Abdulla-

nın, Sevinc Əliyeva-Qəmbərovanın, Vəfa 
Bağırzadənin, Fərid Fətullayevin, Tural 
Məmmədlinin pyes, romans, sonata və 
kamera-instrumental musiqiləri daxil idi. 
İfaları tamaşaçılar rəğbətlə qarşılayıblar.

Üç gün davam edən plenumun növ-
bəti günlərində “ ənc bəstəkarların 
yaradıcılığı” mövzusunda gənc musiqi-
şünasların çıxışlarından ibarət elmi kon-
frans (Azərbaycan Bəstəkarlar İttifaqının 
Konfrans salonu) və gənc bəstəkarların 
əsərlərindən ibarət simfonik konsert  
(M.Maqomayev adına Azərbaycan Döv-
lət Akademik Filarmoniyası) olub.

Mayın 20-də isə plenumun nəticələri 
ilə bağlı Azərbaycan Bəstəkarlar İttifaqın-
da “Dəyirmi masa” müzakirələri keçirilə-
cək.

XQ

2 teatrımız da “milli”ləșdi
Nazirlər Kabineti tərəfindən Azərbaycan Dövlət Gənc Tamaşaçılar Teatrına 

və Gəncə Dövlət Dram Teatrına “milli” statusu verilib. Yeni status uzun 
illərdir fəaliyyət göstərən, özünəməxsus sənət ənənələri olan hər iki teatrda 
çalışan insanların maddi rifahının yaxşılaşmasına, yaradıcılıq fəaliyyətinə 
böyük stimul olacaq. Bununla bağlı müxbirimiz Gənc Tamaşaçılar Teatrının 
aktyorlarından qısa müsahibələr alıb. Onların ürək sözlərini təqdim edirik.

k risa l arə oso a  
– Dövlətimiz ölkəmizdə digər sahələr 

kimi, mədəniyyət sahəsi, xüsusilə, in-
cəsənətin əsas qolu olan teatrın inkişa-
fını da daim diqqətdə saxlayır. Eyni za-
manda, Birinci vitse-prezident, Heydər 
Əliyev Fondunun rəhbəri Mehriban xa-
nım  Əliyevanın təşəbbüsü və dəstəyi ilə 
mədəniyyət xadimlərinin sosial şəraitinin 
yaxşılaşdırılması, yaradıcılıq imkanları-
nın genişləndirilməsi ilə bağlı mühüm işlər 

həyata keçirilir. Bu siyasətin davamı kimi, 
ölkəmizdə teatrların inkişafına, sahənin 
nüfuzunun artırılmasına xidmət edən ad-
dımlar atılır. “Milli” statusu almağımızdan 
çox şad oldum. Bu bizim sənətimiz üçün, 
illərini bu yolda sərf edən aktyorlar üçün 
çox böyük motivasiyadır.  

k or nar Se lla e  

– Hazırda dövlət teatrlarında mad-
di-texniki bazanın gücləndirilməsi, habelə 
bu sahədə institusional və məzmun dəyi-

şikliyi istiqamətində işlər davam etdirilir. 
Bu xəbər isə teatrımızın yaradıcı heyəti 
üçün çox böyük mü də oldu. Buna görə 
dövlət və hökumətimizə hədsiz minnətda-
rıq. Bundan sonra üzərimizə çox böyük 
məsuliyyət düşür. Peşəkarlığımızı daha 
da artırmalı, səhnədə daha ciddi və gözəl 
tamaşalar oynamalıyıq. Onu da qeyd 
edim ki, bir neçə gün əvvəl mən Prezident 
Mükafatına da layiq görülmüşəm. Mənim 
üçün ikiqat bayram oldu. 

k risa n ə lla e a  

– İlk dəfə bu xəbəri iş yoldaşlarımdan, 
həmkarlarımdan aldım. Sosial şəbəkələr-
də də məlumatı görəndə çox sevindim. 
Bu, teatrımızın tarixində yaşanan ən se-
vincli günlərdən biridir. Yeni status  teatr 
sənətinə olan böyük qayğıdır, dəstəkdir, 
yüksək etimaddır.  

idan A AN A   
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Dayandur Sevginin poetik sevgisi
Azərbaycan Yazıçılar Birliyinin (AYB) Natəvan klubunda tanınmış şair, "Ulduz" 
jurnalının poeziya şöbəsinin müdiri Dayandur Sevginin 65 illik yubileyi qeyd 
edilib. Mərasimdə şairin “Dərdi şairindi bu yer üzünün” kitabı təqdim olunub.

...Sanki, dünən idi. Qələm dostumun 
“Xoş gəldin, 55 yaşım” adlı kitabı elə 
Natəvan klubunda müzakirə edilirdi. Xalq 
şairi, indi artıq Allah rəhmətinə qovuşmuş 
Fukrət Qoca gənclik ruhlu şeirləri bəyən-
diyini, “qoşa beş”li Dayandurun hələ 
qocalıq dövründən xeyli uzaq olduğunu 
dedi. Artıq o, ömrünün 65-inə çatıb. Yox, 
indi də qoca deyil, sadəcə, saçına ötən 
illərin dəni düşüb. Xəyallarındakı qızın 
qayıdıb gələcəyinə hələ də dəli bir inamı 
var:

olun gözlədiyim baharım, yazım
olanıb yüz ilin qışından keçir.
ərdindən əcnuna döndüyüm qızın
şqi bir üzüyün qaşından keçir.

“Ön söz”də də yazıldığı kimi, Dayan-
durun şeirlərinin şöləsində onun qəmi, 
kədəri ma or notda sevincə, qürura çev-
rilir. Bu sevinc şairə oxucu sevgisinə dö-
nür, Zəfər bayrağı kimi zirvələrdə dalğa-
lanır, ulu Tanrı ilə həsb-hal minacatı olur.

Dayanduru şair kimi xarakterizə et-
mək üçün onun “Əl ağacı” şeirinin ikicə 
misrası bəs edir: 

Əl ağacı demə, xətrimə dəydi,
gidin əlində ər ağacıdı... 

Mərasimi açan AYB-nin katibi, 
Əməkdar incəsənət xadimi, yazıçı Elçin 
Hüseyn bəyli yubilyar haqqında özəl fi-
kirlərini bölüşüb. O qeyd edib ki, qələm 
dostunun insani keyfiyyətləri onun poezi-
yasına birbaşa təsir edir.

AYB-nin sədri, Xalq yazıçısı Anar Da-
yandur Sevginin uzun illərdən bəri  ədə-
biyyata sədaqətlə xidmət göstərməsin-
dən söhbət açaraq bildirib ki, Dayandurun 
qələmindən çıxan poeziya nümunələri də 
diqqətəlayiqdir, hər kəsi təəccübləndir-
mək gücündədir.    

Tədbirin aparıcısı şair İbrahim İlyaslı 
yubilyara təbriklərini çatdırıb və şair-şəx-
siyyət kimi üstün cəhətlərini diqqəti cəlb 
edib. AYB-nin katibi, şair-tərcüməçi Sə-
lim Babullaoğlu həmkarının zəhməti ilə 
qurumun fəaliyyətində özünəməxsus rol 
oynadığını deyib, eyni zamanda, onun 
şeirlərindəki fərqli ener idən bəhs edib.

Əvvəl adi insan üçün yer oldu,
zü boyda sehr oldu, sirr oldu.

Alın tərim səpələndi, dürr oldu,
əyi varsa, mənə verdi bu torpaq.

Dini Qurumlarla İş üzrə Dövlət Komitə-
si sədrinin 1-ci müavini, yazıçı Səyyad 
Aran, kitabın “Ön söz” müəllifi, filologiya 
üzrə fəlsəfə doktoru Qurban Bayramov,  
şairlər Ağacəfər Həsənli, Zahid Xəlil, ədə-
biyyatşünas Əsəd Cahangir və başqaları 
yubilyarın müxtəlif mövzularda qələmə 
aldığı şeirlərin bədii məziyyətləri barədə 
fikirlərini bölüşüb, poeziyasının dil-üslub 
xüsusiyyətlərindən, vətənpərvərlik ruhun-
dan bəhs edib, ona ən xoş arzularını çat-
dırıblar. 

Yüksək dəyərə görə mərasimin təş-
kilatçılarına və natiqlərə minnətdarlığını 
bildirən Dayandur Sevgin sonra yeni ki-
tabının nüsxələrini avtoqrafla oxucularına 
təqdim edib...

“Dərdi şairindi bu yer üzünün”  toplu-
sunu oxuduqca, həqiqətən də yetkin bir 
şairin könül dünyasına “səyahət” edirsən. 
Dayandur Sevginin yaradıcılıq hesabatı 
olan bu kitab şairin poetik söz yağmuru-
nun əsrarəngiz göyqurşağına bənzəyir. 
Buna qədər “Boyuma biçildi dərd”, “Mən 
bilmirəm ayrılmağın yolunu”, “Əllidən o 
yana yollar yoxuşdur”, “İkinci addım” kimi 
kitabları ilə oxucu rəğbəti qazanmış şai-
rin indi artıq daha peşəkar və müdrik bir 
müəllif olduğu qənaətin güclənir. Əsas 
odur ki, ötən əsrin 80-ci illərində ədəbiy-
yata gəlmiş Dayandurun şeir adına nəyi 
varsa, özünə aiddir, özününküdür. Yeni 
topluda ipə-sapa düzülmüş poetik duyğu-
lar buna sübutdur. 

Dayandur şeirlərindən birində deyir:

urur, sinəmizdə döyünür ürək,
Axır alnımızdan zəhmətin təri.

aat əqrəbləri iti dəryaztək
Biçir ayı, günü, biçir illəri.

Bundan sonrakı ayların, illərin daha 
xoş keçsin, qardaş!

Əli NƏ Ə AN    
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“Suraxanı” Gəmi Muzeyi
Ölkəmizdə ziyarətçilərin marağına səbəb olan muzeylər az deyil. 
Bunlardan biri də paytaxtın Bayıl bulvarında yerləşən, Azərbay-
can Xəzər Dəniz Gəmiçiliyinin tərkibində fəaliyyət göstərən dün-
yanın ilk tanker-muzeyi – “Suraxanı” Gəmi Muzeyidir. 

“ zunluğu 123.5 metr, ded-
veyti (beynəlxalq dəniz ticarə-
tində istifadə olunan ölçü va-
hidi) 4696 ton olan “Suraxanı” 
tankeri əzər dənizində 1957-ci 
ildən istismara verilib.  2017-ci 
ildə onun muzeyə çevrilməsi ilə 
bağlı qərar qəbul edilib. 2021-ci 
ildə isə Prezident İlham Əliyevin 
iştirakı ilə muzeyin açılışı olub. 
Bununla əlaqədar  gəmidə əsaslı  
təmir və yenidənqurma işləri hə-
yata keçirilib. 

iyarətçilər burada əzərin 
tarixi, Abşeronda neft hasilatı, 
gəmiçiliyin inkişafı, dünyada 
ilklərdən sayılan gəmilər, dəniz 
nəhəngləri, gəmiçiliyin ayrılmaz 
atributlarından olan naviqasiya 
alətləri, gəmilərin istismarı za-
manı  istifadə edilən  avadan-
lıqlarla yaxından tanışlıq imkanı 
qazanırlar. 

Dünyada ilk olan tanker-mu-
zey yerli sakinlər və bu tarixi 
məkana maraq göstərən turist-

lərə  ölkəmizdə gəmiçiliyin ta-
rixi, qəhrəman dənizçilərimizin 
rəşadətli əməyindən söhbət açır. 
Gəmi-muzeyin  beynəlxalq stan-
dartlara cavab verməsi məqsə-
dilə 100-dən çox nüfuzlu xarici 
və yerli şirkətlə də layihələr işlə-
nib hazırlanıb.  

Muzeydə ekskursiyalar 4 
dildə  Azərbaycan, rus, ingilis 
və nitq məhdudiyyətli şəxslər 
üçün işarət dilində aparılır. Bura 
əsasən, uşaqlar, valideyn lər, 
tələbələr, qazilər, veteranlar, də-
nizçilər və onların ailə üzvləri, 
yaxınları gəlirlər. Yay aylarında 
isə muzeyə turist axını daha çox 
olur. Muzeyin “Fəxri qonaqlar” 
kitabı da var. 

Muzey, həmçinin başqa yerli 
muzeylərlə  Milli Azərbaycan 
Tarix Muzeyi, Milli İncəsənət 
Muzeyi, Milli alça Muzeyi  
və digər muzeylərlə əməkdaşlıq 
edir. Muzeyin zallarında ən müa-
sir texnolo i həllər tətbiq olunub. 

Burada oyun manipulyatorları 
vasitəsilə yanalma əməliyyatını 
müstəqil şəkildə yerinə yetirmək 
mümkündür. Muzeydə təlimlər 
də keçirilir. Dənizçilik Akade-
miyasının müəllimləri burada  
tələbələr və gəminin ziyarətçilə-
ri üçün gəmiçiliklə bağlı müha-
zirələr təşkil edirlər. 

Gəmi-muzeydə paytaxt sa-
kinlərinin zövqünü oxşayan mil-
li və Avropa mətbəxinin təamları 
hazırlanan restoran da fəaliyyət 
göstərir. Burada Milli mətbəxi-
mizlə yanaşı, dəniz məhsulların-
dan hazırlanmış yeməklərə daha 
çox üstünlük verilir. Muzeydə 

xüsusi aksesuar və elementlər 
vasitəsilə  romantik dənizçilik 
ab-havası yaradılıb. Yay möv-
sümündə isə  açıq havada (gəmi 
göyərtəsində) yaradılan məkan 
ziyarətçiləri dənizçilik dünyası-
na sanki səyahətə aparır.  

Qeyd edək ki, seyrçilər “Su-
raxanı” Gəmi Muzeyinə aid ma-
raqlı suvenirləri sahildə yerləşən 
xüsusi konteynerdən əldə edə 
bilərlər. 
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“Sumqayıt  Şirniyyat” ASC 
səhmdarlarının  nəzərinə!

9 iyul 2024-cü il saat 12.00-da “Sumqayıt Şirniyyat” ASC 
səhmdarlarının növbəti illik ümumi yığıncağı keçiriləcəkdir.

İclasın gündəliyi:
1. “Sumqayıt Şirniyyat” ASC-nin idarəetmə orqanının 2023-cü 

il üçün maliyyə-təsərrüfat fəaliyyətinin nəticələrinin müzakirəsi və 
təsdiqi.

2. Digər məsələlər.
Bütün səhmdarların iştirakı vacibdir.
Telefon-050-210-68-38.
Ünvan- Sumqayıt şəhəri, Lermontov küçəsi 13.

B İ L D İ R İ Ş
Ləğv prosesində olan “ ünay Sığorta” Açıq Səhmdar 

Cəmiyyəti (ünvan: AZ 1065, Bakı şəhəri, Yasamal rayonu, 
İnşaatçılar prospekti 75C) səhmdarlarının nəzərinə çatdırılır 
ki, 27 iyun 2024-cü il saat 11.00-da “ ünay Sığorta” Açıq 
Səhmdar Cəmiyyəti səhmdarlarının növbədənkənar ümumi 
yığıncağı keçiriləcəkdir.

Səhmdarların ümumi yığıncağının gündəliyi:
1. “ ünay Sığorta” ASC-nin ləğv prosesinin nəticələrinin 

müzakirəsi və ləğvetmə ilə əlaqədar digər məsələlər.
ündəlikdə nəzərdə tutulmuş məsələ ilə əlaqədar sənəd-

lərlə şirkətin yuxarıda qeyd olunan ünvanındakı ofisində ta-
nış olmaq mümkündür. Əlaqə üçün tel.: 012 990.

Azərbaycan Respublikasının Elm və Təhsil Nazirliyi

Azərbaycan Dövlət Rəssamlıq Akademiyası
təsviri sənət və sənətşünaslıq fakültəsində vakant  
dekan vəzifəsini tutmaq üçün müsabiqə elan edir
Müsabiqədə iştirak etmək istəyən namizədlər elan dərc 

olunduqdan sonra 1 ay müddətində aşağıdakı sənədləri təq-
dim etməlidirlər:

1. Rektorun adına yazılmış ərizə.
2. Kadrlar uçotunun şəxsi vərəqəsi.
3. Tərcümeyi hal.
4. Ali təhsil, elmi dərəcə və elmi ad haqqında sənədlərin 

surətləri.
5. Elmi və elmi-metodiki işlərin siyahısı.
6. Müvafiq struktur bölmənin inkişafı ilə bağlı fakültə 

 dekanının platforması.
Qeyd-müsabiqə elan olunan müəssisədə çalışan şəxs-

lər ərizə ilə birlikdə yalnız 4-cü və 6-cı bəndlərdə göstərilən 
sənədləri təqdim etməlidirlər. 

Ünvan – Bakı şəhəri, H.Əliyev prospekti 58.

RE K T ORL U Q

“Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət 
Limanı” Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti 
“FS11” Gömrük rəsmiləşdirmə binasının yenidən 

qurulması (genişləndirməsi) üçün işlərin satın 
alması məqsədilə açıq tender müsabiqəsi elan edir

Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxslər .portofba-
ku.com səhifəsinə daxil olmaqla elanlar bölməsindən əlavə 
sənədləri və ətraflı məlumatı əldə edə bilərlər. Zərflərin təq-
dim edilməsi üçün son tarix 10 iyun 2024-cü il saat 17.00-dək-
dir. östərilən vaxtdan gec təqdim olunan zərflər açılmadan 
geri qaytarılacaqdır. 

Əlaqə telefonu: 994 12 599 00 03 (daxili 3704).
Ünvan- AZ1010, Bakı şəhəri, Nəsimi rayonu, Ü.Hacıbə-

yov küçəsi 140.

“Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət 
Limanı” Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti 
dizayn edilmiş 45 kvadratmetr stendin hazırlanması və 

dizaynda təqdim olunan bütün avadanlıqların təmini 
xidmətlərinə aid satınalma müsabiqəsi elan edir

Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxslər .portofbaku.
com səhifəsinə daxil olmaqla elanlar bölməsindən əlavə sənəd-
ləri və ətraflı məlumatı əldə edə bilərlər. Zərflərin təqdim edilməsi 
üçün son tarix 24 may 2024-cü il saat 17.00-dəkdir. östərilən 
vaxtdan gec təqdim olunan zərflər açılmadan geri qaytarılacaq-
dır. 

Əlaqə telefonu: 994 12 599 00 03 (daxili 3704).
Ünvan – AZ1010, Bakı şəhəri, Nəsimi rayonu, Ü.Hacıbəyov 

küçəsi 140.

“Sumqayıt Sənayetikinti Avtonəqliyyat” ASC-nin 
2023-cü il dekabrın 31-nə mühasibat balansı

( m an atl a)
 2023-cü il 2022-ci il

Torpaq, t k l  və avadanlıqlar 83336.96 102137.41
    83336.96 102137.41

Eht yatlar 2089.88 2089.88
Qısamüddətl   deb tor borcları 260960.30 258209.29
Pul vəsa tlər  və onların ekv valentlər 1142.76 3877.02
Sa r qısamüddətl   akt vlər 20484.62 29359.60

  S   284677.56 293535.79
  368014.52 395673.20

Ödən lm ş nom nal (n zamnamə) kap tal 214881.20 214881,20
Kap tal eht yatları 87907.67 87907,67
Bölüşdürülməmış mənfəət (ödən lməm ş zərər) 6170.57 5643.70

  308959.44 308432.57
Verg  və sa r məcbur  ödən şlər üzrə öhdəl klər 936.05 731.42
Qısamüddətl   kred tor borcları 56070.13 84259.06
Qısamüddətl   öhdəl klər 2048.90 2250.15

  S   59055.08 87240.63
  59055.08 87240.63
      368014.52 395673.20

.
ən əə  ə ərər a nda esaba  ər lərin s si ə i rə

Satış 88520.00 63926.99
Sa r əməl yyat gəl rlər 55213.01 38853.60
şç  heyət  rə xərclər 22200.00 15414.00
Amort zas ya xərclər 18800.45 18052.88
Sa r əməl yyat xərclər  96237.22 63372.97
Verg qoymadan əvvəl mənfəət (zərər) 6495.34 5940.74
Mənfəət verg s 324.77 297.04
Hesabat dövründə xal s mənfəət (zərər) 6170.57 5643.70
Baz s hər b r səhm n mənfəət 0.057432 0.0525288

Qeyd – 2023-cü il yanvarın 1-dən 2023-cü il dekabrın 31-dək olan dövr üzrə 
maliyyə hesabatlarının düzgünlüyünün auditi sərbəst auditor Ş.Y. ülməmmədov  
tərə ndən 2024-cü il martın 2-də aparılmış və müvafiq rəy verilmişdir.

Əlaqə tel.: 051-271-32-45.

Fransanın yeni müstəmləkəçilik 
siyasətinin çöküşü

1931-ci ildə arisdə Fransanın ələ keçirdiyi ərazilərdə metro-
polun “sivilizasiya missiyasını” vurğulamaq üçün hazırlanmış 
Beynəlxalq Müstəmləkə Sərgisi keçirilmişdi. Fransızlar elə dü-
şünürdülər ki, müstəmləkəçilik özündə böyük missiya daşıyır və koloni-
yalarda yaşayanları “sivilləşdirir”. Hələ 1874-cü ildə fransız iqtisadçısı  

. Lerua-Bolye “Müasir xalqların müstəmləkəçiliyi haqqında” kitabın-
da bu ideologiyanın nəzəri əsasını vermişdi. Dövrünün məşhur alimi sa-
yılan fransız müəllif yazırdı: “Müstəmləkəçilik bir xalqın ekspansiv (ge-
nişlənmə) və reproduktiv (fiziki, mənəvi və sosial rifah vəziyyətidir -red.) 
gücüdür, onun məkanda yayılması və çoxalmasıdır... Müstəmləkəçi xalq 
gələcəkdə böyüklüyünün və üstünlüyünün təməlini qoyan bir xalqdır”.  

. Lerua-Bolye haqlıdır, fransızlar müstəmləkə siyasəti sayəsində gələ-
cək inkişa arının əsasını qoydular, bugünkü Fransanın güclənməsi 
üçün digər xalqların təbii ehtiyatlarını talan edərək metropola daşıdı-
lar. Dünyaya ilk insan hüquqları bəyannaməsini bəxş etmələri ilə lovğa-
lanan fransızlar yeni əsrimizdə də babalarının müstəmləkəçilik siyasəti-
ni davam etdirməyə çalışırlar.

mumiyyətlə, Fransanın işgüzar 
dairələri müstəmləkəçiliyə daha utilitar 
şəkildə yanaşırlar. Onları ilk növbədə, 
sənayenin inkişafına və investisiya-
ların toplanmasına imkan verən ucuz 
xammal mənbələri kimi xarici ərazilər 
maraqlandırırdı. Fransızlar düşünür-
dülər ki, imperiyanın tərkibində olan 
ərazilər əsasən metropoliyanın ehtiyac 
duyduğu məhsulu istehsal etməli idi. 
Təbii ki, müstəmləkələrin belə amansız 
istismarı sistemi dayanıqlı deyildi və 
imperiyanın dağılmasının ilk əlamət-
ləri ABŞ-da “Böyük Depressiya”nın 
yaratdığı 1929-cu il qlobal iqtisadi 
böhran zamanı artıq özünü göstərdi. 
İkinci Dünya Müharibəsi başa çatdıq-
dan sonra Fransa Suriyanın, ivanın 
və Vyetnamın müstəqilliyini tanımaq 
məcburiyyətində qaldı. Sonra Fransa 

aosun, Kambocanın, Tunis və Məra-
keşin, Qvineyanın, Afrika qitəsinin on 
üç respublikasının, Əlcəzairin, Komor 
adalarının, ibutinin və Vanuatunun 
müstəqilliyini tanımalı oldu. Hazırda 
keçmiş metropola xaricdəki departa-
mentlər və ərazilər kimi Yeni Kaledoni-
ya, Fransız Polineziyası, ollis və Fu-
tuna, Sen-Pyer və Mikelon, Sen-Martin 
və Sen-Bartelemi, Fransanın ənubi və 
Antarktika torpaqları daxildir. 

Sakit okeanda yerləşən və Fransa-
nın xüsusi inzibati-ərazi qurumu statu-
suna malik Yeni Kaledoniya Fransadan 
ayrılmaq istəyir. Əlbəttə, Yeni Kaledo-
niyanın müstəqilliyi uğrunda hərəkatı 
yeni yaranmayıb, o yarım əsrdən çox-
dur ki, mövcuddur. Adanın Fransadan 
ayrılması uğrunda mübarizə aparan 
Kanak təşkilatları hələ 1960 1970-ci 
illərdə Okeaniyadakı digər ölkələrin, 
məsələn, Nauru, Papua Yeni Qvine-
ya, Solomon adaları və başqalarının 
müstəqillik elan etməsi fonunda ya-
ranmağa başlamışdı. 1984-cü ildə 
Fransanın dövlət katibi Jor  emuan 
tərəfindən təklif olunan xarici ərazilə-
rin statusundan narazılığını ifadə edən 
Kanak Sosialist Milli Azadlıq əbhəsi 

yerli seçkiləri boykot etmişdi. Hərə-
katın tərəfdarları yolları bağlayaraq 
inqilabçı Jan-Mari T ibaunun başçılığı 
ilə müvəqqəti regional hökumətin ya-
radıldığını elan etmişdilər. Qarşıdurma 
vətəndaş müharibəsinə çevrilmişdi. 
1985-ci ilin yanvar-iyun aylarında isə 
Yeni Kaledoniyada fövqəladə vəziyyət 
tətbiq olunmuşdu.

Ancaq adada müstəqillik uğrunda 
mübarizə səngiməmişdi. 1988-ci ildə 

vea adasında Kanaklar 4 andarmı 
öldürmüş və 27 nəfəri girov götür-
müşdülər. Onlar Yeni Kaledoniyaya 
dərhal müstəqillik verilməsini tələb 
etmişdilər. Fransa hökuməti danışıq-
lardan imtina edərək, onlara qarşı hərbi 
əməliyyat keçirmişdi. Girovlar xilas 
edilmiş, 19 nəfər Kanak isə yerindəcə 
qətlə yetirilmişdi. Həbs olunmuş daha 
üç nəfər sonradan türmədə ölmüşdü. 
26 iyun 1988-ci ildə Fransanın baş na-
ziri Mişel Rokar və Jan-Mari T ibau 
Matinyon sazişini imzalamışdılar. Sa-
ziş adaya müəyyən sakitlik gətirsə də, 
yerli əhalinin müstəqillik arzusuna son 
qoya bilməmişdi. 

1998-ci ildə Numea adlanan yeni 
müqavilə imzalanmışdı. Bu müqaviləyə 
əsasən, yalnız bu sənədin bağlandığı 

vaxt seçicilər siyahısına daxil edilmiş 
vətəndaşlar və onların övladları səs-
vermə hüququna malikdir. Bu, 15 may 
2023-cü ilə qədər belə idi. İndi arxipe-
laqda on ildən artıq yaşayan hər kəsin 
səsvermə hüququ var. Bu, “Fransa si-
yasi sisteminə daha çox inteqrasiyanın” 
zəruriliyi ilə izah edilir. Əslində, Fransa 
hakimiyyəti üç müstəqillik referendu-
mundan və son vaxtlar güclənən etiraz 
əhval-ruhiyyəsindən qorxur. Paris Ka-
ledoniya və digər dənizaşırı əraziləri 
əldən vermək fikrində deyil. Beşinci 
respublikanın hərbi bazaları arxipelaqın 
perspektivli bölgələrində yerləşir və 
mütəxəssislər ərazinin əhəmiyyətinin 

getdikcə artacağını düşünürlər. Buna 
görə də, Paris Kanakların səs çoxluğu 
əldə etmək cəhdlərinin qarşısını almaq 
üçün belə bir addım atmaq istəyir. Əgər 
indi yerli qanunverici orqanda müstəqil-
liyin tərəfdarları ilə əleyhdarları arasın-
da faktiki olaraq paritet mövcuddursa, o 
zaman “dondurulmuş elektoratın” seçici 
siyahılarına daxil edilməsi Kanakları re-
ferendumda qalib gəlmək perspektivin-
dən məhrum etməklə yanaşı, onları yerli 
hakimiyyət orqanlarında təmsil olunma 
şanslarını azaldacaq.

yni zamanda, əlverişli coğrafi 
ərazidə yerləşən Yeni Kaledoniya tə-
bii resurslar baxımından da Paris üçün 
əhəmiyyətlidir. Bundan əlavə, ada 
elektronika istehsalı üçün vacib xam-
mal olan nikelin dünya ehtiyatlarının 
dörddə biri yerləşir. Yeni Kaledoniya-
da, həmçinin xrom, kobalt, manqan, 
gümüş, qızıl, qurğuşun və mis filizləri-
nin yataqları var. Buna görə də, adanın 
sakinlərinin müstəqillik istəmələri Pa-
risin daha sərt reaksiyası ilə qarşılaşır. 

mumiyyətlə, yerli əhalinin sayın-
nı nəzarətdə saxlanılması bütün impe-
riyalara xas xüsusiyyətdir. Bu məsələ-
də Fransa da istisna deyil, Paris uzun 
il ərzində Yeni Kaledoniyada aborogen 

xalqın sayının artmasına nəzarət edib. 
Hazırda Kanakların sayı ada sakinlə-
rinin 40 faizinə bərabərdir. Halbuki 
ötən əsrin ortalarında aborigen əhalinin 
sayı daha çox idi. Kanakların sayının 
artmasından əndişələnən Paris Yeni 
Kaledoniyaya əcnəbiləri, xüsusilə də 
ağdərililəri köçürməyə başladılar. Son 
siyahıyaalınmanın nəticəsi göstərir ki, 
fransızlar məqsədlərinə nail olublar. 
Yerli xalq etnik azlığa çevrilib. Fran-
sa işğalını davam etdirmək üçün Yeni 
Kaledoniya Konqresinin və xalqının 
iradəsinə zidd olaraq bu ölkənin seçki 
qanunvericiliyini dəyişdirmək istə-
yir. Fransa hökuməti miqrantlara səs 
hüququ verməklə ölkənin əsarətdə 
saxlanılmasına dair referendumda üs-
tünlük qazanmağa çalışır. Qeyd edək 
ki, Fransanın müstəmləkə ölkələri ilə 
yaratdığı münasibətlər sistemi Avropa 
İttifaqı tərəfindən formal olaraq pis-
lənsə də, onun transformasiyası üçün 
real addımlar atmır.

Belə bir reallıqlarda 270 min nəfə-
rin yaşadığı Yeni Kaledoniya Fran-
sanın imperialist niyyətinin girovuna 
çevrilib və müstəqillik tərəfdarları Pa-
risin yeni qərarına qarşı çıxır. Artıq beş 
gündür adada Fransa hərbçiləri Kanak-
lara qarşı əməliyyat keçirir. Yerli əhali-
nin haqlı tələblərini dinləməyən Fransa 
adaya qoşun yeridərək neokolonializm 
siyasətini davam etdirir. Bu iğtişaşlar, 
əlbəttə ki, Fransanın neokolonial si-
yasətinin uğursuzluğunu bir daha təs-
diqləyir. Halbuki Paris pasport verdiyi 
Kanaklara qarşı daha tolerant davranıç 
nümayiş etdirə bilərdi. Ancaq Makron 
hökuməti zor yolunu tutdu, ədalətsiz 
qərarlara qarşı etiraz səsini ucaldan 
aborigen xalqın üzərinə qoşun gön-
dərdi. 2024-cü ildə Yeni Kaledoniyada 
silahsız insanları ordu ilə əzən Fransa 
bunu konstitusiya quruluşunun bərpası 
adlandırır. Təbii ki, belə “münasibət” 
Fransanın digər dənizaşırı ərazilərində 
də mənfi reaksiya doğurur.

Belə uğursiz siyasət fonunda 
Makron hökuməti Azərbaycanı günah-
landırır. Ötən sayımızda rəsmi Bakı-
nın Fransanın daxili işlər naziri Jerald 
Darmananın səsləndirdiyi ittihamlara 
verdiyi tutarlı cavab barədə məlumat 
vermişdik. Azərbaycan Qoşulmama 
hərəkatının fəal üzvü və lideri olaraq 
Fransanın neoimperial və kolonial 
siyasətinə qarşı çıxır. Paris yersiz it-
tihamlarını dayandırmalı və ölkəmiz 
haqqında reallıqdan uzaq səsləndir-
məməlidir. Əks təqdirdə, Parisin nu 
məsuliyyətsiz davranışları Azərbay-
can Fransa münasibətlərinə daha mən-
fi təsirlərə gətirib çıxaracaq.

S .E LAY   
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Qazax–Ərzincan ali təhsil körpüsü

Türkiyənin Ərzincan Binəli Yıldırım Universiteti ilə  Bakı Dövlət Universitetinin  Qazax 
filiali arasında əməkdaşlıq protokolu imzalanıb.

Mərasimdə qardaş ölkənin ali təhsil ocağı-
nı Türk dili və ədəbiyyatı kafedrasının profes-
soru Əli Kafkasyalı təmsil edib. Hər iki ölkənin 
dövlət himnləri səsləndirildikdən sonra başla-
nan mərasim Heydər Əliyev və Qazi Mustafa 

Kamal Atatürkün həyatından bəhs edən video-
çarxın nümayişi ilə davam edib. 

Bakı Dövlət Universiteti Qazax Filialının  
direktoru  Arif  Rüstəmov açılış nitqində əmək-
daşlıq protokolunun təfərrüatlarına toxuna-

raq bildirib ki, bu vacib  sənəd  təhsil və elm 
sahəsində uzunmüddətli əməkdaşlıq, elmi na-
iliyyətlərin tədris prosesinə tətbiqi və təcrübə 
mübadiləsi, qarşılıqlı faydanın təmin edilməsi, 
yüksək ixtisaslı kadrların hazırlanması, elmi 
potensialın inkişaf etdirilməsi, tədqiqat işlərin-
də əldə olunan nailiyyətlərin  tətbiqi və təcrübə 
mübadiləsinin aparılmasını nəzərdə tutur. 

Ərzincanlı professor Əli Kafkasyalı bildirib 
ki, hər iki ali təhsil müəssisəsi arasında əmək-
daşlığın qurulması təqdirəlayiqdir. İmzalanan 
protokol həm alimlərin, həm də tələbələrin 
gələcək işbirliyində mühüm rol oynayacaq. 
Qazax Rayon İcra Hakimiyyəti başçısının  
müavini ülayə Həsənova və digər natiqlər də 
ürək sözlərini söyləyiblər.  

 BDU-nun Qazax filiali ilə Ərzincan Binə-
li Yıldırım Universiteti arasındakı  əməkdaş-
lıq protokolu imzalandıqdan sonra professor 
Əli Kafkasyalı təmsil etdiyi ali təhsil ocağının 
rektoru Akın Leventə məlumat verib. Rektor 
əməkdaşlıq protokolunun hər iki universitet 
üçün faydalı olacağına ümid etdiyini bildirib.

Nami  Ə  
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“Anadolu Ankası-2024” 
beynəlxalq təlimi başa çatıb
Türkiyənin Konya şəhərində keçirilən “Anadolu Ankası-2024” 
beynəlxalq axtarış-xilasetmə təlimi başa çatıb. 

Qeyd edək ki, təlimdə hərbi pilotlarımız tərəfindən Su-25 ML 
hücum təyyarələri ilə şərti düşmənin yerüstü hədəflərinin aşkarlan-
ması, onlara aviasiya zərbələrinin endirilməsi və irəliləyən qruplara 
yaxın hava dəstəyinin verilməsi üzrə tapşırıqlar qarşılıqlı əlaqədə 
müvə əqiyyətlə yerinə yetirilib.

n n şər i



U-15 millimiz 
Avropa çempionu olub

Sərbəst güləş üzrə Azərbaycanın U-15 millisi Yunanıs-
tanın Lutraki şəhərində keçirilən Avropa çempionatında 
uğurla çıxış edib. 

Qitə birinciliyin-
də tam heyətlə işti-
rak edən yığmamız 
1 qızıl, 3 gümüş və 4 
bürünc medal qaza-
nıb. Komandamızın 
üzvlərindən İbrahim 
Həsənov (41 kq) bü-
tün rəqiblərini məğlub 
edərək fəxri kürsünün 

ən yüksək pilləsinə qalxıb. Rəşid Nazarov (52 kq), Ruslan 
Vəliyev (62 kq) və Nihad Süleymanlı (75 kq) 2-ci, Musa Ta-
ğıyev (38 kq), Abbas Şəfiyev (44 kq), Ramal Məmmədoğlu 
(52 kq) və Asim Əliyev (57 kq) 3-cü yerləri tutublar.

Yekun olaraq, 140 xal toplayan sərbəst güləş üzrə milli-
miz ən yaxın izləyicisini 31 xal qabaqlayaraq, Avropa çem-
pionatları tarixində ilk dəfə komanda hesabında qalib adını 
qazanıb. Gürcüstan (109) ikinci, Türkiyə (104) isə üçüncü 
yerdə qərarlaşıb. 

Həndbolçularımızın 
Daşkənddə növbəti qələbəsi

Azərbaycanın qadınlardan ibarət həndbol millisi Öz-
bəkistanda növbəti qələbəsini qazanıb. 

Daşkənddə ke-
çirilən Mərkəzi Asi-
yanın açıq çempio-
natında yığmamız 
təşkilatçı ölkənin 
ROPSTTM klubu ilə 
üz-üzə gəlib. Qarşı-
laşmada Azərbaycan 
təmsilçi 39:31 (20:18) 
hesablı qələbə qaza-
nıb. Bundan əvvəl millimiz Özbəkistanın OKMK klubuna 
30:28 (18:13) hesabla qalib gəlib. 

Qeyd edək ki, mayın 21-dək davam edəcək yarışda 9 ko-
manda mübarizə aparır. Yığmamız A qrupunda növbəti mat-
çını Qazaxıstanın “Almatı region” klubuna qarşı keçirəcək. 
Qruplarda ilk 2 yeri tutacaq komandalar yarımfinala yüksələ-
cəklər. 

2 boksçumuz finalda
Macarıstanın Eqer şəhərində gənclər arasında keçi-

rilən beynəlxalq turnirdə Azərbaycanın 2 boksçusu finala 
yüksəlib.

Yarımfinalda Tağı 
Nəsibov (60 kq) maca-
rıstanlı Daniel Frankdan, 
Abbasqulu Şadlinski (71 
kq) Rastislav Aniskodan 
(Slovakiya) güclü olub. 
Həlledici mərhələdə 
Tağı Nəsibov özbəkis-
tanlı Abdulaziz Juraku-

lovla, Abbasqulu Şadlinski isə Arpad Jamborla (Macarıstan) 
kimin güclü olduğunu göstərəcəklər. 

L.QURBANOVA  
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“2 aləmin 
qovuşması...”

Bu fotonu “Facebook”da Jalə Əhmədova adlı bir 
nəfər paylaşıb. Tablonu “2 aləmin qovuşması...” 
adlandırıb. Təsirli səhnədirmi? 

Əziz oxucu, düşünürük ki, bu tablo sizi də sakini oldu-
ğumuz dünyanın sirləri  və bənzərsizliyi ilə  bağlı düşün-
cələrə dalmağa sövq edəcək...
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Yağış və duman...
Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi Milli Hidromete-
orologiya Xidmətinin verdiyi məlumata əsasən, ma-
yın 18-də Bakıda və Abşeron yarımadasında havanın 
dəyişkən buludlu olacağı, arabir tutulacağı gözlənilir. 
Günün birinci yarısında bəzi yerlərdə fasilələrlə yağış 
yağacağı ehtimalı var. Mülayim şimal-qərb küləyi əsə-
cək. Gecə 11-13°, gündüz 15-19° isti olacaq. Atmosfer 
təzyiqi 762 mm civə sütunundan 765 civə sütununa 
yüksələcək,  nisbi rütubət gecə 70-80, gündüz 50-55 
faiz  olacaq.

Azərbaycanın rayonlarında bəzi yerlərdə arabir yağış 
yağacağı gözlənilir. Ayrı-ayrı yerlərdə leysan xarakterli in-
tensiv olacağı, şimşək çaxacağı, dolu düşəcəyi, dağlıq əra-
zilərdə qar yağacağı ehtimalı var. Axşama doğru tədricən 
kəsiləcək. Bəzi yerlərdə arabir duman olacaq. Şərq küləyi 
əsəcək. Havanın temperaturu gecə 10-13°, gündüz 16-21° 
isti, dağlarda gecə 1° şaxtadan 4°-dək isti, gündüz 4-8° isti 
olacaq.  

Q. QASIMOV  
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2023-cü ildə Azərbaycan Respublikasının Qida 
Təhlükəsizliyi Agentliyi tərəfindən Şəkərov Zaur 
Əlizadə oğlunun adına verilmiş RB seriyalı, 13009 
nömrəli xidməti vəsiqə itdiyi üçün etibarsız 
sayılır.

Azərbaycan idmanının XX əsr intibahı
Voleybol, həndbol və su polosunun “qızıl” dövrü

İdman ictimaiyyətimizin yaşlı nümayəndələri iyirminci əsrin 60-80-ci il-
lərində Bakının qadınlardan ibarət voleybol və həndbol komandalarının, 
Qırmızıbayraqlı Xəzər Donanmasının su polosu ustalarının Sovet İttifaqı 
çempionatlarında dəfələrlə uğurlu çıxışlarının şahidi olmuş və onların 
qələbələrini ürəkdən alqışlamışlar. O dövrdə respublikamızda idmanın 
bu üç növünə maraq çox böyük idi. Onların hər birində təmsilçilərimiz 
hətta Olimpiya oyunlarının qalib və mükafatçıları sırasında təbrikləri qə-
bul etmişlər. Elə isə həmin uzaq illərdə adları idman tariximizə qızıl hərf-
lərlə yazılmış çempionları növbəti, XXXIII Olimpiada ilində niyə bir daha 
xatırlamayaq?! Bu bir də ona görə vacibdir ki, olimpiya qəhrəmanları 
indiki davamçılarına nümunədirlər. 

Beynəlxalq Voleybol Federasiya-
sı ekspertlərinin kubalı üçqat olimpi-
ya çempionu Reqla Torresdən sonra 
XX əsrdə dünyanın ən yaxşı ikinci 
qadın voleybolçusu seçdikləri Olim-
piya oyunlarının ikiqat çempionu, iki 
gümüş medalın sahibi İnna Rıskal 
və onun rəfiqəsi Vera Lantratova 
Azərbaycanda idmanın bu növünün 
tarixində xüsusi xidmətləri olan şəx-
siyyətlərdir. Ölkə çempionatlarında, 
SSRİ xalqlarının spartakiadalarında 
uğurla çıxış etmiş “Neftçi”nin hər iki 
lideri sovet yığma kollektivi heyətində 
Olimpiya oyunlarının iştirakçısı ol-
muşdur. Üstəlik də, İnna Valeryano-
vna nə az, nə də çox, dörd Olimpia-
dada meydana çıxmış, Mexiko-68 və 
Münhen-72-də çempionluğu bayram 
etmiş, Tokio-64 və Monreal-76-da isə 
gümüş mükafata sevinmişdir. İndi siz 
deyin, dünyada daha neçə voleybol-
çunun bu qədər olimpiya medalı ola 
bilər?

“Neftçi”də, sonra da onun davam-
çısı BMKZ-da (Bakı Məişət Kondisio-
nerləri Zavodu) və Azərbaycan yığma 
komandasında yaxşı məktəb keçmiş 
daha bir mahir usta V.Lantratova da 
1968-ci ildə Meksika səması altın-
da parlamış, Olimpiya oyunlarının 
çempionu olmuşdur. Birdən-birə iki 
həmyerlimizin SSRİ yığma komanda-
sında ümidləri tam doğrultması Azər-
baycan voleybolunun təntənəsi idi və 
onun şöhrətini göylərə qaldırmışdı.

Olimpiya çempionluğu ilə yanaşı, 
dünya və Avropa çempionatlarının 
da qızıl medallarının sevincini yaşa-
mış Azərbaycan voleybol məktəbi 
yetirmələrinin Olimpiya oyunlarında 
aləmə səs saldıqları o unudulmaz 
günlərdən artıq 56 il ötür. Üç il əvvəl 
74 yaşında Sankt-Peterburqda vəfat 
etmiş Vera Lantratovanı hörmətlə 
yad edək.

Müxtəlif illərdə “Spartak”, “Avto-
mobilçi”, İMF–İdman Malları Fabriki 
adı altında çıxış etmiş qadınlardan 
ibarət həndbol komandası da Azər-
baycan idmanı tarixində özünə layiqli 
yer etmişdir. Rəfiqə Şabanova, Lüd-
mila Şubina, Larisa Savkina, Elina 
Quseva, Esmira Əsgərova (Vahab-
zadə), Marina Cəfərova və onların 
oyundaşları  40-50 il əvvəl dəfələrlə 
SSRİ çempionatlarının medallarını 

Bakıya gətirmişlər.
Komandanın liderlərinin yüksək 

ustalığı SSRİ yığma kollektivi məşq-
çilərinin diqqətindən kənarda qalma-
mışdı. Onlar 1976-cı ildə Kanada-
nın Monreal şəhərində keçirilən XXI 
Olimpiya Oyunlarında iştirak etmək 
üçün heyətə Şabanova ilə Şubinanı 
da dəvət etmiş və seçimlərində yanıl-
mamışdılar. Sovet komandası həmin 
Olimpiadanın qalibi oldu.

Bizim qızlar Bakıya qayıtdıqdan 
dərhal sonra Azərbaycan KP MK-nın 
birinci katibi Heydər Əliyev hər iki 
çempionumuzu, eləcə də, Olimpia-
danın gümüş mükafatçısı voleybolçu 
İ.Rıskalı qəbul edib, onları  yüksək 
nailiyyət münasibətilə təbrik etdi.

Monreal uğurlarından dörd il son-
ra isə Moskva Olimpiadası–80-də 
digər həndbolçumuz fərqləndi. Larisa 
Savkina da adını olimpiya çempion-
larının siyahısına yazdırdı. Bununla 
da Azərbaycan həndbolçuları üst-
üstə ardıcıl iki Olimpiya oyunlarından 
respublikaya 3 qızıl medal gətirdilər. 
Elina Qusevanın 1988-ci ildə Seul 
Olimpiadasının bürünc mükafatçı-
sı olduğunu da yada salsaq, əl topu 
ustalarımızın olimpiya medallarının 
sayı 4-ə çatmışdır–3 qızıl və 1 bü-
rünc mükafat.

Qırmızıbayraqlı Xəzər Donan-
masının vaterpolçuları da Olimpiya 
oyunlarında kəsərli sözlərini demiş-
lər. Bir çox il ərzində ölkə çempio-
natlarının ən güclü komandaların-
dan biri olmuş QBXD kollektivinin 
üç oyunçusu olimpiadalarda sovet 
komandasının uğurlarına öz töhfələ-
rini vermişlər. Yevgeni Saltsin 1960-
cı ildə Roma Olimpiadasında gümüş, 
Nikolay Kuznetsov və Zenon Bortke-
viç isə Tokio–64-də bürünc medallar 
qazanmışlar. 

Bu gün Azərbaycan idmanı nü-
mayəndələrinin komanda növlərin-
də SSRİ yığma kollektivi heyətində 
Olimpiya oyunlarında sahib olduq-
ları mükafatları xatırlayarkən Tatya-
na Şvıqanovanı da unutmuruq. Ona 
1980-ci ildə Moskva Olimpiadasında 
iştirak etmək xoşbəxtliyi nəsib olmuş-
du. Olimpiadada qazandığı bürünc 
medal isə sevincini ikiqat artırmışdı. 

Yeri gəlmişkən, “yaşıl hokkey” 
də respublikamızda kifayət qədər 

geniş inkişaf etmiş idman növü idi. 
Kişilərdən ibarət AzNKİ (Azərbaycan 
Neft və Kimya İnstitutu), “İnşaatçı” 
(Sumqayıt) kollektivləri və Bakının 
“Rabitəçi” qadın komandası SSRİ 
çempionatlarında xoş təsir bağışla-
yırdılar. Bu növ üzrə respublikamızın 
yığma komandası isə, az qala, Pekin 
Olimpiadası–2008-ə lisenziya qaza-
nacaqdı. On altı il əvvəl aprel ayın-
da Bakıda Azərbaycan, Belarus, Çili, 
İspaniya, Keniya və Ukrayna koman-
dalarının iştirakı ilə keçirilən Olimpiya 
təsnifat turnirində bunun üçün bircə 
qələbəmiz çatışmadı. Olimpiadaya 
vəsiqəyə turnirin həlledici final görü-
şündə Azərbaycan kollektivinə qa-
lib gələn İspaniya komandası sahib 
oldu. 

Onda  ölkəmizin qadınlardan 
ibarət yığma komandası Olimpia-
daya lisenziyanın bir addımlığında 
idisə, bu gün bizdə otüstü hokkey 
daha inkişaf etdirilmir. Təəssüf…

Elə qadın voleybol komandamız 
da Olimpiadanın qapısını açmaq im-
kanı qazanmışdı. Yadımdadır, 2004-
cü ildə Bakıda, Heydər Əliyev adına 
İdman-Konsert Kompleksində (indi 
Heydər Əliyev İdman Sarayı) Afina 
Olimpiadasına təsnifat turniri keçiri-
lirdi. Həmin illərdə respublikamızda 
qadın voleybolunun uğurları üçün 
çox zəhmət çəkən və xeyli dərəcədə 
də məqsədinə nail olan baş məşq-
çi Faiq Qarayevin komandasının 
Rusiya, Almaniya, Polşa yığmaları 
ilə ağır mübarizədə olimpiya “bileti” 
qazanmağa gücü çatmasa da, hər 
halda, bu gözəl oyunun pərəstişkar-
ları istər milli komandanın, istərsə də 
Çempionlar Liqasında “Azərreyl”in, 
“Rabitə”nin oyunundan əsl zövq alır-
dılar. “Azərreyl” hətta 2000-ci illərin 
əvvəlində Avropa Voleybol Konfede-
rasiyasının “Top Komanda” kuboku 
turnirinin qalibi oldu. Alla Həsənova, 
Yelena Şabovta, İnessa Qorxmaz, 
Oksana Məmmədyarova, Valeriya 
Korotenko (Məmmədova), Yelena və 
Oksana Parxomenko bacıları, Nata-
liya Məmmədova, Polina Rəhimova, 
Natəvan Qasımova, Kseniya Pozn-
yak bütün Azərbaycanın sevimlisinə 
çevrilmişdilər.

Bu ilin əvvəlindən yenidən milli 

komandanın baş məşqçisi kimi fəa-
liyyət göstərən hörmətli Faiq müəllim 
yenə mübariz və böyük qələbələrə 
səfərbər olan bir kollektiv yaratmaq 
əzmi ilə çalışır. 

İdman həvəskarlarımız Azər-
baycanın kişilərdən ibarət voleybol 
komandasını da daim hörmətlə xa-
tırlayırlar. Oqtay Ağayev, Xəyyam 
Zülfüqarov, Yaşar Abbasov, Həsən 
Ələkbərov, Xalıq Ağayev, Səlim Ağa-
yev, Tofiq Kazımov, Eldar Qadaşov, 
Roman Eydelman, Ramiz Hismətov, 
Vladlen Busalayevdən ibarət kollek-
tiv meydanda istənilən komandaya 
layiqli rəqib idi. Təkcə bir fakt bunun 
əyani sübutudur. 1957-ci ildə Mos-
kvada keçirilən və Böyük Oktyabr 
sosialist inqilabının 40 illiyinə həsr 
edilən turnirin qalibi məhz Azərbay-
can komandası olmuşdu. Onda çox 
nüfuzlu “Sovetski sport” qəzeti yarı-
şın yekunları haqqında hesabatı bü-
tün səhifə boyu  “Afərin, azərbaycan-
lılar!” başlığı altında dərc etmişdi.

O uzaq illər haqqında qeydləri-
mizi yekunlaşdırarkən lap bu yaxın-
larda aldığımız xoş xəbərə bir daha 
ürəkdən sevinək. Müstəqil Azərbay-
can Respublikası öz tarixində ilk 
dəfə Olimpiya oyunlarında komanda 
idman növlərində təmsil olunmaq 
hüququ qazanmışdır. Ölkəmizə bu 
sevinci qadınlardan ibarət basketbol 
3x3 komandası yaşatmışdır. Aprel 
ayında Honkonqda seçmə mərhələ 
yarışlarında qrupun qalibi olmuş yığ-
mamız bu günlər Paris Olimpiada-
sına səylə hazırlaşır. Olimpiadada 
səkkiz kollektivin çıxış edəcəyi turnir-
də onun rəqibləri ABŞ, Çin, Fransa, 
Avstraliya və bir qədər sonra müəy-
yənləşəcək daha üç komanda ola-
caq. 

Beləliklə, qadın basketbolçula-
rımız komanda növlərində olimpiya 
turnirlərinə (kim bilir, bəlkə elə me-
dallara da) yol açmışlar. Sağ olsun-
lar. Əmin ola bilərlər ki, Azərbaycanın 
təkcə basketbol pərəstişkarları deyil, 
bütün idman ictimaiyyəti onları yorul-
madan, var qüvvə ilə dəstəkləməyə 
hazırdır.

Oqtay BAYRAMOV, 
Əməkdar jurnalist

İDMAN TARİXİMİZDƏN

8 yaşlı bakılı İtaliya birincisi oldu 
8 yaşlı skripkaçı Dilşad Fərhadzadə 
Dinu Lipatti adına XII beynəlxalq mü-
sabiqədə (İtaliya) birinci yerə layiq gö-
rülüb. Dilşad Bülbül adına orta ixtisas 
musiqi məktəbinin şagirdi, beynəlxalq 
müsabiqələrin iştirakçısı və laureatıdır.

“Fortepiano və simli alətlər” ix-
tisasları üzrə Dinu Lipatti adına XII 
beynəlxalq müsabiqə İtaliyanın Tivoli 
şəhərində keçirilib. Azərbaycandan 
olan gənc skripkaçı kiçik yaş kateqo-
riyasında çıxış edib, final turunda Frits 
Kreyslerin “Prelüd və alleqro” pyesini 
ifa edib.

Dilşadı müsabiqədə müşayiət 
edən müəllimi Lalə Hüseynovanın 
sözlərinə görə, istedadlı qızın parlaq 
çıxışı dinləyiciləri riqqətə gətirib: “Onu 
sürəkli alqışlarla səhnədən buraxmır-
dılar, münsiflər heyətinin üzvləri etiraf 
edirdilər ki, Dilşadın ifası onları çox tə-
sirləndirib”.

AYTƏN 
XQ




